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MEMORANDUM FOR: Acting Deputy Director of Central Inte]ljgence

FROM : S. D. Breckinridge
Deputy Inspector General

SUBJECT : Comments on Book V, SSC Final Report, The
' Investigation of the Assassination of Président
Kennedy: Performance of the Intelligence Agencies

1. Forwarded herewith is the report of a review that Mr.
Knoche requested last fall. The undersigned was designated as
chairman or coordinator of an Agency working group that was to o
, conduct the study. It proved a more ambitious undertaking than ;
had been anticipated. The extensive files of CI Staff on the
Warren Commission inquiry into President Kennedy's assassination
were reviewed in detail, as were the very large file holdings of
LA Division on <its Cuban operations during the period preceding
. and following the death of President Kennedy. The most pains-
taking review and analysis was required, and the files proved to
be so extensive that the research became a major task. The files
of the Office of Security and the Office of the Inspector General
presented a less formidable prablem.

_ 2. The attached report, with its annexes, is the formal
result of the effort. If the attachments seem bulky, it is
noted that additional back-up materials are being held for the
record in the event of future inquiry. These papers represent
the result of a conscientious and painstaking effort, ¢onducted
with high standards of review and testing kept foremost in mind.
We believe that there is little likelihood of oversight.or omission
in coverage; the work was so extensive and carefu]ly done that we
feel there is small chance of surpr1ses rema1n1ng 1n CIA f1les on
th1s subject. -

3. In br1ef we found that many- of the presentat1ons of
Book V of the F1na1 Report of the Senate Select Committee were
based on incomplete information or distorted perceptions. While
the record of CIA was not perfect, the performance at the time,
under the understanding of the period, seems reasonable. The fact
remains that evidence of a Castro conspiracy to assassinate President
Kennedy still has not been discovered. The Warren Commission and
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CIA could well have perceived ‘the usefulness of 1nqu1r1ng into
specific sources of p0551b1e provacation of Castro at the time of
the 1964 investigation; it is clear that the general consideration
was recognized by all concerned, and pursued, but the concept of
specific possible provocations was not. A review into such possi-
bilities has now been conducted, with essentially negative results.

4. The report is not to be considered a report of the
Inspector General, as such, being the result of a representative
working group. However, the report should be considered as being
for internal CIA consumption only. It contains third agency reports,
liaison reports, and involves sources and methods materials, as well
as evaluation and comment of a nature that is advisory to manage-
ment. Any release of this report and its annexes outside the Agency,
even in classified form, would require considerable sanitization.

It is recommended that this report be held against future inquiries,
providing a basis for appropriate responses, and that it not be
volunteered at this time.

S. D. Breckinridge

Attachment;
As Stated
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SUBJECT: Comments on Book V of the Final Report of the U.S. Senate
Select Committee to Study Governmental Operations with
Respect to Intelligence Activities

1. Book V of the SSC Final Report, titled The Investigation

of the Assassination of President John F. Kennedy: Performance of the

Intelligence Agencies, presents a number of issues that address themselves

to the conscience of the Agency. The criticisms of CIA are based on a
series of presentations of hoﬁ varibﬁs-iﬁvestﬁgative leads were handled,
and on the non-reporting of variodﬁ Agency dperationa] activities that
the SSC Final Report judges to have been relevant to the Warren
Commission inquiry. |
2. A-stated thesis of the SSC Final Report is that the operations

of the intelligence agencies against Cuba'e*ercised a negative influence
on the quality of their support for the Warren Commission investigétion.
The following étatements appear in the Report:

"It (the SSC Report) places particular

emphasis on the effect their Cuban opera-

tions seemed to héve on the investigation."

| Page 2.

"They (senior CIA officials) should have

realized that CIA oberatioﬁs_against.Cuba,

particularly operations involving the

assassination of Castro, needed to be con-

sidered in the investigation. Yet, they

directed their subordinates to conduct

an investigation without te]]ing.them of

these vital facts." Page 7.

AT TR
L S N T IEI By
LIS A . LA I I}
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The signifi?ance of these statements, to the authors of the SSC
Report, is highlighted as follows:
"Certainly, concern with public reputation,
problems of coordination between agencies,
possible bureaucratic failure and embarrassment,
and the extreme compartmentation of knowledge
of sensitive operations may have contributed to

theSe shortcbmings; But the pbssibi]ity

exists that senior officials in both agencies

? made conscious decisions not to disclose

| potentially important information." Page 7.

' ‘ A central feature of the rationale is the concept that if Castro
} | had learned of these activities it would have provoked him into

S retaliation against President Kennedy. The SSC Final Report makes
it clear that it feels this theory should have been perceived and

accepted at the time by the intelligence agencies (not to mention

‘the Warren Commission) leading to a review of the various anti-Castro
programs to see what it might reveal.
‘The provocation theory, in the specific form postulated by the
>.ﬂ9f;SSC-tha1'Report and the press, iﬁ'of more receht vintage than the. .
.perceptions that prevailed in 1964 when the Warfen Commission was con- .

ducting its investigation. There was a general concern in 1964 that '

the USSR or Cuba might be behind the assassination of President

2
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Kennedy. This was based on a more broadly recognizéd understanding
of the tensions that existed between the Kennedy administration and the
Soviet and Cuban regimes. The Bay of Pigs in 1961 and the Cuban.
Missile Crisis in 1962 must have appeared remarkably provocatiQe to
Fidel Castro, along with the array of American anti-Cuban programs.
The humiliation of the USSR in having to retreat in the Cuban Missile
Crisis cannot be dismissed cdmp]ete]y as t; how it might have been
perceived by a foreign power as a provocation. To note these events
serves only to remind the reader of the tensions we]] recogn1zed at
the time. The SSC F1na1 Report has e]ected to emphasize 1nstead CIA
operational activity against Cuba. as requiring specific attention.
This emphasis on CIA's Cuban operations as a possible sourée of
provocation of Céstro represents‘the result of an evqution in percep-
tions. In response to it we undertook an extensive review of the

various operational activities against Cuba and Castro.

‘Organization for the Review

As there are no persons now in CIA who were d1rect1y involved
at a senior 1eve1 in the 1nvestlgat1on of 1964, 1t was fe]t necessaéy
to organ1ze a fresh approach to the matter The persons who, in 1963
and 1964, knew the details of the various operational activities are

no longer available, for the most part, to provide the current and

" detailed factual familiarity that existed at the time of the investi-

gations. Primary reliance had to be placed instead on the records for
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the period preceding.President Kennedy's death and the period following
it.

It was determined that a special research effort would be mounted
to review those Agency files that might relate to this problem. >The
organization for this research is summarized at Tab A of this paper.

It required not only the meticulous review of all Cuban operations,
it nécessitated careful analysis of the content and nature of the oper-
ations with special attention td their security. Files relating to the

Warren Commission inquiry were reviewed as well as those relating to

plotting against Castro.

The results of the efforts of tﬁose assigned-to the task are
contained in this covering report and in the separate annexes to it,
Tabs B through G.

CIA has now conducted such a review -- looking at "the other end"
of a possible chain of evidence, where things theoretically could have
started. This has pfoduced no new evidence bearing on the assassination,

although it has produced the basis for new lines of specuTétTon. In

fact, the review sometimes seemed to become a futile exercise in trying - .. - -

to fit.facts to the provocation theory rather than being able to
identify evidence actually bearing on the assassination of President

Kennedy. The emphasis sometimes became one of asking if this éctivity
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(whichever was under review) could have provoked Castro to order the
assassination of President Kennedy, had he (Castro) learned of it.
The SSC, in its Final Report, fell into this very trap, trying to make
the AMLASH operation actually fit the theory for which the SSC's
presentation seemed to be tai]ored. (See Tab D.) |

‘We have looked at other operational actfvities with'the SSC's
theory in mind, buf have been unable to provide tangible substance
in support of the theéry. In thé'fihél analysis the reviewer: is
compelied to fall back on the éyidence. A wide variety of theories
can be--as they have been--advanced in strident and challenging tones.
Not all of them are susceptible to conclusive answers; the primary
possibility of finding such ;nswers was lost with the death of Lee
Harvey Oswa1d.- The fact is that the Warren Commission considered the
possibiTity of Cuban or Soviet involvement, but could not find evi-
dence of it. Were it known at the time of the Warren Cdnmission, it
would have been reported and dealt with then; that it was not is a

simple reflection of the fact that it did not exist at that time in

the minds of Americans knowledgeable on the'subjedt. To hold dif-
_'ferent1yNWOu1d be to accept uncritically a social paranoia often

preva]eht today,'which would hold that a significant number of

government employees could engage in such a_wé]]-discip]ined con-

spiracy to suppress evidence.

\Q' ' 5
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Operations Against Castro

The AMTRUNK Operation, starting in 1963, sought to develop a

capability to join dissident elements among the Cuban leadership into

a group that could oﬁst the Castro regime. It was conceived by Cuban
exiles and sold fo the Kennedy Administration, which assigned it to
CIA. The program was very slow in developing substance and momentum,
with 1ittle concrete progress during President Kennedy's life. At a
later date, inl1965; it was believed to be compromised and CIA withdrew
from its association; the key members were arrested later and tried in
Cuba.- There are basic questions about the security of the activity

from its inception, due to the involvement of persona]itieg_who are

.suspected of having pro-CubanTSympathies, inc]udihg poSéibly having

been foreign agents. While the suspfcions cannot be verified, the
reservations are sufficiently basic to consider the possibility that
Castro knew of the operatioh from its earliest days. Its long range
objectives--the overthrow of Castro and his regime--would have been an
irritant to Castro; its.inabi1ity to develop any substance and momentum
until long after President Kennedy's death suggests that it is unlikely
that it, of itself, would have moved him at that time to resort to

assassination in retaliation. This is discussed at Tab C.

Operation AMLASH centered on a high-level Cuban official, AMLASH/1,
- who had expreSsed his opposition to Castro and to the Castro regime. |

The SSC Fina] Rebort undertakes to dembnstrate that the operation p]ahned

Castro's assassination during the period preceding the murder of
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President Kennedy; to the contrary, a full review of the operation |\
, _

shows that prior to the President's assassination not only had CIA

not agreed to give any support to AMLASH/1, but had rejected his %
proposals to assassinate Castro. When evidence supporting'this.view- '
was offered the drafters of Book V of“the SSC Final Report, it was |
dismissed out of hand as false, despite confirming evidence. The SSC
Report, instead, having asserted tha;,assassination was the character
of the operation at that time, then undertook to show that AMLASH/I

was at least indiscreet in his conduct, risking exposure of the plot.
Alternatively, it suggested that he may have been acting for Castro

as a provocateur, to Tead the Uniéed-sfafes into a plot agafhsf
Castro's 1ife which in turn was then to provide Castro with the
justification to order President Kennedy's assassination. In either - '
event, had Castro learned about the relationship between AMLASH/1 and |

CIA he would have known only that there was an inconclusive association !

that certainly had not progressed to the point that it constituted the

PegrEoe

basis for the postulated provocation. This is discussed in some detail . i
at Tab D of this paper. |
| The SSC Final Rebort discounts (at'page 68) fhe possibility‘fhat - s}ﬂ
_actual p]otting'by CIA with the criminal syndicate served as a source.
for provocation for Castro to have President Kennedy murdered. There
~are new considerations that developed in the course of'the present
review that throw more light on the role of the trfmina] syndicate,
- but they do not provide a basis.for taking issue with the judgment of
| the SSC Final Report, which dismissed the activity as having provided

Castro with the postulated provocation. This is discussed at Tab C.

o e pon e s
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Items Selected by the SSC for Critical Comment

The SSC Final Report picked out a number of selected subjects for
treatment in support of its criticism of the thoroughness of the_in;
vestigation by the intelligence agencies. One of these had to do'with
the allegations in Mexico City by a man designated as "D". These al-

Tegations were demonstrated conclusively by the Warren Commission to

have been false; why they are discussed at all in the SSC Fina]lReport-

is a question in itself. In another instance, reference is made to a

reported five-hour delay of a-Cubana flight from Mexico City, awaitin§ 

arrival of a priyate aircraft with a mysterious pas%engef; not only

~ was the Cubana fiight on the ground for four hours (in contrast_to:thé o

alleged five hour delay in departure) it departed an hour before the ..

alleged arrival of the private aircraft. After_CIA reported on a

Cuban-American who departed on another Cubana flight, the FBI investi- -

gated the man extensively, as is revealed by the information available -

for use in the SSC Final Report; a single report that caused him fo-be_‘:

dramatized is.sb full of errors as to be hﬁgh]y suspect, essentia]]y

being placed in doubt by cther evidence in the record. In another

" instance. considerable émphasis was’given by the SSC Final Report to a
ab]e from the Mex1c0 C1ty Station, replying to a 23 Hovémbor 1963¥3n-'

quiry from CIA headquarters asking for reports on contacts with certa1n

named Sov1ets. The true name of AMLASH/] was g1ven in the Mex1co C1ty
reply, but not as having had contact with the Soviets -- which was the

purpose of the.inquiry -- but as the subject of a meeting in December

*DIR 84885, 23.11.63

MEXI 7045 (IN 67281)

GO!\‘ } a \J ,AL 24 November 1963. /
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1960 between a functionary of the Cuban embassy with a Soviet, concern-

ing ‘a press conference to be held in Mexico City by AMLASH/1 in February

and March 1961. AMLASH/1's name could have been omitted from the cable
altogether, so far as its having any relevance to the inquiry about
persons having contact with Soviets is concerned. In any evént, the
meeting in Decémber 1960 was prior to President Kennedy's inaugu?ation,
which removes it yet further from any possible re]evancé to the subject
matter. It really is not difficult to understand why the reference to
AMLASH/1's name did not lead to detailed research about him. This is
discussed further at Tab D. | | |
Conclusions

Basica]fy, the research effort for the present paper produced two
general conclusions. First,mthe SSC Final Report-contains numerous
factual errors, both in the extensive treatment of a selected opera-
tion (AMLASH) and in a number of separate incidents that_it.presents.
Second, while one can make the point in principle that the Warren

Commission could well have broadened its review to include the anti-

" Cyban programs of the U.S. Government, in trying to make the.case for
that concept Book V of the SSC Final Report went to such lengths in its

treatment as to detract from the point at hand. It is difficult to

characterize it more generously.

In a very fea]'sense,.the.SSC'Final Report ha§ cémpounded the
problem of public perception. On a flawed presentation it has accused
the intelligence agencies. of dere]fctions and worse. While it has

reinforced the public sense of unfinished business yet to be done, it

' has so badly beclouded the issue as to have done a disservice to
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future attempts at objective and dispassionate inquiry.

While one can understend today why the Warren Commission 1imited
its inquiry to normal avenues of investigation, it would have served
to reinforce the credibility of its effort had it taken a broader
view of the matter. CIA, too, could have considered in specific
terms what most saw then in general terms--the possibility of Soviet
or Cuban involvement in the assassination because of tensions of

the time. It is not enough to.be able to pofnt out erroneous

criticisms made today. The Agency should have taken broader
initiatives then, as well. That CIA employees at the t1me felt--as
they obviously did--that the activities about which they knew had

no relevance to the Warren Commission inquiry does not take the place
of .a record of conscious review. The present research effort has .
undertaken to conduct such a review; it is noted that the findings
are essentially negative. However, it must be recognized that CIA
cannot be as confident of a cold trail in 1977 as it could have

been in 1964; this apparent fact will be noted by.the critics of

the Agency, and by those who have found a career in the gquestions
a]ready asked and yet to be asked about the assass1nat1on of

_Pres1dent Kennedy
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Organization for and Conduct of the Review

1. Many years have passed since the inquiry by the Warren Com-
mission. The persons who were most familiar with the activitiéém
of the Agency during the period preceding the death of President
Kennedy, and during the investigation of the Warren Commission, are
no longer in place in the same work. Somesof the employees have
retired or have been transferred to other work. Some have died.

2. To respond to the questions raised-in Book V of the SSC
Final Report, it was necessary to review old files and to assign to
this undertaking personnel not really familiar wifh the activities
of the Agency during a period of a dozen or moré years before. A
study group was established to consider the size of the problem and
to develop a plan for conducting the review. Chaired by a repre-
sentative from the Office of the Inspector General, the group also

consisted of members from CI Staff, LA Division, ahd the O0ffice of

Security. Terms of Reference for the review were agreed upon in

early August 1976. Points emphasized for the review, because of the-
thrust of Book V of the SSC Finé] Report, were (1) to conddct a full
review of information and operations on the Cuban target to identify

any activity that might relate to the assassination of President Kennedy,
and (2) to review the possibility that CIA activities against Cuba

did, by their nature, cause Castro to order the assassination of

GOMFIDENTIAL
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President Kennedy. A copy of the Terms of Reference is attaché&.

3. The two main holdings of files for the period in question
were in LA Division and CI Staff, 6f the Directorate of Operations,
with less voluminous files being held in the O0ffice of Security.énd
the Office of the Inspector General. The organization for the review
of those files is described below.

4. LA Division: LA Divisioﬁ'wa;‘the ?epository of the files
for Agency operations conducteragainst Cuba. These files were known
to be extensive. Under the Terms of Reference those files for the
period 1 January 1961 to 1 January 1965 were selected for review,
covering a three-year périod”prior to the death of President Kennedy
and the following year. A research.group was formed composed of
five fu]i-time researchers, a group leader and a task.force supervisor.
An additional four researchers participated in different phases of
the research, which continued to mid-May 1977.

5. Reference to material for this research was obtained from
the LA Division'registry, the Cuba Desk machine runs, and d special

comprehensive file listing prepared for this purpose by Information

- Services Staff (ISS). On the basis of this it was originally believed

that material pertinent to the search would number approximately 900
operational folders, plus numerous related 201-files. It was later

determined, however, that a thorough review should include additional

operational and subject files which brought the total to well over

two thousand files. In view of the date of the material, much of it,

CONFIDENTIAL
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both operational and subject, had been retired to Archives at
Warrenton, Virginia. The remainder is held at Headquarters in the
files or archival material of Information Processing Group. This
material is easily retrievable through the use of specific job
numbers and file reference numbers recorded and retained in the
LA Division research group files (too numerous to cite herein). -
6. Following is a breakdown of the types and numbers of files
reviewed, criteria empioyed in the research, the findings, and
organization of the material:

a. Types and Number of-Files Reviewed

(1) Operational 1,729
(601 with findings and 1,128
with no findings)

(2) Subject Files 547
. (186 with findings and 361
with no findings)

"(3) "Cuba Policy Files _ 101
(4) Chief, WH Divigion Chrono Files
(Task Force W Chronos) 37
(5) Official 201 Dossiers ~_100-plus
Total 2,514

b. Criteria Used in the Research
As a guide the research group followed the Terms of
Reference referred to abové. In addition to the Terms. of

Reference, the group remained alert to other items of interest

GONFIDENTIAL
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_brought to its attention by the IG Staff, on an ad hoc basis,

" and to additional questions raised in the course of the . .

study. A name trace was always run, and/or the 201-file was
reviewed, if available, on any individual allegedly involved
in an assassination plot against President Kennedy or Fidel
Castro. This task was made somewhat easier as the result of
a memorandum prepared by thé Cubé Desk, in August 1975,

based on traces of the naﬁés.in the so-called Black Book

that Fidel Castro passed to Senatdr McGovern, which dealt
with individuals the Cupans alleged were involved in assassi-
nation attempts against Castro.

c. Findings and Organization of the Findings

Each researcher submitted a draft paper noting the
subject of the folder(s) reviewed, a brief description of the
activity, and a copy of those document(s) or findings which
contained information bé]ieved to-be pertinent to the.review.
Also included were job numbers, official file numbers,.

inclusive dates of material researched, and the number of

~volumes reviewed. Beginning in January 1977, at the request

of the IG Staff, the reéearchers also began noting FBI and/or

other government agencies knowledge of information, to the

~ extent recorded in Agency files. Separate finished memoranda

were prepared, on the basis df these data, including the
heading Findings. This heading 1ists the specific document

number(s) and other pertinent data, and a few lines providing

CONFIDENTIAL
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the gist of the document(s) for purpose of easy and quick

reference. These memoranda, with a copy of the document(s)

attached, are filed in alphabetical order, by project and
subject, in hard-back green folders as part of the official

LA Division research group files under the official classi-

fication number 019-604—001_(Vo]gmes XI through XX). Also

included in the records are two fo]de}s (Volumes IX and X)

containing 1,439 draft meﬁ;randa with negative findings.

These records are restricted in LA Division.

7. The LA Division research effort proved to be far more
complex than originally estimated. Research continued to lead to new
files, and the requirements for meticu]ous.analysis and correlation
of material further extended the time reqﬁfred to complete the under-
taking. By completing this exhaustive review of files the Agency
can speak with considerable confidence as to-what the records of
Cuban operations show, so far as they relate to the question of the
death of President Kennedy. |

8. CI Staff: CI Staff'assigned one senfor officer to review

its files on Lee Harvey Oswald, workingfunder the general Terms of

_Referencé referred to above, and also to generate papers on points

not covered by the guidelines but'pertinent to the general subject.
9. Since December 1963, the CI Staff has served as the point

of record for all questions relating to Lee Harvey Oswald and the

CONFIDENTIAL
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Agency's roie in fhe investigation conducted by the Warren Com-
mission. The so-called "Oswaid File" noﬁ fills 57 volumes comprising
some 142 file folders and portfolios. In addition, the Staff has
accumulated some 50 suppliemental files including the master copy
of thdse documents released under provisions of the FOIA to the public
in March 1976 (first series) and those documents (second series)
released in September 1976 and Mﬁécﬁm1977.° |
10. By necessity the docuﬁénts fn the file aré.held in chronb-
1ogi¢a1 order; however, the file has become much more than just a
chronological file on Lee Harvey Oswald. It has now become the
Agency's central repository for information and documentation that
it holds on: |
a. The life of Harvey Oswald; |
b. The Agency's role in the investigation conducted
by the Warren Commission, 1963--1964;
c. The testimony by various Agency officers before
the several commissions and committees set up to review
the validity of previous investigations. (NB: It should
be pointed out that this portion of this file is not
complete); and |
d.. The point of record for Agency action taken in
response to requests submitted to the Agency under pro-

visions of the Freedom of Information Act.

CONFIDENTHAL
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11. In order to come to grips with the voluminous material in
the Oswald files, it soon became obvious that, in order to be in;
a position to respond effectively and expeditiously to the Terms of
Reference and to allegations and accusations in Book V of the SSC
Final Report, it would be necessary to copy much of the file and to
place these copies in folders set up accorﬂing to general_and'specific
subjects. In order to check cH;rges that this Agency had withheld
information from the FBI and the Warren Commission, and that there
was "no evidence that the FBI asked the Agency to conduct an investi-
gation or gathef information," the following files were set up:
a. Correspondence from the Warren Commission;
b. Correspondence from-the Agency to the Warrgn
Commission;
c. Agency disseminations to the Intelligence Community,

- particularly the FBI;

d{ Correspondence from the FBI to the Agency requestihg
assistance éﬁa'information;
| e. Chronological summary of information'on and actions -
taken relating to Silvia Tirado de DURAN; and
f. Chronological summary of information on and actions
“taken relating to Gilberto ALVARADO Ugarte.
These files provided a basis for checking statements included in the
¢ \ SSC Final Report and to determine what the Agenéy actually did do

in relation to the Warren Commission inquiry.

CONFIDENTIAL
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12. The approach to the problem at hand was to assemble by
chronological and statistical compilations the Agency's record on
the matter, (a) its initiation oflcollection requirements for infor-
mation, and the papers it originated on various aspects of the
investigation for passage to the Intelligence Community, particularly
the FBI aﬁd the Warren Commission; and (b), its response to require-
ments and requests levied upon .it by the Intelligence Community and
the Warren Commission. Certain parts of the record were summarized
to record what actually happened in those instances in which it
differs from representations in the SSC Report.

13. Office of Security: The Office of Security assigned one

officer to identify material in-its records believed to-have some
poésib]e relation to the Kennedy assassination. During the course of
this review, approximately fifty subject files were identified és
containing material of some relevance. This material amounted to
the:equivalent of approximately two safe drawers. The files reviewed
included volumes on Lee Harvey dswa]d, AMLASH, various individuals
connected with the Criminal Underworld Plot, and a collection of
files cdntaihing the results of name traces.conducted at the time

of the "Garrison Investigation."

14. Office of the Inspector General: The Office of the InSpector

General held the report that it produced in 1967 on plotting against
Castro, as well as related materials accumulated subsequently. It

also received files developed in 1973 in response to a 9 May 1973

i

GONFIDE

TIAL



13-00000 .

— 9 --

request by the DCI to Agency employees concerning queétionab]e
activities. Two members of the Inspection Staff were assigned to
the project, fesponsib]é for overall coordination of the researcﬁ
effort. Additional]y, because of the emphasis given to events in
Mexico by Book V of the SSC Final Repoft, the Office.of fhe Iﬁspector
General employed on contract a retired employee who had served as
a special case officer in Mexico City durihg the period preceding
President Kennedy's death and during the investigation afterwards.
The retired employee recalled fot.thjs task conducted an extensive
review of all Mexico City files and materials held -in ‘Headquarters
or retired to Archives. The re;ult of her research is found in
Tabs B and F.

15. The file holdings in the Office of the Inpsector General
are less than one safe drawer. However, the AMLASH file, held by
LA Division/Directorate of Operations, was reviewed by a member of

| the Office of the Inspector General, as were parts of the AMTRUNK
.fi1e, also held by LA Division. These two activities-are discussed -
in Annexes D and C, respective]y.

16. There were a limited number of interviews to clarify
specific points. |

k k k * k k% %k *x
Detailed records of the research undertaken are held in the
respective components participating.in this effort. Selected back-
¢ up material for the final report is also held in the Office of the

Inspector General.
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TERMS OF REFERENCE
FOR REVIEW OF
ISSUES RAISED IN
BOOK V, SENATE SELECT COMMITTEE

FINAL REPORT

1. The Schweiker Subcommittee has two basic theses--
(1) the general idea that the intelligende community--primarily
CIA and FBI--did not undertake a full review of the possibility
of Cuban involvement in the assassination of President Kennedy,
and (2) the idea that CIA activities against Cuba were provocative
and may have led to the assassination of President Kennedy. The
former by itself is not too difficult a problem to address. Either
there was or there was not an extensive intelligence collection
program to ascertain all possible information on the subject.
Either there was or there was not an exhaustive review of all
information in the Agency that might in some way relate to this
question. Either the Agency did or did not report what it had
to the Warren Commission for further inquiry and review.

2. The second portion of the Subcommittee's presentation
is somewhat more diffuse and complex. By way of general back-
ground it summarizes Agency and U, S. operations against Castro's
Cuba. There is an inference--almost subliminal--that these
general activities were provocative. More specific, however,
is the detailed treatment of the AMLASH operation as an activity
that the report suggests could have provoked Castro into retaliatory
action against President Kennedy. The failure of CIA to report '
this 'to the Warren Commission, in the context of the provocation .
theory, is advanced as a failure to report relevant information., ™~

- Detailed treatment of the operation is given in the report in

support of the thesis.

Y P S e

N
[

: . RN
¥ R Bl st O wv el
AN : FRgonguung. .} LY RN 3
i !
o I §

H i
i S i e S,

3

LNV JP A G



13-00000:

-
o

e
S T
loge ]

3. The issue of operational activity that could have provoked
a retaliatory strike by Castro against President Kennedy cannot
be restricted to the AMLASH operation. In itself it may be one of
the poorer examples of something that might have proven so pro-
vocative as to stimulate a retaliatory strike by Castro against
President Kennedy. There were other operations with the un-
qualified objective of killing Castro. These contrast with the
AMLASH affair in which the agreed purpose was not so clear_and
in which the sequence of events throws considerable doubt on the
Subcommittee's treatment of the activity in this respect.

a. The following questions are intended to serve as
a guide in a records review of the extent of the Agency's
investigation prior to thé'end of the Warren Commission.

(1) What colléction requirements were issued to
the field with regard to Kennedy's assassination?

. (2) What follbw—up of these requirements was
there during 1964?

(3) What form did the follow-up take?

.(4) .Identify and describe the records with regard
to this activity.

(5) What reporting was there from the field in
response to Headquarters!' requ1rements"

(6) _What dissemination and review was this
reporting given?

(7) Was d1ssem1nat1on made on this reportmg to.
the CI Staff’>

'(8) Was this reporting given to the Wai'ren Commission? Tk

(9) What review of Headquarters' material was
ordered through 1964?
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(10) What werethe parameters of these instructions?
(1) What responses were there and where are they?

(12) What evidence is there that the '"provocation
theory was considered during the Warren Commission
enquiries, either in CIA or the Warren Commission?

(13) What action was taken with reference to this
concept as a basis for reviewing relating Agency programs?

(14) What records are there on this and where are they?

(15) Were there any efforts made to develop an
Oswald/Cuban connection?

(16) What form did they take?

(17) What exchanges were there with the FBI on this
subject?

(18) What action developed from these.exchanges?

(19) What records-are there-on these exchanges-and
where are they?

(20) To what extent were elements of the Agency
other than the CI Staff and LA Division involved in-in-
vestigating the assassination during the Warren Commission
tenure? '

(21) What is the total CIA information on the two
flights from Mexico City to Havana?

(22) What was done at the time to develop further
information on this matter? ‘

(23) Can further information be acquired on this
matter now? '

Qnon T
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(24) What is the total CIA information on ""D''?

(25) Is further information on "D'" needed in view
of the SSC Subcommittee reference to it?

(26) What information does CIA have on Oswald
FPCC relations?

(27) What does CIA know about the New Orleans
training activity and was anything provided on this to

the Warren Commission?

(28) What is the total CIA information on 'A''?

(29) Who is the man photographed in Mexico City?

(30) What is the CIA information on the 4 December
1963 report of an agent meeting Oswald in Cuba?

(31) What is the total CIA information on Cuban
assassination policies and programs up to November 22,
19632

(32) What is the total CIA information on Castro's
7 September 1963 statements re retribution?

(33) Does the testimony before the SSC of CIA
employees contain anything on the above questions?
If so, what? '

b. On the subject of possible provocation for the
assassination plots against Castro, each of the known activities
should be reviewed to the extent possible in order to determine
any additional relevant information on this plot.

(1) What is the total information on the plots involving
the criminal syndicates?

(2) Who was witting of the planning for the syndicate
operation? ' : N

Ve
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(3) Are there current considerations on the syndicate
operation not faced previously (e.g., a former Office
of Security officer may have knowledge that was not
surfaced in the interviews with him with the SSC or
Agency personnel. Additionally, a former LA Division
career agent may have some insights that could throw
light on one of the operations). s

(4) There are a couple of cases based on agent
traffic (reported to the SSC during the study of alleged
assassination plots) indicating plans during the Bay of
Pigs period to shoot Castro. What is the total CIA

~information on these?

(5) What is th'e significance on the subject of
provocation in the book given Senator McGovern by
Castro?

(6) While the AMLASH operation is subject to fairly
detailed reconstruction from a very complete record,
there are points that should be addressed particularly,
because of their treatment in the SSC Subcommittee report.
For instance, is there significance in the fact that CIA
contacted AMLASH/1 in September 1963 after such a
long time? Or was it simply that this was the first time
the opportunity had presented itself since earlier meetings?

(7) Just what did the case officer tell AMLASH/1
when making plans for the 22 November meeting?

(8) What was the security of the relationship with
AMLASH/1 during the period preceding the assassination : Sl
of President Kennedy? : . § :

(9} In what time frame was Fitzgerald's Executive
Officer speaking when he stated his judgment that the
AMLASH/1 operation was an assassination plot?
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c. What other action might CIA have taken in connection
with the investigation? An effort should be made to list
these, including consultation with surviving officials to
determine not only what they considered the requirement
at the time, but what was omitted and why.

4. In conclusion, these '""Terms of Reference' undertake

to address the entire question of possible provocation of U. S.

policy and CIA programs in the period preceding the assassination
of President Kennedy. An aspect of this is the SSC Subcommittee's
apparent view that CIA assassination plotting could have instigated
a retaliatory strike by Castro against President Kennedy, which,
therefore, should have been reported to the Warren Commission.
Just as importantly, the final paper should reflect findings in the
area of what the Agency did in response to Warren Commission
requirements (both stated by the Warren Commission and those.

‘that could have been conceived by the Agency), and how it pursued

these lines of action and reported them to the Commission. This
will include consideration of specific new and unanswered questions
raised in the Schweiker report
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MUNI 8316 (IN 75065),
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CIA's Performance on the Inquiries

Book V of the SSC Final Report cha]]enges.the performance of the
intelligence agencies during the Warren Conmissioh-inquiry, empha-
sizing things that it feels should have been done but which it asserts

were not.

It is correct to say that CIA has not produced evidence_or
analysis that addresses every theory _that h?s been advanced over thé'
years. A record of the-vo]ﬁme qf CIA reporting to the FBI and'the.
Warren Commission is at Tab E. As a practical consideration, every
theoretical question that can be conceived cannot be answered con-
clusively; tﬁere simply may be no evidence at all, or if there is
evidence somewhere it may not be accessible. The issue is what the
intelligence .agencies did --'in.the.present_instance,.what_was_the _
performance of CIA -- with Book V of the.SSC Final Report portraying
a patter of neglect or avoidance that is not supported by the record.

~ The SSC Final Report offers a number of separate subjects ih.

support of its case:

a. It refers to an allegation by a person identified as
“D" (pages 28-30, 41-42 and 102-103) that he overheard and
saw Oswald being handed money in Mexico Cfty for the purpose
of assassinating President Kennedy; this was.proven false, both
by polygraph and by determining that Oswald was'in New Orleans
;iﬁstead of Mexicb,City at thg time the incident was supposed to
have occurred. This subject is treated in a confusing and in-

conclusive manner in the SSC Final Report.

CONFIDENTIAL
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b. A considerable portion of the Report is given to the
AMLASH operation. The operation is described inaccurately.
The Report assigns it characteristics that it did not have during
the period preceding the assassination of President Kennedy, in
order to support the SSC view that it should have been reported
to the Warren Commission. This is treated in some detail at Tab D
of this report.
c. Space is devoted to two aircrafﬁ flights from Mexico
~ City to Havana, on 22 November énd 27 November (see pages 60-
63). The first of these flights, as described in the SSC Report,
is based on an inaccurate report about a delay of the 22 November
flight to meet a mysterious private aircraft; the correét story
removes the basis for the inferences of the SSC version. The
second of these flights had to do with a man whose significance
arises from a patent]y érronebus Eeport; the FBI %nvestigated him
thoroughly, as is apparent from the condensed summary in the SSC
Final Report. .
These examples illustrate the problem of commenting on the SSC Final
Report, the question becoming that of how to dea] with Congressional ]l
criticism presented on the basis of inaccurate fa;tua] perceptions.
To treat the problem it was felt necessary to review the record in-depth
and to report the findings, whatever they are. :
Recognizing the possibility of error or oversight in ]964--both
on the part of CIA and the Warren Commission--consideration was given

to codrses of action CIA might have taken to throw some light on the

COMFIDENTIAL
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questions as understood at the time, as well as considering those
questions that have developed since then. What would be the areas of
inquiry? Oswald was an-obvious subject of investigation.

Oswald was known to have been out of the country twice subsequent
to his return to private life from the Marine Corps in September 1959.
These overseas adventures wefe appropriate for CIA attention. The
first of these overseas trips was when he went to the Soviet Union in
October 1959 from which he returned in June 1862. The second of these
trips was when he went to Mexico City in late September 1963, from
which he returned in early October 1963.-

In addition to these two areas of obvious specific inquiry for CIA,

there is the problem of génera] foreign intelligence collection that

- might in some way produce information on the éubject. The SSC Final

Report adds to these COnsidergtions operationé being conducted by CIA
as part of a general u.S. progrém against the Castro regime. These
four general areas of inquiry are covered below.

I. Travel to and from the USSR 1959-1962

* o\broo‘é
On 26 November 1963 a cable was'sentAFo Paris, Rome, Madrid,

Copenhagen, -0slo, Helsinki, Brussels, The Hague, London, and Ottawa
giving biographic information on Lee Harvey Oswald. It noted his

discharge from the Marine Corps in September 1959 and his travel to

_the'Soviet Union in October 1959, including sketchy details as to his

employment and marriage while in the USSR. The cable requested:
"any scrap information whiéh bears on President's

assassination...."

¥DIR 85133, 26.11.63

— -
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~ travel back from the USSR. This query was followed on’ 2 December by

On 27 November the various addresseéfstations rep]ie&f with
Helsinki and London providing additional details on the travel of
Oswald to the USSR. Additionally, Lohdpﬁoreported that a British
journalist claimed that during his own imprisonment in Cuba in 1959
there was a U.S. gangster there by the name of Santos, who was living
in luxury in jail because he could not return to the U.S.; the source
stated that Santes was "visited frequent]y by another American
gangster named ‘Ruby'." (See pages 24—-25, Tab C.)
Also on 27 November Ottawgﬂreported the "delight" of the Cuban
Embassy staff over the assassinﬁtfon-of President Kennedy although
the staff was instructed to "cease looking happy in pub]ic," in Y
conformance with instructions from Cuba to "govern their actions by *--4*=€‘
official attitude of Govt to which they accredited." Os]gf\on the
same aate, reported that the Soviets were shocked, blaming the n
assassination on extreme right-wing elements. Otherwise, the initial L*Lilgw
responses produced no other information.

: : ey
On 29 November The Hague and Frankfurt were queried about Oswald's

a similar cable to Berlin, Frankfurt, Bona and The Hague?ﬂSVarious.
reporting prdduced details about the travel of Oswald and his wife ‘*f
from the USSR through Germany and the Netherlands enroute to the
United States in June 1962.

The other staffons involved in these inquiries had no traces or

information on Oswald; liaison services were also queried without

\
Q

DIR 85973, 29 %do/ve’mber 197/
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detailed results although there were some technical operations that
produced peripheral information about the reactions of various groups
under intelligence surveillance. Considerable exchanges were held
with the Warren Commission on Oswald's Soviet record and its possible
significance. No evidence was found tying the Soviet Union to Oswald's
assassination of Presidant Kennedy. Boouk V of the SSC Final Report,

in not criticising the Agency's performangg in this aspect of the
investigation, seems to have accépted it as adequate, and it will

not be detailed here.

II. Oswald Mexico Visit -- September-October 1963

The visit by Oswald to Mexico City, in his attempt to get

visas for trave] to the Soviet Union ahd Cuba, has received extensive

attention. The details concerning the coverage of Oswald's visit to

 Mexico is treated in another annex to this~paper (Tab F). The concern

felt by all initiaily for the possible significance of Oswald's visit,
and his contacts with the Cuban and Soviet embassies, was obvious at

the time. The fb]]owing_statemént is in a cable to Mexico City*bn

-28 November 1963:

"We have by no means excluded the possibility
that other as yet unknown persohs may have | \
been involved or even that other powers may

have played a role. P]easé continue all yqdr ;

——

coverage of Soviet and Cuban installations

and your liaison with Mexicans."

=

S . e o ._._...;._.__.__—~_‘

DIR 85655, 28yember 1963
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cT The allegations made by "D," about having seen Oswald taking money B

from Cubans in the Cuban embassy in Mexico City, received intensive
attention from CIA and the FBI, working together closely on the matter,
and with the Mexican authorities. This was demonstrated conclusively
to have been a false allegation. Oswald was in New Orleans at the.
time of the reported incident, and the person making the allegations
was demonstrated by polygraph to have been lying. After the allegations
by "D" had been demonstrated to be false, Heatiquarters made the fo]iowing

3¢ dovewbe
statement to the Mexico City Station on 1-Becember 1963

"pls continue to follow all leads and tips. *DIR 86064, 30.11.63 \

The question of whether Oswald acted solely

on his own has still not been finally reso]ved "

' A
Again, on 13 December 1963 the Mexico City Station was cabled as

follows: DIR 88680, 12 December 1}63 l
_ ™
"P]se continue watch for Sov1et or Cuban react1on

to investigation of assassination, evidence
of their complicity, signs they putting out
propaganda aBout case. FYI only, Soviet Intel i
in India had letters sent to [U.S. Government]
leaders demanding full inxestigation of case."
On 17-Decem5er'1963 Headquarter5¢¥orwarded a dispeteh to the Mexico

7City Station stated as follows: /

'...Mexico City has been the only major 'lé o
, Y HMMW-12193, 17.12.63
overseas reporter in the case. Uhile this

> ' partly dictated by the facts of Lee Oswald's

6
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1ife, we have not overlooked the fea]]y out-

standing performance of Mexico City's major

assets and the speed, precision, and perception

with which the data was forwarded. Here it was

reiayed within minutes to the White House,

[Department of State] and [the FBI].

"Your LIENVOY data, the statements of Silvia

DURAN, and your analyses were major factors in

the quick clarification of the case, blanking

out the really ominous spectre of foreign backing."

Essentially, Oswald's visit toMexico City was investigaﬁed as
thoroughly as possible, producing ﬁo evidence there of Soviet or
Cuban complicity in the assassination of President Kennedy. If anything,
events during Oswald's visit there are more subject to being seen as
counter to such a possibility, given his froubles with both Cubans
and Soviets. We do not offer this thought as the final word, but more
simply that if it bears on the subject at all it is “inconsistent with
speculation that he had some spécia] relationship with either nation.
It is noted that various allegations have been made in the press

in connection with the House Select Committee on Assassinations
inqﬂiry concerning CIA information regarding Oswald's Mexico visit; = =~
these are commented on at Tab G. |

X pIR 84608, 22.11.463
III. General Collection Reguirements

On 22 November 1963*511 CIA stations aproad received a cable

from Headquarters with the following statement:
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"Tragic death of President Kennedy requires all

of us to look sharp for any unusual intelligence

developments. Although we have no reason to

expect anythfng of a particular military nature,

all hands should be on the quick alert at least

for the next few days while the new President

takes over the reins."

It is appropriate at this point to observe the general reacfion

to be expected from such a communication. Without any leads, other

than those arising from Oswald's identification, the requirements to

- field stations were necessarily genefé]. General reporting can be

stimulated by general requests, if there is something to report, and

“this is what was undertaken. In addition, in any event, intelligence

assets and liaison services overseas are quick to realize the signifi-
éance of imbortant informatidn and will report it on their own initiative.
It is significant, in the 1ight of these considerations, that there has
been the mostllimited reborting.on the subject. Were there relevant
or significant information on the subject it would have been reported
either in responses to the expression of general interest, or
spontaneously, if such information was known to Agenqy sources.

If one believes that there was a conspiracy, with Oswald involved,
one must accept the 1ike1ihood that his fellow conspirators would not SN |

have shared their knowledge beyond the narrow circle of thase directly

involved. Conversely, if there were no conspiracy, there obviously
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= —. -~——reporting seems to serve, regardless of which is the case, as the basis

—em—

for the apparent SSC view that no collection effort was undertaken.

As has been noted above, there were initial CIA collection re-
quirements to the field. What they could be realistically expected to
produce must be related to whether there was any information to collect
at all, and if So whether it was accessible. The requirements were issued,
but in retrospect it is doubtful that they could produce much of the who-
what-where-when-how information that typifies intelligence collection
reporting. A ref1ect1on of the basic nature of the problem is found in
‘the Headquarters eé%ée to Mex1co City on 17 December 1963¥(note above)

which contains the following comment about the 1imited reporting from

‘other stations: ' 4% meﬂp-12193, 17.12.13

", . . this partly dictated by the facts of Lee
Oswald's life. . ."

The SSC Final Report épeaks in rather anda]ified terms at page 10
about the resources of the intelligence agencies, including a description
of fan extensive intelligence network in Cuba,".suggesting that it was
only necessary to ask to get. It is correct to say that there were
sources in Cuba able to report on eveﬁts, such as troop movements, but_
fhere were no penetrations_of Castro's inner circle, where any infor-
mation on the subject in question would exist. The distinction apparently
was missed -- of ignofed -- by the authors of the SSC Final Report. As |

“stated by the Miami Chief of Station, quoted at page 58 of the SSC Report:
| "Now if you are referring'to our capability to conduct

an investigation in Cuba, I would have to say it was

o limited."

This does not mean that such assets as there were did not have reporting *

9
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to be aboard those f]1ghts*‘

requirements levied on them, in fact, there was.considerable activity
in this respect. In the course of the present review a number of case
officers at the Station during that period have described the frenetic
activity in this respect. The characterization by the Chief.of Station
as to passive collection by CIA inside the United States should not be
extended to apply to what was done with reporting assets outstde the
United States as the SSC Final Report attempts to do at the bottom of
page 58. |

The SSC Final Report has undertaken to paint this in very different

terms than the record supports The extensive reporting to-the FBI

and the Warren Comm1ss1on provides a truer reflection of the level of

activity by CIA (see Tab E), even if.its sources did not bear on every - - -

question that has been cOncejved'since then.

IV "Unpursued lLeads"

At pages 60—67,'in Book V~of.the SSC Final Report, there is a section

that addresses leads that were felt to not have been fo]]owed.by the

'inte1ligence agenties ' This follows the section on'CIA's Performance

fon the'Inquiries Th1s sect1on first addresses two Cubana f]]ghts to

Havana from Mex1co City on 22 November (the date of Pres1dent Kennedy S

murder) and 27 November ]963 raising quest1ons about passengers reported

' By way of background it is noted that during that per1od Cubana
flights traveled on a round trip bas1s between Havana and Mexico
City every other day More sp°c1f1ca11y, there were flights at this

t1me on 22 November 25 ‘November and 27 November. The”f1ights on

See file on Gilbertc:-
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22 and 25 November to Havana were passenger flights, while the one
on 27 November appears to have been essentially a cargo flight, with
one passenger, the man referred to in the SSC discussion. A1l flights
to Havana apparently carried some freight.

CIA conducted regular surveillance of Cubana flights, filing cable
reports to Headquarters. There was one unilateral CIA surveillance
team (LIFIRE) that obser&ed arrivals and departures of Cubana flights,
reporting any unusual incidents and providing copies of flight manifests.
The Mexican authorities also had a surveillance team of its own at the
airport, which provided photographs of passports and also provided copiesﬁ
of passenger lists. Additionally, a telephone tap operation (LIENVOY)
against the Cuban embassy provided transcripts of conversations with
the Cubana office gnd the Mexican Airport Control Office.

~

The 22 November 1963 F]1ght -

At pages 30, 60, 61 and 103 of Book V.of the SSC F1na1 Report, |
reference is made to a reported five-hour delay of a Cubana flight from
Mexico City to Havana the evening ef President Kennedy's assassination,
22 November 1963. The SSC Report describes the delay as being from
6:00 P.M. EST to 11:00 P.M. EST. The especially intriguing aspect
of the report was that the reported delay was to await arrival at
10:30 P.M. EST of a private twin-engined aircraft, which deposited
an unidentified passengér who boarded the Cubana aircraft without customs
c]earance_and traveled to Havana in the pi]ot's cabin. The SSC Final
Report emphasized CIA's apparent failure to follow up by inquiring

further into the matter.
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Book V of the SSC Final Report states that CIA could not explain,

at the time of the writing of the SSC Report, why there was no record

. of a follow-up. In fact, the SSC was advised that the Mexican authori-

ties were asked about the reported f]ight delay, although there was no
recorded response. The éurrent review revealed additional information
from the surveillance noted above, which bears directly on the subject.
In reviewing that information below, it is noted that the conversion
of Mexico City time to Eastern Standard Time (EST) in the SSC Final
Report tends to distort the time perspective somewhat.' Mexico City
times are used in the following discussion.

The LIENVOY(ir;EEErith record a series of discussions about the
status of the 22 November flight--when it was to arrive and when it
departed. These records show thﬁt the flight arrived at the platform
at the airport at 1620 hours Mexjco City time; presumably it landed
a few minutes ear]ier._ At one point prior to arrival of the aircraft,

one person speaking on the telephone stated that the aircraft was due

“at 1630 hours and "it will go" at 1730, suggesting a quick turnaround

'that would have reduced unioading and 16ading time, as well as

servicing, to a relatively short period. However, the key'réport on
the departure of the aircraft was a §tatement'at 2040 hours that the
aircraft had taken off five minutes eér]ier, i.e., 2035 hours.
| The following facts stand out, ;n contrast to the presentation7in
the SSC Final Report:
1. The Cubana flight was on the ground in Mexico City

for a total of four hours and about ten minutes. It was not

12
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SSC Final Report state that: -

-

. CONFIDER 1

Py g

delayed five hours, as alleged.

2. The Cubana flight took offlat 2035 hours'Mexico City
time, 55 minutes ahead of the alleyed arrival at 2130 of a
private flight witﬁ a secret passegger. This also contrasts
further with the alleged departufe time of the Cubana'flight.

which the report stated to be 2200 . Actual departure preceded

substantially the reported arrivalf of the aircraft for which it

- A}

allegedly was delayed. a ‘1

?'..

In view of the surveillance coverﬁge of the Cubana flight, it is

very doubtful that the alleged aétivit& involving the private twin-
engined_aircraft and passenger would hq?e.gone unnoticed or unreported
had it-occ-:urred. Personnel. in Mexico (*ity at the time were aware of
these sources and probably knew the abdve facts, feeling no need to

follow further. {

The report in question was in errcr, and misied the SSC in its

summary of the matter. 5

The Passenger on the 27 bvember 1963 Flight

At pages 61-63 and 104, the SSC Fﬁﬁa] Report describes in con-

siderable detail information concerning'a Cuban-American who came to

the attention of the CIA and the FBI ir the period following the

I

assassination of President Kennedy. The introductory comments of the

4

\
"

. one source alleged th%t the Cuban-American

was 'involved' in the assassigation."
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CONFIDENTIAL
The SSC Report states that the CIA reported the case to the FBI "almost
imhedfate]y," but that the Bureau did not conduct a follow-up investi-
gation "as part of (its) work for the Warren Commission." Further
down the same page the SSC keport states that "(t)he FBI did investi-
gate this individual after receivihg the CIA report of his unu§ué]
travel." At page 63 the SSC Rebort observes that "...the suspicious
tfqve] of this individual coupled with the possibility that Oswald had
contacted the Tampa chapter (of the Fair Play for Cuba Committee--FPCC)
certainly should have prompted a far more thorough and timely investi-
gation than the FBI conducted..." We do not know just what the Bureau
did in this respect, nor have we tried to resolve the apparent incon--
sistencies in the SSC Report"noted above, but the-SSC Final Report
contains considerable detail about the man, presumably reflecting the
results 6f'FBI ianiries. |
While this section of the SSC Report is directed primarily at the:
FBI, we reviewed tHe reporting because of CIA's initial role in reporting
aboqt the man. There is also one implicit criticism of CIA, which will -
be . noted.
Book V of the SSC Final Report has the following summary statement

at page 104, in the chronology section:

"December 5 - Mexico Station cables that someone who

saw the Cuban-American board the aircraft to Havana

on November 27”reported that he 'looked suspicious'..."
At page 61 it states that there "is no 1ndicafion'that CIA followed-

up on this report (that the man was "involved in the assassination"),



13-00000
e

except to ask a Cuban defector about his knowledge of the Cuban-
American's activities."
The presentation of this matter in the SSC Report contains some
inaccuracies. First, the Mexico City Station did not ggglg_Washington
that the man "looked suspicious." There was a cab]éf dated 5 December
1963, but it reported that the man had "crossed at Laredo, Texas on
23 November," that he registered at a certain hotel in Mexico City at
a certain time on 25 November, that he chetked out of the hotel 5t A — -
certain time and departed for Havana "as only p *MEXI-7253 (IN 74227)
flight on night 27 November," and that there wa 5 December 1963

‘
<

him taken at the airport. This st %6110wed b , _
i y-¥ HMMA- 22579, 5 December 1963

date, repeating the basic information in the cal

e

graph, and containing the following cryptic statéﬁéht:“
' "Source states the timing and circumstances surrounding
Subject's travel tﬁrough Mexico and departure for Havana
are suspicious.” _ o | |
This comment is cryptic, at 1east; and--giyen.that dramatfc moment in
" history--doubtless reflects a preliminary cdmment of a person who
was on the alert at that time for anything-th&t might be construed as
possibly unusual. The above quotation was the Statioﬁ's actual report
‘of the observation by the source, and is what was'feported to'the FBI;
it di:fers from the quotation in the SSC Report. There was an internal
_memdeﬁn the Station that was even more éryptic, but which was in the R

nature 6f an informal reminder, which stated that the man was reported

%
(- . x* See Memorandum for the

15 Record, 3 December [1963

Rt R Lnd B
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to have "looked suspicious"; but this formulation never found its way

into the more careful statements that usually characterize official

‘reporting. The point is that the observation was cryptic and impres-

sionistic, rather than constituting a tangible basis for dramatic
activity or final conclusions. ¥
There is one piece of reporting that could ¢

19 March 1964
the record, but which is essentially resolved w

context of known facts. On 19 March 196£$ Montefrey Base cableﬁd' _____ :
that a source of a 1oca1_(Monterrey) "agent of the federal judicial

police" had information on a man; the descriptibh'seems to have the

same Cuban-American in mind. The following should be noted about the

report: it misspé]]ed the man'$ name; it offered a bare statement

~ that he "was involved in Kennedy assassination"; it states that he

entered Mexico "on foot" from Laredo, Texas (according to the SSC Final
Report, the FBI concluded that he entered by automobiie); it asserts
that he sfayed at the Cuban Embassy in Mexico City (while the dates and
times of his registration and check-out at a specific hotel in Mexico
City, where he stayed, were known); it gave an incorrect number for his
passpoft; and, it stated that his Mexican tourist card was issued

in Nuévo Laredo (when it was known to have been issued in Tampa,

Florida). The report, on its face, was'factually incorrect on a number

of known points. The source patently was extensively misinformed, the

hard facts of his report being in érror. The Chief of Base at the time,

when queried abpdt the report in the course of the present review, could

not recall -it.

532
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" today, but wrong it obviously was. It does, however, serve to

OFERY Sl dy v

There is one additional aspect of the matter, in which the
record fs confused. If we are to comment negatively on the pre-
sentation by the SSC in its emphasis on report, we must point out
that the Mexico City Station's_response to the Monterrey report
confributes to such confusion as may exist on the matter. When
Mexico City received the Monterrey cabie the Deputy Chief of

Station rep]ied*%hat the information in the report "jibes fully

$96T UYDIBW 0Z

with that provided Station by (Mexico City source) 4 December 63."

It did not jibe in most respects, other than the date and place of

“(op6Sy NI) OPL8-IXEW ¥

entry into Mexico. The mistake of that cable cannot be explained

P g

highlight the basic unreliability of the report and indicate how

it should be considered responsibly. ST

Implicit criticism of CIA's not collecting more information

on the man is not well founded. It had no real sources with access

to information concerning him; when a defector from Cuba became
available with such information he was queried and the results

were provided the authorities.
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(see pages 2, 3, 10 and 11). In fact, the totality of American

CIA Operations Against Cuba

The SSC Final Report speaks of operations against Cuba and the
Castro regime, and contends that they should have been reported in
detail to the Warren Commission .as part of the subject matter that

it consciously took into consideration. A case can be made for

specific considerations of these various activities by the Warren

Commission, at least as part of the unique background of the times;
it might have provided it additional investigative leads. However,

to advance the general thought is not to discard the usual tests of

. evidence that must still control how the findings are-treated.

It should be notéd that at the time of the Warren Commission
inquiry there was no secret about the tensions between the Kennedy
Administration and the Castro régimé. Book V of the SSC Final
Report refers briefly to some of the more dramatic events, such as
the Bay of Pigs in April 1961 and the Missile Crisis in October 1962

¢
policy and practice must have appeared threatening to the Castro 4f/
regime, and most certainly must have been considered by it as pro-. !
vocative. - _ | | ‘
| 'Additibna] U; S. bo]iciés and pﬁdgrams that could have beenm

viewed negatively by Castro were the breaking of diplomatic relations, -

()
=
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conducted their independent operations against the Castro government.

SECRET

economic and political sanctions, paramilitary operations (which re-
ceived recurring pub]icity in the press), as well as a variety of
covert operations that were not known publicly. On 18 November 1963
President Kennedy -- four days before his death -- delivered a major
policy address in Miami, accusing.Castro of having betrayed the Cuban.
revolution; at the time the press, reportedly on the basis of what
"White House sources" said about.it,wvieweg it as a call for the Cuban
people to overthrow the Castro_regime. |

The United States provided a haven and base for Cuban exiles, who

Some of these exiles had the support of CIA, as well as from other

elements of the U.S. Government, and still others had support from

private sources. -With or-without official U.S. support these exiles

spoke in forceful Latin.terms abbut.what they hoped to do. The Cuban
inte]]igenée services had agents in the exile community in America
and it is l1ikely that what they reported.batk to Havana assigned to
CIA responsibility for many of the activities under'cdnsideration,
whether CIA Was involved or not. e
We do not know the extent to which the Warrenncdmhééﬁion“took A

what might be characterized as "judfcia] notice" of the tensions

betweeh the two governmehts_and their leaders; it certainly was in

the public domain. That consideration was given the hoséibi1ity.df

Rt TET
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Cuban or Soviet involvement in the assassination is no secret; clearly
reflecting a recognition of the question at the time. That a request
was not made by the Warren Commission, nor volunteered by the intel-

ligence agencies, for extensive review of all Cuban operations is being

. faulted today. VYet, in the light of understandings at that timé, it

could well have appeared to members of the Warren Commission and its
staff as not directly relevant, in fact, to the specific issue of the
murder of the President. In the absence of evidence to the contrary
a case could still be made fof"that view, although the evolution of
public perceptions probably would not accept it without reservation.

The SSC Final Report has fixed on the Cuban operations of -the --

“intelligence agencies--primérily those of CIA--for special attention

in considering the question. Implicitly it accepts the theory that
there could well have been conspiracy in the murder of President
Kennedy, and that Castro cou]d'haVe been behind it, having been pro-

voked by depredations against Cuba or plotting against his own life.

- However, in advancing its thesis, the SSC Report cautioned that it
had “"seen no evidence that Fidel Castro or others in the Cuban govern- -

‘ment p]otted President Kennedy's assassination in retaliation for U.S.-

operations against Cuba."
In respohse to this perception, conveyed in Book V of the SSC

Final Report, we have conducted a major review of Agency files (the

T DA Yl
P ey 1o O 1o A



13-00000

SEGRET.

organization of that effort is discussed at Tab A of this report). This
was for the express purpose of identifying any separate activities that

could have provoked Castro to order the assassination of President

"Kennedy had he learned of them, and to evaluate their security. ~

' Today; in 1977, it is difficult to reconstruct exactly everything
that did and did not occur in the course of the Warren Commission in-
quiries in 1964. Not all that happened is.a matter of record. For
instance, in CIA at that time there were many individuals aésigned to
various aspecfs of Cuban_bperatioﬁs. They were familiar in detail with
those activities, with what they were and with their strengths and’
weaknesses. They doubtless made numerous conscious but unrecorded
judgments about what seemed relevant or irrelevant to the considera-
tions of the Warren Commissﬁon.n Had they been aware of any aspects of
those activities that may have related to the assassination of the
President it is safe to say it would have been surfaced in some way.
While CIA produced considerable materfa] for the investigation (see

Tab E) that more was not reported is a meaningful indication of what:

was known then by those actually involved, as distinguished from what .
might be hypothesized at a Tater date. To contend to the contrary --
“which hasﬁbeén suggestéd by some -- would reduifé a-unanimous con-

-_.spiracy of many American citizens, employees of CIA, many of whom

knew aspects. of even the most c]ose]y'QUarded'activities.

4
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Today, the knowledge of the persons involved directly 1in the
various Cuban operations in the period preceding President Kennedy's
death cannot be recaptured in the form that it existed theh; Those
persons are scattered, their memories are blurred by time, and some
are dead. The SSC, for instance -- in its attempt to capture ele-
ments of the past -- seems to have led some employees into expressing
opinions on subject matter they did not know in 1964, apparent]y.in
response to representations by:SSC staff members as to the facts; this
i]]ustrates at best the difficulties in resolving hypothetical issues,
today, on a responsible basis. . -

The SSC Final Report devotes considerable time to the so-called
AMLASH operation, which centered on a high Cuban official who was
diésatisfied with the'Castro regime. The Agency-had onTy a tentative
relationship with fhis man during President Kennedy's 1ife; although
the SSC Final Report -- in trying to prove its thesis -- has attempted
to present it differently. Because the case is discussed so exten-
sively in the SSC Fina]_Réport, it is treated in a separate annex in
this péper, at Tab D. The ~ key point is that prior to President
Kennedy's death the relationship with AMLASH/1.was ambrphous and
without substance. Had Castro learned of it he could learn only that
there was a contact that had not developed to the point of an under- |
taking. This will not Be treated further in this section of this

discussion.

5

8EoEIT
Ll ity



13-00000
E

In the face of the hypotheses advanced by the SSC Final Report,
it has been felt necessary to review in depth all records of Cuban |
operations conducted by CIA during the period in question, 1961-1964.
The organization of the review is described at Tab A. It was not
possible to predict the form that information turned up by this
inqufry might take, and special care had to be exercised in the effort.
In doing this the "provocation concept" of ;hé SSC Report was kept in
mind. In the months that it took. to complete this extensive rev{gw,
it is significant to observe that three areas of specific operational
activity were found that either might meet some of the requirements
of the provocation theory, or throw some further light on issues
a]ready~considered. To report this cdnc]usion is not to dismiss the
original questions that faced the Warren Commission as to whether
there might have been Cuban or Soviet connections with Oswa1d.. That -

such possibilities remain unresolved in some minds is apparent, but

that the records of CIA, in such a review, do not add significantly

to evidence on the subject, is the conclusion of the preéent_inquiry.

The areas of operational activity noted above can be described

‘briefly as follows:

1. Operations directed against the Cuban leadership (AMTRUNK) .
2. Opekations'ihvolving the criminal underworld.

3. Other reports of plans to assassinate Castro.

—w ey
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Operation AMTRUNK¥

There is one other general activity that was considered in the
course of the present research, which is discussed below. This
activity, AMTRUNK, was to develop a capability for splitting the
leadership of the Castro regime and eventually overthrowing it. It
never reached the point of implementation; however, because it suffered

possible security vulnerabilities, it is treated here even though it

never materialized. In our professional judgment this activity;

because of its failure to ever develop substance, is not really rele-
vant to thé question. It is included simply because it might be viewed,
by virtue of its security vu1neréBiT}£ies, as fitting in part.fhe
hypothesis of the SSC Final Report; it seemed better to include it than

try and explain at some later date why it was omitted, although the

reasoning should be apparent. If its inclusion in this report is subject - -

to question because of its 1$ck of substance, perﬁaps it serves some
purpose in indicating how little turned up in the course of this
research -to meet any of the rather loosely formulated provocation thesis
of the SSC Report.

In early 1963 there were Cuban exiles who wished to change the

-direction that events seemed to have taken in Cuba. Two of them, Nestor

Antonio Moreno Lopez and Enrique Cayardo Robera, developed an oper-

ational concept to overthrow the Castro government, which came to be-
known as-the Leonardo Plan. Cayardo had been a public figure in Cuba,
who had no apparent role in the activity following original inception

of the plan. Moreno was the son of a Cuban senator and Minister of Public

 Works; as a Tawyer in Cuba he had been involved in only a minor way in

the anti-Batista movement. ‘_Tj LT P



1 3-0000(2 ,

, [:Mpreno defected to the United States in April 1961, settling

in Miami where he associated with anti-Castro exites. Among his

- associates was Jorge Ajbuszyc Volsky, a Cuban citizen of Polish origin.

Vo]sky had been in prison in the USSR in the 1940's, and enlisted in
the Polish Air Force during WWII under the British Air Command. ‘After
WWII he-married a Cuban'nationa1;-and for a period operated his own
business in Havana. Although avidly pro-Castro he reportedly was
imprisoned for a few weeks fo]]oWing the Bay of Pigs .invasion. As

he held a valid U.S. visa, he Teft Cuba, arriving in Miami in May 1961.

Cayardo and Moreno discussed the Leonardo Plan with Volsky. He,

" in turn, discussed it with Tadeus (Tad) Witold Szulc, a reporter with

the New York Times. Szulc had reported on Cuban activities for the .

"New York Times prior to the fall of'Batista, during whichltime.he had

developed a wide acquaintance among Cubans. He was transférred'to

the Times Washington Bureau in April 1961, where he claimed to have

‘an entree to the White House through his uncle, Ambassador John C.
Wiley. He also claimed to have a standing invitation for direct con-

tact with President Kenhedy, Attorney General Robert Kennedy, and

McGeorge Bundy on matters concerning Cuba. While the actual nature of

this entree is not known to CIA, it is through his intercession that

“the Leonardo Plan. gained government—]g?e1’supbor£ and approval.

In early 1963 Szulc ar;anged an ‘interview in Washington with

Mr. Richard Goodwin, a White House advisor. Volsky and Szulc then met

with Robert Hurwitch, a senior official in the Department of State,

who presented the cohcept to the CIA with Department approval. CIA

assigned it to its Miami Station, where it became known as AMTRUNK.
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'iemphas1zed that act1v1ty to penetrate the Cuba armed forces was a

SECRET

AMTRUNK was'conceived as first identifying disaffected key per-
sonnel in the Cuban armed forces with the long range objective of
uniting them against the Castro regime. On 4 Apr11 1963 CIA cabled
certain stations and bases orders_to identify Cubans who might be
used in the activity. During that period the CIA Chtef of Station:

“in Miami questioned CIA control of the operation Noting uncertain
securlty cons1derat10ns, he felt it best to fund the operatlon gen-
erously in order for it to proceed 1ndependent1y _ . |

On 17 April 1963 Szulc informed Hurwitch that the Miami Station - :
had gtven Vo]sky responsibility'for the decfsion of whether or not
the operat1on was to proceed this was not cons1stent with CIA |
1ntent1ons ’ |

In August'1963'th1ngs st111 ‘had not progressed very far. A

Headquarters cable on 5 August 1963 to certa1n statlons and bases .

comp1a1ned about the absence of responses to the 4 Apr11 cab]e It

h1gh pr1or1ty obJect1ve . In ear]y September ]963 AMTRUNK had three A

31nte1]19ence sources 1n Cuba (:M1gue1 A D1az Isa]gue, Ramon Gu1n

1 N N
T

Hector Robe]lo, and Modesto Orozco Basu] 3» One of these sources,-f R 'Cl j
[éu161 was reported]y close to AMLASH/], a man w1th whom CIA was uffﬁf;:;{:g?kir

dea11ng separate]y through a Headquarters case off1cer .= but at

o SEGRE
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that time unsuccessfully -- in trying to develop an operational ap-
proach similar in some respects to AMTRUNK. The AMLASH operation is
discussed at Tab D.

It was decided at the end of October 1963 that Moreno should be
separated from the operational details of the AMTRUNK operation be-
cause of numerous indiscrétions and poor securify practice. Arrange-
ments were made to involve him in-a radio program to be used in con-
nection with the Rebe]IArmy that eventually it was hoped wou]d arise
against Castro. Moreno threatened to appeal this decision through
Volsky and Szulc to the President.

In November 1963 the program was still trying to develop leads
into higher echelons of»ﬁhelmilitary and civilian leadership. The
operation moved slowly, with preliminary ‘infiltrations designed to
set up infi]tration/exfi]tfation‘routes. Although it had success-
fu11y recruited some persons during 1963 in Cuba, it had made prac-
tic&]]y no progress in establishing an organization or any capability
for action. At a much later date as its numbers increased its secur-
ity became less certain. 1In 1965 its security was believed to have
been seriously compromiéed and the decision was taken to cut off re-

lations with it. Various figures were arrested, including Guin, Diaz -

- and AMLASH/1.

10
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The reason for selecting this operation for discussion here is
just not its denouement in 1965, but possible security weaknesses -
from the beginning. Szulc and Volsky are considered to be highly
suspect and they are discussed below, with another person who beéame
involved in the activity. - |

- a. Tad Szulc. Szulc has been suspect since 1948 when

the FBI recorded reports that-he-was.a communist. Re-

-portedly he was in frequent contact with communist party

leaders and functionaries throughout Latin America.  Sus-
picions about his motives or possible connections with
foreign_inte]]igence ser?ices, have never been-broven.
Nicole Szu]c,'daughter of Tad Szulc, is reportedly an avid

‘communist. Philip Agee's Inside the Company: -A -CIA Diary

b

credits ﬁico]e Szulc with having "obtained vital research
-. materials in New York and Washington, D.C." She is be-
lieved to be an agent of the Cuban DGI. Doubts about Tad

'Szulc are unconfirmed but remain alive. Of Polish origin

S;u]c became a U.S. citizen in 1954 by'a specia1 bill of
Congress.

b. Jorge Ajbuszyc Volsky. Like Szulc, he is of Polish

~———

. origin. He and Szulc became acquainted§ in 1959-1960 in

[

‘ . 11

SECRET



13-00000 -

SECRET

. Cuba. A CI Study of Volsky, dated 24 August 1964, prepared
| by a JMWAVE analyst, makes the following statement: "Volsky's

knowledge of clandestine methods of operation, together with
his Russian pfison Backgrouhd and his ingengity as a middleman ..
in U.S. Government/CIA activities, made him.an excellent
candidate for a communist penetration agent and that the pos-
sibility existed that he might be a singieton, sleeper or
stringer fob the RIS." There has been no confirmation of

these suspicions. Volsky became a naturalized U.S. citizen

~on 10 April 1969.

¢c. Jose Ricardo RABEL Nunez. Born in Cuba, he was the

son of a:native born American citizen. He was educated both
in'cﬁba ahd in'the'States and later (1940).enlfsted in the
U.S. Army. After discharge he returned to Cuba but kept
moving back and forth bétween the U.S. and Cuba. Viewed in
retrbspegt, his career presents a pattenvof changing a]fe-
giances. He gﬁﬁoinedﬂthe anti-Batista fbrceS'in'March:1952
first with the Cuban exi]eé_in the United States and Tater

from inside Cuba. He joined the Cuban Army under Batista

" and was the Cuban liaison officer with the U.S. Army mis-

sion in Cuba from November 1954 until 1956. During his |
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'}Entire period in the Cuban Army, he was involved with

dissident army elements. ' RABEL was arrested in April 1956 when
he participétéd in an attempted coup. After a short imprison-
ment he returned to the U.S. and worked with one of his brothers.
In October 1957, he returned to Cuba and became involved with
the 26th of Jh]y Movement -and later With the Cienfuegos Group.
Shortly after the Castro victory, Castro called upon RABEL to
set up a Cuban Marine Corps+, a job he held until 1960, at which

time he was appointed Chief of Viviendos Campesinas (Rural

Housing). Approached by CIA, he refuéed to wqu in p]aqejbut

was willing to defect, which he did in December i962,"being
recruited by JMWAVE Station where he was used in AMTRUNK
activiiieé. He returned to Cuba on his own in 1965, reportedly
to attempt the exfiltration of his family. Upon return to Cuba
he was arrested and sentenced to 30 years imprisonment but was
set free in July or August 1967. There were accusatiqns"that
RABEL was a Cuban agent as early as July 1963. The accusations

were never proven. e

froes

In view of the later roll-up of the AMTRUNK operation the

tentative opinion has been offered that the operation could have
been an ingenious plan by the Cubans from the beginning, using access

at high levels in the U.S. Government to learn the identities of -

P Takatabe
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individuals in the Cuban hierarchy who were disloyal to the regime.
Whatever the later penetrations by Cuban intelligence, the role of '
Szulc and Volsky, in the early phase of the operation, could have
exposed both its members and eventual objectives to Cuban intelli-
gence.

Accepting the possibility of vital security flaws in the
operation, it must be observed that there was very little progress

and no concrete planning during the life of President Kennedy. The

eventual objective was to develop sufficient support and organization

to overthrow the Cuban regime. It never made much progress,
although it did lay down caches and conducted some infiltrations
and exfiltrations in 1964 and 1965.

An attempf to build support that might eventually have the
capébi]fty to attempt a coup against the Castro regime obviously
would have beén'irritating to Castro. That it never really prog-

ressed very far during the life of President Kennedy is a relevant

~ consideration to whether or not the tentative'beginnjngs would have

provoked Castro to order the assassination of President Kennedy.

New Considerations on the Syndicate Operation

In the course of the present review a by-]ine'story by Paul

Meskil in the New York Daily News attracted special attention because

14 -
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of one statement that it contained. One of a series of stories
printed 20-25 April 1975, it quoted Frank Sturgis as follows:
"The third (assassination) scheme involved
planting a bomb in Castro's office. 'I had
access to the Prime Minister's office,' Sturgis
said. 'I knew Fidel's private secretary Juan
Orta. I recruited him to work with the embassy

(American Embassy in Havana).'"

Sturgis has been something of a soldier of fortune over the

years, having served in different branches of the U.S. military
and having been in the anti-Batista movement prior to Castro's
takeover. Sturgis stayed on in Cuba until mid-1959, during which
time he reportedly had some role in-the-Castro regime's control

-ﬁ'of the gambling 1n£ekests._ He Eame to the United States in 1959.

| Sturgis gained notoriety when arrested on 17 June 1972 in the Water-
gaté break-in. He has c]aimed-on a number of occasions to have been
an emp]qyee of CIA, é]though there is no record of any such relation-
ship. He was in contact with some of the CIA Cuban employees in the
Miami area, but had no direct relationships with the Agency.

The particular feature in the above excerpt from the newspaper

story is that 1t constitutes the first public reference to Juan

Orta in the role of an assassin in plans against Castro. Orta was,

15
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in fact, the first man who reportedly was to have been used in the
operation that CIA had, with the criminal syndicate, to kill Castro.

Orta was the directoh of the Office of the Prime Minister, which

. gave him the access that would make it possibIe for him to poison

Castro. The plan failed because Orta lost his position, and with

"it-his access, in late January 1961. This was prior to delivery

of'the poison pills to him in ﬁate February or early March 1961.

Orta s role in this connection was over when he took refuge in the
.Venezuelan Embassy .in Havana in April 1961 He was allowed to 1eave

_;Cuba in October 1964 and settléd in Miami in February 1965. As for.

Sturg1s assertion that he recruited Orta to work with the embassy,

CIA f11es have no record that Orta was recru1ted for CIA by anyone

dur1ng the per1od there was an embassy in Cuba. Wh11e Orta was

reportedfin ear]y 1961 as being used in the CIA-syndicate atfempt

against Castro, CIA had no direct relationships with him until he
. left Cubé at which time he was used as a source of information on

_the Cuban 1eadersh1p

The fact remains that Orta did at one time have the ro]e of

intended assassin. _Sturg1s 1dent1f1cat1on of Orta in this capacity,

prier'to its'beeqmihg'known to exferna]linvestigetors in 1975, raised

the question of just what Sfurgis had known, and whether he could

Y
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have been a source of information on the subject whereby Castro
could have learned of CIA's earlier plan against his life.

| Newspaper stories are not necessarily reliable sources_of
information. However, because the statement by Sturgis in 1975-
indicated a familiarity with Orta's availability to play the role
of assassin in 1960, additional attention was given the statement
in the press to see how it might.fit. in wjth other things that are
known. What follows is subjeg;:to reservations that must attach

to the reliability of newspdber stories.

The New York Daily News stories (20-25 April ]?75), and another

story by the same author on-13 ﬁune 1976, refer to possible relation-

ships between Sturgis and Trafficante, also mentioning a Norman

Rothman as-a gambling partner of Trafficante. Jhe-Office-of Security

wrote a memorandum in 1975, in Eonjunction with the first set of New

York Daily News stpries, noting that there was a connection between

Sturgis and Rbthman-in 1960, citing FBI reports. ét is pertinent

to note here that in addition to the role Sturgis,is reported to

have had with the Castro gdvernment in relation to the gambling'
activities, Juan Orta's availability for the éssassination.aésignment
was uhderstdbd to be due to his having lost payoffs that he had once

received from the gambTing_interests. Ore can deduce that Sturgis

and Orta could have known one another because of their connections

17
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with the gambling activities as well as having contacfs with
the men heading the gambling organizations.

The New York Daily News story of 1976 also reports a claim by a

 Marie Lorenz that she acted in 1960 in behalf of Sturgis, in an*

attempt to assassjnate Castro. She had also been mentioned in the

1975 stories. Ms. Lorenz repdrtedly was Castro's mistress at one

point, and her access, so the story-indicates, was used as a means
for getting to him. The'1976 news story concludes that "soon after

her murder mission failed the CIA recruited Mafia mobsters . . . to

ki1l Castro . . ." In the news story she claimed that the plan

involved the use of poison pills which she concealed in a jar of face
cream; they dissolved and could not be used.
~On ‘page 79 of the SSC Interim Report on Alleged-Assassination:
Plots the following is extractea from an 18 October 1960 memorandum
from fhe Director of the Federal Bureau of Investigation to the CIA
Deputy Director for Plans: )
"During.recent conversations with several
friends, (Sam) Giancana stated that Fidel
Castro was to be done away_with very shortly.
When doubt was expressed regarding,this state-
ment, Giancana reportedly assured those “
present that Castro's assassinafion would occur
in November. Moreover, he allegedly indicated

that he had already met with the assassin-to-be

i o
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on three occas1ons . ; . Giancana claimed that
everything has been perfected for the killing
of Castro, and that the 'assassin' had arranged
with a girl, not further described, to drop a p111'
in some drink or food of Castro "

This seems to confirm some plot involving a woman to kill Castro

with poison. However, the dating of events does not fit the time

-frame known to CIA. While considér;fion had been given to various

schemes, there were no CIA pi]ﬁs for delivery until February 1961.

It suggests that the syndicate may have been moving ahead on its own.
Following collapse of CIA's access to Castro through Orta,

Johnny Roselli, the man who-had served as the Ageﬁcy's original inter-

mediary with the syndicate, stated that he knew a Cuban exile leader

who might participafe This ﬁan Tony Varona, headed the Democratic

Revo]ut1onary Front, one of the ex11e groups]iﬁ?t 'also received

support from CIA as part of the larger Cuban operat1on ‘Varona was

dissatisfied with the nature and extent of.that support; Miami-Station

suspected that he was not keeping his bargain with the Agéncx;],lﬁ

fact, it is possible. that Varona already was involved in independent .

| operations with the criminal syndicate when first approached pridr to

the Bay of Pigs in March 1961 to carry out the Castro assassination.

The 1967 16 Report refers to two FBI reports that bear on this.

One of them, on 21 December 1960, indicates support by the criminal

SEGRET
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underworld for some of the Cuban exiles. The other report, on
18 January 1961, suggests that.Varona was one of those receiving

that support, although this was not confirmed. As a matter of

interest, as late as 10 June 1964 there was a report that gangster
elements in the Miami area were offering $150,000 for anyone who
would ki1l Castro (an amount mentioned to the syndicate repre-
sentatives by CIA case officers -at an earlier date). These bits

of information, fitted together, could provide the basis for.aﬁ -
explanation of why Varoné was so readily available when approached.

by Rose]]i. It also may throw Tight oﬁ a question noted in the |
1967 1G Report. Thé operation with the syndicate had been ca]]ed

off following the Bay of Pigs in April 1961; yet, when it was |
reactivated in April 1962 the case officer felt there was something
already ongoing jn spfte of thé.fact that the operation. had been
terminated a year earlier. It is possible that CIA simply found itself
involved in providing additioné]Iresources fdr independent operations
that the syndicate already héd under way. The criminal syndicate

had jmportant interests in Cuba, and to recover them may well have
sought on its own to e]iminate Castro. In a sense CIA may have been
piggy-backing on the. synd1cate and .in add1t1on to its material contr1-

butions was also supp1y1ng an aura of off1c1a1 sanction.
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What do these various considerations suggest? It is obvious
that many lines of speculation can be developed, not the least of
which is that the Agency did not know the full extent of syndicate:
activities. Clearly, the Agency's case officers felt that they were
initiating a new activity that had the sole purpose of accomplishing
the elimination of Castro. The additionai considerations can be
listed as follows: )

1. The criminal syndicate may well have had some inde-

pendent activities of its Bwn underway prior to CIA involve- .

ment in late 1960. These dperations could well have con-

tinued after the CIA standdown following the Bay of Pigs,

being ongoing in some.form when CIA reactivated the plan

in April 1962.

HA. The syndicate operations couia-ﬁave activities such ”

as those that are reported in the New York Daily News

stories in 1975 and 1976.

3. Frank Sturgﬁs seems to have had contacts with the
~criminal syndicate, a]though from outward appearances he
was not a member of it. He could well have been used by
the syndlcate in its activities.

4. Sturgis has not been a re]iable source, So his
statements éfe treated w{th considerable reserve. He
probably did know Juan Orta when both pf them were in Cuba.

He was outside of Cuba, however, when Orta'was giveh the

o N
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role of assassin. Whatever he knew at fhat time--and

his knowledge may be of a much later date--could have been
in the form reported fifteen years later in the 1975
newspaper stories. If theré was such an operation it

was not CIA's; it could have been an earlier operation

of the syndicate. While Sturgis could have known of

or have been involved in earlier activity by the syndicate,
whatever its form, he may aigo—héve had no part in any

of it; he may merely have-¥abricated a story ffom bits
~and piéces learned by him from gossip in the Miami
communfty after Orta settled there in 1965.

5. If the syndicate was conducting its own operations,
that would tend to reinforce,ﬁhe_thought'that the details
of its operations would have been characterized by discre-
tion--or security--despite the FBI report in October 1960;
The authors of Book Y of the SSC Final Report felt that the

operation seeking to employ the resources of the criminal syndicate

would not have provided Castro the clear provocation that was hypothe-
sized for the AMLASH operation; At page 68 the Report stated:

" . . . it is unlikely that Castro could have

I~
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distinguished the CIA plots with the underworld
from those plots not backed by CIA. In fact,
the methods the CIA used in these attempts were
designed to prevent the Cuban government from
'attributing them to the CIA."
In a sense the SSC made a conscious judgment, in the context of its
provocation theory, that was made-less copsciously and in a different

context in 1964 by the few CIA. employees who knew of the operations

with the syndicate -- that they bore no relation to the assassination

of President Kennedy.

Possible Ruby--Trafficante Contact

There ére fragments of unevaluated reports that leave one aspect
of the involvement of the crﬁmina1 syndicate as a question. 'This.can
only be noted here, as the means for resolving it one way or another
are not within the Agency's capabilities.

As noted earlier (see Tab B, __page 4), a 27 November 1963
report records statements by a British journalist that dur1ng his own
imprisonment in Cuba in 1959 he knew of . a gangster type named "Santos“
who was in jail where he was visited by another American gangster type

named "Ruby." Current speculation haS'cdnsidered the possibility that

"Santos" was Santos Trafficante who may have been in jail there in

1959. An FBI report of 14 August 1964 recorded a statement by a person

jailed in Cuba that he shared a cell with Trafficante.

23
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Ifithe "Santos" in the British repdht was Trafficante, the

British and FBI reports tend to support one another on the narrow'

poiht of his imprisonment in Cuba.in 1959. This is a material

consideration, as there are reservations about both sources.

It may be that the FBI has more information on this point, but

~ there is-no fqrther known relevant information in the Agency

on the matter. .
The significance of this is that if Trafficantg;Was in
jail in Cuba in 1959, hé could haVe been avqi]ab]e for a visit

by Jack Ruby if such visits were allowed. Ruby, in fact, did visit

"CJBQ'in 1959. "The 1ohg'timé Qap between;1959 and November 1963

removes the two .incidents from candidacy for consideration as

evidence of conspiracy against President Kennedy. However, if

Ruby was running an errand-for someone -in 1959,'it would provide.

~an interesting lead for those inquiring into the posSib]e signi-

~ficance of past assocations or contacts.

Both the Br1t1sh report and the conf1rmat1on of Ruby S

3-:1959 v1s1t were known to the Warren Comm1ss1on and Ruby

” reported]y spoke at length about h1s visit when quest1oned

24
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However, Ruby is dead and Trafficante has declined to testify
at all. A later allegation of a visit by Ruby to Cuba in late
1962 or early 1963 is believed not to be true. |

Other Reported Assassination Proposals

There were other references to possible assassination plots
against Castro that seem not to have been addressed in the Interim

Report of the SSC on Alleged Assassination Plots Involving Foreign

Leaders. They are summarized briefly be]oh:

In May 1975 a Cuban exile ;ho came to be a contract emp]oyee_
stated that in February 1961 he was given a rifle and the mission
‘to enter Cuba to assassinate Castro. He claimed to have tried to
enter Cuba three times, but failed each time in gaining entry to
Cuba. Agency.fi1es have no further records on this matter.

As a result of a column by Jack Ahderson in May 1977, a check.
waS made of Agency files referring to an Antonio Veciana, cited
by Anderson as a CIA employee. The man was never an employee of the

Agenty; but he was connected with ALPHA-66, a Cuban exile movement.

- On thrée-éeparate occasfons (December 1960, July 1962, April 1966)

he proposed to CIA emp]oyeeé the assassination of Fidel Castro.

He was rebuffed on each occasion. -Agaihnin:197b_there was_a rébort
of his making a similar proposal while an AID empfoyee at an ovérseas
post. The details of'his actual ro]eﬁﬂgshnknown to the Agency,
a1thohgh the FBI may have more details on him. This is touched on in
Tab G, which comments on selected newspaper stories published in the

.\. | course of this research effort.

| SEBRET
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Agent Messages in 1961 Mentioning Plans to Kill Castro

1. During the investigations in 1975.five.agent messages were
identified that made reference to plans to kill Castro, or proposing
such action. Three of these messages related to the same dperation;
the other two relating to separate probosa]s; there is no indication
that any of these proposals was_the_resu]} of CIA initiative. The
existence of these messages was mentioned during Mr. Co]by's'testimony_
before.the Church Committee. in response to a request from the Deputy -
Inspector General, LA Division prepared a summary of the messages
and on 8 August 1975 forwerded it to the Review Staff, then charged
with serving as an interface with the congressional committees.

Records of the Review Staff do not show how this paper was handled.

The subject was not covered in ‘the Church Committee's interim report

on Alleged Assassination Plots Involving Foreign Leaders and is

summarized again below.
_ | , :

2. Three of the messages 1nv01ved the same group of agents,
and seem to relate to the same plan. - The first message, dated | R
27 March 1961 (prior to the Bay of Pigs) was sent by an Agency
asset, AMBRONC/5. The message requested the Agency's opinion on
a-pkoﬁosed sabotage of the e]ectric-company in Havana, sfating that'
this could be coordinated "with attempt against Fidel in public

appearance (at) Sports Palace." The cable expressed the view that

26
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an "attempt against Fidel (is) in accordance with general plan."
There is no record that this message was answered. Two days later,
on 29 March 1961, possibly because of the absence of a reply, the
same agent sent another message. This stated that the plan was
scheduled for 9 April. Castro was to speak at the Palace, and an

"assassination attempt at said place (will be) followed by a general

- shutting of f of main electric plants in Havana.” General anti-regime

developments to follow this were then outlined. This message was
answered on 30 March agreeing“thét a."major effort should be launched
Havana on date'you selected." It recommended contacting other named
persons, looking to a more general uprising. The message addressed
the general issue, making no comment on the proposal to kill Castro.

A third message, on 5 April 1961, presumably from the same agent,
reported that the persons hé had been directed to contact had arms
for only 50 men. While stating that the sabotage of the electric
company and "possibly attempt on ﬁide1" wou]d be carried out 9 April, _

he emphasized that to do so would make it impossible to maintain a

‘clandestine organization in Cuba; "your mi]ifary aid is decisive. If it

~ does not come that date we are lost.". There is no indication. that .

this;meSsage was-answered. No further reference to this plan has
been found. o

3. We have reviewed the files of the persons identified in the
céb]es, and have intefyiewed a case officer who was responsible for
one of thém, in an attempt to learn more about the matter. The

four -agents in question are commented oh briefly below:



13-00000

SECRET

a. AMBRONC/5 is. the agent who sent the messages out-
1ining the proposed sabotagg effort and attempt_againét
Castro. _

(1) 201 file opened 15 July 1960. [A POA was

not issued until 18 December 1961, and an OA on

31 January']gﬁgzl A debriefing of him in November

1960, prior to the Kennedy Administration, revealed

~that he had been in touch with people who had

plotted the assassination of Fidel Castro, and claimed
to have tried himself to make similar plans. He was
infiltrated on 9 December 1960, exfiltrating 15 February
' 1961.
(2) AMBRONC/S was infiltrated again 3 March

1961.and exfi]tratediagain'lg June 1961. This

covered the period of his messages and the Bay of

Pigs.  His sole mission was to organize resistance

groups.

(3) AMBRONC/5 was infiltrated again on'19 December
1961,_exf11trating 29 March 1962, again with the same ..
mission. | _

(4) AMBRONC/5 was infiltrated finally 2 May
1962, was arrested 29 May 1962, and was executed
30 August 1962. He has been reported as never admitting

that he was a CIA agent. His name is not one of those

28
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in the book given Senator McGovern by Castro,llisting_

‘those claimed by Castro to have plotted attempts against

his life.

b. AMCOAX/1 was one of those AMBRONC/5 was told to
contact for his general plan for April 1961. o
(1) \POA on 5 January 19§i] His mission was to
organize paramilitary activities in Cuba. He in-

filtrated in February 1961 and exfiltrated in July

1961 following the Bay of Pigs. This period covered
the above messages.

(2) Re-infiltrated 29 July.1961, with the same
organizing mission, he was arrested on 17 August 1961,
and is serving a thirty year term. His name. appears
in the book given Senator McGovern. |
c. AMPUG/1 was another of those AMBRONC/5 was toid to

contact for his general plan in April 1961.

(1) Recruited in September 1960, he was in-

filtrated that month, re;eiving airdrops:in Decembgr
1960. He returned to the U.S. 15'May 1961, following .
the Bay of Pigs. ' - N o N
(2). Infiltrated again on 29 June 1961, With the
: mission-to organize resistance groups and conduct
sabotage operétions, he was arrested in July 1961, and
is serving a thirty year terﬁ. His name is ambng-those

in the boock given Senator McGovern by Castro.

e
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d. AMPANIC/7 was another of those that AMBRONC/5 was
told to contact for his general plan in April 1961.

(1) This man was a "walk-~in" 15 April 1960,
ig:EQA being issued 30 January 1961 (§1though there was-'
a MOC since 12 July 1969{2} He was to organize resistance

~groups in the Havana and Pinar del Rio areas. |

(2) Infiltrated 3 March 1961, he was arreSted_

23 April 1961, and is serving a thirty year term. His
name is among those-in the book given'Senator McGovern
| by Castro. o |

(3) Records relating to this man mention his in;
filtration into Cuba in August 1960 and exfiltration
in November 1960 prior'to his being issued a'POAII
His "mission" during that period is mentioned tersely
as. being "to organfze resistance groups . ; . for

mounting sabotage operations . . . and assassination v

| ; Saa nev
of prominent Cuban Communist members in the Castro j . ‘?9ﬁ¢'
entourage . . ." The records refer to "his own | R

) _pérsonal objéctives“ during this_pékiod and criticizes @ .

.
Loparee

' } o | '_ " how ‘he functioned during his_gtay in Cuba'from Aggust o
:'fto’NBVember 1960. The recardfthén specifies”ﬁdw'he is

to cpnduc£ himself and foéus his efforts dn?hié'return, :

which was td'deve]op sabotage operationé. We were able

to contact one of his two case officers, who has retired
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(the other had died), to ascertain his recollections.
Stating that at the time the focus was on developing

drganizations-for operations, he stated that an

assassination mission, such as attributed to AMPANIC/7
on his earlier time in Cuba, not only was not authof{iéd,
but would have compromised the effort to qrganfié: -
Any such assassination mission, the case officer states,
would have been at AMPANI6/7'S dwn initiative.'

4. It is clear that AMBRONC/5 envisioned a general uprising

in Cuba, to commence with sabotage of the electric plant in Havana

“‘and an attempt on Castro's life. The third of his messages reflected -
pessimism, and the fact is"that thé operation dia not come off. |
While the man had no express mission from the Agency to mount an
oper&tion_against Castro personally, it is clear that no specific
objection was recorded to his statement of intentions. “The one
recorded reply addresses the concept of general action and makes
no reference to the proposal to make an attempt on Castro.

5. Thg fact is that the 9 Apfi] 1961 operation did not come

off, and AMBRONC/5 has not been identified as an Agency asset.

Nor was his name included in the book given Senator McGovern

by Castro. The other men, none of whom had a mission of assassi-
nation from the Agency,'are now serving thirty year terms. That
their names were included in the list given Senator McGovern by

Castro may be an attempt on Castro's part to enlarge on the facts

3
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rather than to report what he truly believes. They were not
executed, a consideration that may support this view.

6. The records are incomplete on the events identified by

the three messages. The time in question predates the Bay of Pigs.

The men mentioned above had more specific missions, other than
that of assassination. They e#fi]trated subsequent to the event
described in the messages, and were arrested during subsequent
infiltrations into Cuba. There:-is no rgcord that any of them had
a mission froﬁ CIA to kill Castro. ihe person who proposedlthe
act in 1961 -- AMBRONC/S -- never acknowledged that he was a CIA
agent, and is not listed amoﬁg thgse Castfo repbrted]y believes
had the mission of his assassination. |
II
7. Another agent message dated 4 -June 1961 asked about a

- man who had identified himse]f as Moratori of the Italian Embassy,

who claimed to work for U.S. intelligence and to be in touch with
one Martin Elena and others (none identifiable), who "have plans
fqr an invasion within 30 days, after the killing of Fidel." A
reply, dated 6 June, stated that the information was untrue and
that Moratori was not known and should not be trusted. (Insofar
as CIA records show, there was an Italian dip]omat of that namé

in Cuba at that time. Little is known about him.) The originator

of the agent message cannot be identified from present records.
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8. Another agent message dated 3 May 1961 from a mgmber of
the Revolutionary Recovery Mavement in Cuba said "will try to kill
Fidel today." A reply to this message dated 4 May told the agent
and his companions to "lay low" for the time being, and “wi]]h )
advise when operations can resume." There were no follow-up
messages on this subject in the records. The agent who sent the
message possibly was AMPUG/T, bdf as noted earlier his mission did
not ihc]ude insfruciioné to kill Fidel. H{is companions have not

been identified.
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I. AMLASH OPERATION

Comment on the AMLASH operation, in the context of its presenta-
tion in Bpoklv of the Final Report of the SSC, is compTicated by'the

treatment given it in the Report. Rather than being treated in a

unified way, reference and discussion is found_throughoht thé'Report;*'

The actual nature and the significance of the AMLASH operation

differs materially from that pre§éhtéd in the SsC Report. The Report

leaves the inference that AMLASH/] was hérhaps'an agent of Castro, with

the mission of provoking a plot against Castro (pages 3, 74 and 79),

..which in turn provided Castro with-the justification for launching

Lee Harvey 0Oswald against Prééident Kennedy in retaliation. Alternatively,
the Report suggests that AMLASH/1 was so insecure in the conduct of his

activities that the details of his plotting could have become known to

Castro, thereby providing the same basic motivation (pages 74 and 75).

Whichever of these alternatives, so the reasoning would be, the AMLASH
operation should have beén reported to the Warren Commission. UYe be]ié&e
that neither-thesis applies. The characief of the relationship between
CIA and AMLASH/1, prior to Qswald's assassination of President Kennedy, .

was so insubsténtia1 and inconclusive that it provided no basis for

*See pages 2, 3, 5, 6, 13, 14, 16, 17, 18, 19, 20, 24, 25, 26, 27, .23
29, 31, 35, 36, 59, 68, 69, 70, 71, 72, 73, 74, 75, 77, 78, 79, -and

86 of the 97-page text, . and pages 100, 101, 102, 103, 104, and 105

of the eight-page chronology following the text.
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AMLASH/] to feel that he had any tangible CIA support for p1otting

against Castro. Whether one is inclined to see AMLASH/1 as either a

double agent or provocateur, or simply as a man who carelessly revealed

what he was doing, there was 1ittle for him to report or to leak. -
* k Kk k k % k k k k * k * -

In preparing the current comment on the AMLASH operation, as
treated in the SSC Report, it was'judged best to approach it in two
ways. A sequential summary of the AMLASH bperation is intended to
present the Agency's understanding of the true nature of the activity.
Following that, selected points made in the SSC Report are addressed.
It is hoped that this presentation will help establish a clearer per-
spective for judging the actual substance of the dperation.

 k k k k k *k k k Kk k Kk %

As early as March 1959, AMLASH/]'waS'reported.as expressing
directly to Castro his dissatisfaction with the situation in Cuba.

At that time he also was reported as expressing his disillusionment -
and that if he'“i..did not get out of the counfry soon, he woﬁ]d kill

Castro'himself.“

Two yearé later, in March 1961, AMLASH/1 was met in Mexico City .-

by a CIA case officer stationed there. The occa;ﬁon was AMLASH/1's

presence at the 1effist—sponsofed Latin America_Cohferencé on'NationaTI

Sovereignty, Emancipation, and Peace. The meeting was'arranged by
AMWHIP/1, a long-time friend of AMLASH/1. A dfspatch in Ju]y_196],

giving a general round-up on operational activity against Cubans in
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Mexico City, described the meeting (along with others) as follows:
“..fthe Station made ;n unsuccessful 'approaéhf.
to (AMLASH/1)...the 'approach'.consisted of a
'friendly' talk between a case officer, a mutual
friend of (AMLASH/1) and (AMLASH/1) when he last
was visiting in Mexico. While (AMLASH/1) did not
pick up the onportunity at that time, he apparently - ;

did not report the incident to his superiors and

the ground work may have been laid for a similar action _ :?*

in the future."

Later in March there was a report that AMLASH/1 and another Cuban wanted
to defect and needed help in escaping. Consideration of their exfil- -
tration ended with a repoft that the Cuban police were aware of AMLASH/1's
“intention and plans. |

In August 1961 AMWHIP/1 reported plans by AMLASH/1 to attend the
French National Student Union Cultural Festival, and that AMLASH/1
wanted to meet with a "friend" of the Mexico City case officer's. .The

fi]es do not reveal that such a contact actually occurred.

_ In June 1962 there was a report that AMLASH/I_wou]d be travelling . _. .
~ via Prague to the World Youth Festival in Helsinki. AMLASH/1 was - %{

reported as wantiﬁg to defect, and also'that_on“his.refu;n from Helsinki
he wou]d”pass through Paris where he hoped to meet AMWHIP/1. The FBI,

which was aware of CIA's association with AMWHIP/1, met with AMUHIP/1.

in Miami and took steps for him to be refe}red to CIA if he should '

contact. the Paris Legal Attache.
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In July 1962 CIA contacted AMWHIP/1, who made known his dis-
satisfaction with ;he way CIA handled AMLASH/1's "planned defection" in
Paris in August 1961. Plans were made for a CIA case officer and
AMWHIP/T1 to travel to Helsinki and anywhere else necessary in an_éftempf
to bring about AMLASH/1's defection. |

The first of a series of meetings-with AMLASH/1 was held in |
He]sinki on 1 August 1962. The original objective of his defection
became one of recruiting him in place. AMLASH/1 was reported as feeling
that if he could "do something really significant for the creation of a
new Cuba, he was interested in returning to carry on the fight there."

AMLASH/1 spoke of sabotage of an oil refinery and the execution of a

top ranking Castro subordinate, of the Soviet Ambassador and of Castro

himself. The case officer's report stated:

"While we were making no commitments or plans,
we pointed out to [AMLASH/]] that schemes Tike
he envisioned certainly had their place, but that
a lot of Coordfnation, planning, 1nformation- |
'fc011ecfion, etc., were necessary prerequisites to
‘ensure the value and success of éuch plans."
(Emphasis in original). |
The security'hazard“of too frequent meetings in Helsinki led to
further meetings in Stockholm and Copenhagen. AMLASH/1 was nekt
met on 16 and 17 August.in_Paris where AMHHIP/] and the case officer
were_joined by another case officer. AMLASH/1 was given SH tréining

and supplies. On 20 August he was takén to the south of France for

.
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a demolition demonstration. He refused_to be polygraphed. The case
officer reported on 17 August:
"Have no intention give [AMLASH/i] physicé]
elimination mission as requirement but recognize
this something he could or might try to carry
out on his own initiative." |
The Headquarters cabled reply the next dgy stated:
“Strongly concur that no physical elimination
missions be giQ;n [AMLASH/1]."
On 29 August 1962 AMLASH/1 left Prague by air for Havana. This was
the 1é§t timelthaf.he'was met until he next left Cuba in September
1963.
_COMMENT :

It is noted at this point that AMLASH/1 was not a
recruited agent at that time--nor was he ever for that
matter, as Operational Approval was never granted fof
this purpose. ,By thg end of August 1962 the CIA_re]a-
tionship with AMLASH/] had made no real brogress,
although he was viewed as an operationa]'contéct with
potential. Over a year passed between'August 1962_and

~ September 1963'Qhen he was next contécted by CIA.
In terms of the relationship that he had with CIA the
critical period, for purposes of this paper, is there-
fore between 5 September and 22 November 1963. .

AMLASH/] attended the Collegiate Games in Porto Alegre, Brézi]lé?\

. from 5 through 8 September']963,[gf—a repres?ntative of the Cuziil
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Government.| He was met there by AMWHIP/1, and by the CIA case
~ officer who was to take over the re]atfonship with him. AMLASH/1
said that he had written two SW messages (only one had been received).
He expressed his reluctance to use thié form of communications because
of Cuban postal censorship.
It is pertinent to what followed to note where the relationship
betweén AMLASH/1 and CIA stood at that time. At page 13 of Book V
of the SSC Final Report the following statement appears:
" . . . the CIA took steps to renew its contact
with a high-]eveiECuban official named AMLASH. The
CIA's previous contact with him had been sporadic;

- he had not been in contact with the CIA since

before the missile crisis of October 1962. The

. exact purpose the CIA had for renewing contact is

ﬁmﬁﬁﬁ not known, but thére is no evidence the CIA intended
at this time to use AMLASH in an assassination

operation."

The reason for there having been no contact since August 1962 was
simbTy that_AMLASH/l did not leave Cuba after that until September
T963."If it is narrowly correct to state that the "exact purpose"
for renewing contact was not known to the authors of the SSC Report,
it neverthe]éss is quite clear why he was met. He was an important
potentiaT asset whose usefulness remained to be explored. At'this
point, not only was there "no evidence (that) . . . an assassination
operation" was inténded, it is quite clear that it was not under

k: “ consideration. = The problem at the time was how to deal with the man.

At page 14 of the SSC Report it is stated that the first meeting
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in September 1963:
" . . . may have been to gain intelligence and to
cultivate him as an asset for covert operations . . ."
A 7 September cable, cited on another point in the SSC Report,
provides an insight as to how AMLASH/1 was assessed at the time, as
well as emphasizing the uncertaihty in the minds of the caseua%¥a;ers”
of how to deal with him in the future:
"AMLASH cocky totally spoiled brat who will always
be a control problem . . (he) will not take time or
have patience prepare or receive constant stream S/W
messages,let alone OWVL. AMLASH also needs strong
conf1dant 1ns1de who w111 push and serve as chap1a1n -
CIA headquarters replied on 9 September, saying in part:

o . - . Based on what little feel we here have for
subject however appears he is hopeless as inte11'
performer and is:best apprdached as a chief con-
spirator allowed to recruit his own cohorts among

~ whom we may then find persons susceptible to long ’
distance and covert d1sc1p11nes e "
The cab]e then went on to spell out 1ong range requ1rements pr1or.to
any action based on such internal organ1zat1on as AMLASH/1 may put |
together
| Clearly, at that po1nt, while AMLASH/1 was viewed as potent1a1]y

important,.he also was viewed as a person of uncertain capabilities,

_requiring careful but long-range devé]opment for whatever course of

action that might later ensue.
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Page 14 of thé SSC Final Report cites the 7 September 1963
cable reporting the first 1963 meeting with AMLASH/1 as follows:
"AMLASH was intérested primarily in getting the
United States to invade Cuba, or in attempting an

'inside job' against Castro, and that he was awaiting - .

a U.S. plan of action." (Empahsis added).

- This suggests a plan of action targetted specifically against Castro

himself. That may have seemed implicit to*the aqthors'of the SSC
Report, but the actual language® of the cable states it somewhat different]yi
"AMLASH still feels there on]y'twb ways accomplish
change either-insidg job or invasion he realistic
enough-realize latter out of question. According
AMHHIP, AMLASH still awaiting for US reveal plan of
action."
COMMENT:
At this point, after a year out of touch with a

-man with whom there'had been no working_undersfanding, _

- AMLASH/1's views were of interest, but were very general,
as might be expected after such a long time. fhe actual
referencé to an "inside job" did not specify Céstrp,

~as suggested in the SSC Report, but was. directed towards
the more_geﬁera] question of how to bring about change.

It was offered a]ternative]y,'fn the context of con-
‘sidering both external and internal action; and not with

the specific connotation provided by the SSC presentation.

e
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The point is, as stated in the SSC Report; that it left
AMLASH/1 “awaiting a U.S, plan of action;f There was
nothing substantive or conclusive. To the contrary, things
were left very much up in the air.

Footnote 17 on page 14 of the SSC Report states. that. . -
"characterization of‘this’ghase'of the AMLASH operation
is disputed." (Emphasis added). The foothote'observes

that the SSC Interim Report on Alleged Assassination Plots -

conc]uded that the AMLASH operation'was an assassination
operation, which begs the question of what it was for "this
1;7e3 = phase" of the matter. In fact, the SSC Interim Report on

H Alleged Assassination Plots notes specifica]Ty that "From

the first contact with AMLASH until the latter part-of.1963,
it was uncertain whether he would defect or remain in Cuba." -
(Page 86). The point is that the SSC Final Report, Book V;'
itself describes the very genera] nature of thélapproach

by AMLASH/1, and the absence of a U.S.'responsé (supra).

‘Any dispute over how to characterize_the operation at that
time arises from the presentation of it in Book.V. of the
_SSC Report. Reference to the dispute'ﬁay-fef]éct_vieWs{ | |
' 'ekpressed by éIA fepreSentatives on reyiewing theldraft 6f ﬁhe_L*
SSC Final Report. | _
The hext-paragraph in the SSC Report, Book V, presents
in inferential sequence, an interviéw Castro held

with an AP reporter, Daniel Harker, in which Castro inveighed

9
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~against anti-Cuban terrorist plans of U.S. leaders.

The intended inference, as is known from discussions with .
SSC_staff members, was that AMLASH/1 may have reported (or
leaked) to Castro what the authors of the report elected

to see then as assassination plotting. .This characteri- . - -
zation is even more explicit at pages 3-4 of the Summary

and Findings of the SSC'Report, presenting the inter-

pretation as categorically as though it were fact.

The fact remains that whatever views AMLASH/1 may have

expressed, he had no response from his CIA contacts of
any support for his proposals at that .time. Whatever
may have been the cause for Castro's remarks at that time
they could not have stemmed from anything said to
AMLASH/1 by CIA officers as they proposed nothing and
" undertook nothing. '
AMLASH/1 flew to Paris on 14 September, ostensibly to attend a

meeting of the Alliance Francaise. The trip actually was for an

extended vacation, which AMLASH/1 intended to report to Castro
~after the fact. On 16 September he wrote AMWHIP/1 that he did not . -
"intend to see (be 1ntgrviewed by) your friend again" referring to
the CIA case officer. On 3 October 1963 the case officer nevertheless
~arrived in Paris.to meet with AMLASH/1. Station officers were already
in contact with him, two of whom participated in meetings that followed.
| On 11 October the case officer cabled Headquarters reporting that
AMLASH/1 claimed to have the "hecessary people and equipment inside
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[Cuba] to accomplish overthrow without [U.S.] assistance." AMLASH/1
was reported as wishing a meeting with a senior U.S. official, |
preferably RobertlF. Kennedy, for assurance of "moral support" for
any action AMLASH/1 undertook in Cuba. The cable recommended that
the request for a meeting: | o

"be given highest and profound consideration as

feeling drawn by all who in contact AMLASH is that

he determined attempt op against®[Castro] with or

without [U.S.] support." |
A 21 October cable to Washington reported a 17 October meeting with

AMLASH/1--"Basically he wants assurance that [U.S.] will support him

if his enterprise is successful." (Emphasis added).

Desmond Fitzgerdld, then Chief of'the Special Affairs Staff,
was going to Paris on other business and undertook to heet with AMLASH/1.
The plan for the meeting, written in advance, was outlined as fol]ows:

"Fitzgefa]d will represent self as personal
representative of Robert F. Kennedy who_trave]ed
to Paris fof specific purpose of meeting [AMLASH/1]

and giving'him?assurances of full U.S.'support if

there is change of the present government in Cuba."
(Emphasis added).
On 29 October Fitzgerald met with AMLASH/1 in Paris, representing

- himself as a spokesman of Attorney General Kennedy. The third person -

at the meeting was the case officer, who served as an interpreter.

1
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On 13 November the case offfcer wrote a memorandum summarizing high-
' T1ights of the meeting. It reads in part as follows:
"Fitzgerald informed [AMLASH/1] that the United
States is prépared to render all necessary
assistance to-any anti-communist Cuban group which
succeeds in neutralizing the preseﬁt Cubén leader-
ship and assumes sufficient control to invite the

United States to render the assistance it is

prepared to give. It-was emphasized that the

above support will be forthcoming only after a

real coup has been effected and the group involved

is in a position té request U.S. (probably under

OAS auspices) recognition and support. (Emphasis

" added). It was made clear that the U.S. was not
prepared to commit itself to supporting an isolated
.uprising, as such an ubrisihg can be extinguished
in a matter of hours if the present government is
still in control in Havana. As for the post-coup
périod,_the U.S. does not desire that the political |
. clock be turned back but will support'the necessary
| économic and political reforms which will benefit.
- the mass of the Cﬁban peop]e."
At the time of the CIA Inspector General's report on the subject

in 1967, additional details were elicited from Fitzgerald, who re-

) . .I.
Pl e R YRR

Y EN
;Luﬁul



13-00000 :

SE0IET

called that AMLASH/1 spoke repeatedly of the need for an assassination
'weapon. He wanted a high-power rifle with telescopic sights, or some
other weapon that could be used to kill Castro from a distance. Fitzgerald
stated that he rejected this fequest. Fitzgerald's Executive Officer,
although not present at the meeting, was kept posted by Fitzgerald and

had a recollection the same as the one noted above. The case officer

is reported as not recalling the exchange on the'weapon. His memorandum

stated that: ' PR .

"Nothing of an.operational nature was discussed at

the Fitzgeré]d meeting. After the meeting [AMLASH/1] stated

that he was satisfied with the policy discussion but now

desired to know what technical support we could provide him."

On 14 November 1963 AMWHIP/1 was met in New York City. He reported

on AMLASH/1's reaction to the 29 October meéting'fn Paris. "The contact
report on what AMLASH/1 understood, as relayed by AMWHIP/1, is as
follows: |

"The visit with Fitzgerald, who acted in the

capacity of a representative of high levels of

the Government concerned with the Cuban problem
satisfied [AMLASH/]] as far as policy was'cpn-
cérned, but he was not'ét all hépby with thé féct-
that he étill'was'not given the technical assistance
for the oberatioha] plan asihe saw it. [AMWHIP/1]
said that [AMLASH/]] dwelt constant1y-on this point.

13
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He could not underétand why he was denied certain
small pieces of equipment which promised a final
solution to_the problem, while, on the other hand,
fhe U.S. Government gave much equipment and money
to exile groups for their ineffective excursions
against Cuban coastal targets. According to
[AMWHIP/1], [AMLASH/1] feels strongly on this point,
and if he does not get qdyiée:gnd materials from a
U.S. Government technician, he will probably become
fed up agafn, and_Qe will lose whatever progress we

have made to date."

COMMENT:

At this point it is important to note that Agency
documents summarize what AMLASH/1 was to be told,
and what hé was told, which matches a 1éter report
of what he undersfood. In essence he was told there
would be_no U}S. support until after the fact, and then
oh1y-if he was;successfu]. While that may not Seem a
very reaiistic way in which to bring about thé overthrow

of a government, it is directly relevant to the question

of what AMLASH/1 was told and what he understood. It is

contrary to the statement in the SSC Final Report (page 18)
to the effect that- it was not clear how AMLASH/1 inter-
preted the put-off by Fitzgerald.
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Interesting confirmation of AMLASH/1's understanding
is provided by a July 1964 FBI report (mentioned_various]y :
at pages 35, 72 and 74 of Book V of the SSC Report). This

report was from an FBI informant who stated that AMLASH/1

was unhappy with the CIA response and that Attorney Gené;al-
'Kennedy'had refused to.supporf the plan. Given the substance
of this aspect of the report it is apparent that although the
date of the report 15 June 1964, this particular information

dates back to 29 October 1963 when AMLASH/1 was told by

Fitzgerald, representing himself as speaking for Robert F.
- Kennedy, that he would hot be given support in this opera-
tion. While this is not the reason the FBI report was cited
in Book V of the SSC Final Report, it provides additional
clear confirmation that AMLASH/1 understood that he had |
been turned down at the 29 Octdber meeting.
_ Fo110wiﬁg the 14 November meeting with AMNHIP/] CIA reviewed what -
could be done to maintain the contact with AMLASH/1.  On 19 November 1963

Fitzgerald "approved telling AMLASH/1 he would be given a cache inside
. Cuba. The cache cou]d,:if he requested it, include ...high-power,
rifles w/stope..," | _
On 19 November AMLASH/I told a CIA officer that he p]anned-to

return to Cuba. On 20 November Headquarters cabled Paris requesting

 that AMLASH/1 "delay departure...(to) permit one more meeting which
AMLASH/1 requested." On the same day (20 November) in response to
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a telephonic request, AMLASH/1 agreed to delay his departuré "if it
is something interesting."” The case officer told him that "he could not
assure it interesting but that it was to be a meeting which AMLASH
had requested." The cable reporting this exchange noted that it wa§
a "rapid conversation" inhibited by .the presence of a second perééﬁ-
in the room.

The SSC Final Report (page 19) attempfs to expand this brief
and cryptic te]ephqne conversation into the "first indication that he
might receive the specific supporf he requested." More factually, and
quite significantly,. thé Report acknowledges that no specific support
had been offered up to then. Beyond that it is at best a piece of
highly speculative analysis, ndt supported by the evidence.

The case officer from Washington arrived in Paris the morning of
22 November ahd met with AMLASH/1 ]ate‘that afternoon. As they left

the meeting they learned of President Kennedy's assassination. They

- probably were meeting when President Kennedy_was shot.

Whatever the relationship with AMLASH/1 following the deéth of

President Kennedy, there is every indication that during President

. Kennedy's 1ife AMLASH/1 had no basis for believing that he had CIA

support for much of anything. Were he a provocateur reporting to Castro,

‘or if he was merely careless and leaked what he knew;;he had no

factual basis for leaking or reporting any actual CIA plot directed

against Castro.
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IT. SPECIFIC SECTIONS OF THE SSC REPORT

Section 1, B

This section of the SSC Final Repdrt, the Summary, states that "it
p]aées particular emphasis on the effect their (the intelligence agencies)
Cuban operations seemed to have on their investigation." _If ;t;tes- “
that the report "details these operations to illustrate why they were
relevant to the investigation." It states that presentation of the
AMLASH'operatién:is to ij]ustrateﬂwhy that operation'shou1d havé been
examined by the Warren Commission.

The view of the Subcommittee, as to why the AMLASH operation
warranted such review, is summarized at page 5 of thé Report as
follows:

“The AMLASH plot was more relevant to the HWarren
Commission's work than the early CIA assassination
plots with the underworld. Unlike those earlier

plots the AMLASH operation was in progress at the

'tiﬁe of the assassinationﬁ unlike the ear]fer'p1ots,
the AMLASH operation could c]early be traced to CIA;
and unlike the earlier plots, the CIA had endorsed
AMLASH's proposal for‘é;coup, the first step to him
being Castro's assassinatiqn,.despite Castro's threat
of retaliation for such plotting.”

As stated in the preceeding discussion the AMLASH operation was

without substance prior to President Kennedy's death; it is.particularly

17
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unsuited to make the Subcommittee's intended point. It is literally
accurate to note a coincidence in time, of the contacts with AMLASH/1
prfor to the death of President Kennedy, but that is all. It is incorrect
to say that "CIA had endorsed AMLASH's proposal." There was no agree-

ment with AMLASH/1, or commitment to him, and even had Castro learned

of the contacts with him there was nothing to learn beyond the fact

of the contact. The re]atibnship was most tenuous and without any
support promised to him for'whatever'hé'planned. Castro's "threat"
--as noted above--must be considered irrelevant to the substantive
nature of the AMLASH relationship at that time. |

This viewpoint was conveyed to .the Subcommittee prior to pub]ica;
tion of the report. At the same time it was observed that theoretically
there was greater possibility of leaks from the earlier operations
involving the criminal underwor]d,_aTthough there was no known evidence
of guch leaks. Whilé general rather than specific, this could have

provided more reasonable support for the Subcommittee's view that there

were CIA operations that should have been reported to the Warren Commission.

The SSC‘SObcommittee.saw otherwise, outlining its position at page 68

"...it is unlikely that Castro could have
distinguished the CIA p]ots'with the underworld
from those plots not backed by CIA. In fact,
the methods the CIA used in these attempts were

designed to prevent the Cuban government from

attributing them to the CIA."

18
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The result this has on the present comment on the SSC Final
Report may seem anomalous. It places CIA in the position of con-
testing the interpretation given the AMLASH operation in the SSC
Final Report, and to that extent the thesis that the presentation
was supposed to support. At the same time, however, we are
incTined to acknowledge in prtnoiple the possibility--not seriously
considered as a likelihood during the Warren Commission inquiry--
that other operations could have. suffered the defects attributed
to the AMLASH ooeration by the SSC_Repott. In protesting the

presentation in one instance, and the specific conclusions it seeks

- to support the effect is to d1sagree with a substant1a1 port1on

of the report as written. -On the other hand we tend to not contest
a general thesis that more specific attention could have been given
by -the Warren Commission to the anti-Castro programs of the U.S.
Government, including CIA actiuities.
***.**********

At page 4 of the SSC Final Report Desmond Fitzgerald, in a

meeting with AMLASH/1, is quoted as having:
"stated the United States wou]d support a coup."

Aga1n at page 19, the report states that F1tzgera1d

"a]so gave genera] assurances that the United

States would help in bringing about the coup."
The last version is attributed to the case ofticer who uas present at
the meeting in 1963, in his testimony before the SSC in 1975. This

presentation of the case officer's statements in 1975 does not match
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the report of the meeting in 1963, which was written by him at the time.
In considering the processes by which this version came into being, it

is noted that the following statement appears at page 87 of the SSC

Interim Report on Alleged Assassination Plots:

"Fitzgerald met AMLASH/1 in late fall 1963 and
promised him that the United States wbu]d-suppoft
.a_coup against Castro,"
citing testfmony by the case officer.whd yas present at the meeting.
An intefesting footnote (#3) on that page reads as follows:
."3. The contact plan for the proposed meeting
stated: 'Fitzgerald will represent self as persona]
representat1ve of Robert F. Kennedy who trave]led to
(foreign city) for specific purpose meeting AMLASH/1
and giving him assurances of full support with
a change of the present government in Cuba.'"
(Emphasis'added).'
The underscored portion--the word "with"--in fact read in the actual
document "if there is." This substitutioh of language in a purported
quotation may seem only a matter of nuance, but 1t treats with what
F1tzgera1d planned to say, which takes on spec1a1 s1gn1f1cance when

matched with the expressly 11m1ted statements that he actually made

(as discussed at pages 11 and 12 of this annex) and what AMLASH/1

understood (as discussed at pages 13-15).

* k Kk * k k k * k *

At page 5 the SSC Final Report quotes officers in CIA responsible

Ayl
o 0
Nsaswszelad |
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for the investigation at the time of the Warren Commission as stating
to the SSC that had they known about the AMLASH operation in 1963 it
would have affected the investigation. It is only noted that it is
Tikely that views elicited from CIA employees in 1975 propab]y were
responsive to representations by SSC staff members as to what the
operation involved, as distinguished from what it actually was.i'“ S

k %k Kk k k k Kk %k k k k * %

At page 24 the SSC Final Report contains the following

statement: - )

"According to the 1967 Inspector General Report,

CIA Headquarters cabled the AMLASH case officer on

the morning of November 23, and ordered him to break -

contact with AMLASH due to the President's assassi-

nation and to return to Headquarters.f
This statement is at-]east a literary extension of the statement of
the IG report, which was in its entirety as follows:

"[The case officer] states that he received an

OPIM cable froﬁ Fitzgerald that night or early

the next morning te]iing him that everything was

off." |
The SSC'was unéb]e to gét the case officer to support its expansiqn on
the reference in the 1967 IG report. Hfs testimony is cited, -
apparent]y despite suggestive prompting, that:

. he reca]led receiving such a cable, but

" could not recall whether it made specific mention
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of the President's assassination as the reason for
breaking contact . . ."
It is noted that the cable was never found; it may never have been
sent, being a misrecollection of the case officer. In any event,
the two sources cited in the SSC Reporf do not support its version.
- k k k Kk k k Kk kk *
Footnote 30 on page 17 treats the question of the security of the
AMLASH operation. As noted in the above Yeview of the AMLASH operation,

AMLASH/1 was on the record as ‘expressing his disenchantment with the

Castro regime. He had told colleagues of his meetings with AMWHIP/1.

- Through sensitive sources we know that other Cubans were aware of his

fulminations against the Castro regime. We do not know, beyond these

generalized statements, what he actually conveyed at that time to what

'persons. We do know how 1little substance there was to his relationships

with CIA during this period, and how 1ittle he had to tell others Were
he inclined to do so.

Assuming that AMLASH/1 was to attempt to organize a coup, he
obVious]y had to try and associate himself with people of a 1ike mind.
To crystallize their support he might have felt constrained to convey
assurances of external support. To the extent that he may have, we

do not know whether he would have claimed to have been promised things

 that in fact had beeh denied him. It was not until much later that the

question of security--always a consideration, especially when more than
one person is involved--became a point of sufficient concern for CIA

to breék relations with him.
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Some have speculated that AMLASH/1 was, in some way, Castro's
provocateur. Such a possibility is always a proper subject for
cbnsideration. There are questions’that feed the theory, but the
issue remains debataB]e. We do hot offer an opinion here, although
we do note that he was rewéﬁded strangely if he was; ‘When finally
arrested he served ten years of a thirty-year term. His pub]iénf;ial
did not mention ﬁis Agency associations for the period March 1961 to
November 1964. An interesting conéideration_is that when Castro pro-
vided Senator McGovern with a list of persons the Cubans ¢laimed had the
mission of his assassination, afthough AMLASH/1 was among those
included, the reported period for his activity also omitted this
earlier period.-

: *****”********

. At page 26 of the SSC- Final Report it is stated that on 24 November
the Mexico Station respohded to a Headquarters'request for the names
of known confacts of certain Soviet personnel in Mexico City. The SSC
Report acknowledges that the purpose of obtaining these names was to
determihe the significénce of Oswald's contact with Soviets and to
assess their actiVitieé; The SSC Report stafes that:

~ "AMLASH's real name. was included in the 1ist
~ of names on the Mexico Station-cab1e." _

This is.uSed'as a basis for a dis¢ussion iﬁ the SSC FinallReport of why
the inélusion'of that name in the cable did not lead to the identification
of the AMLASH operation.

The treatment bf this point in the SSC Final Report seems to rest
on a misconception of the context in which the name of AMLASH/1 was
méntioned. The reference had to do with a contact between a member of
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the Saviet embassy and a Cuban cultural attache -- in December 1960 --
about a press conference.planned for AMLASH/1 in Mexico City in |
Fébruary and March 1961.. It was not a report of a contact between
AMLASH/1 and the Sovigt, which was the subject of the inquiry; tﬁe
name of AMLASH/1 could well have been omitted from the cable:' In
any event, the December 1960 date preceded the inauguration of
President Kennedy, which further removes the question from any
relevance to the subject. There was no.reason to check the name.
The presentation in the SSC Final Report is confusing and mislead-

ing on this point.

k k k k k *k k k k k %k k *

Page 72 of the SSC Réport refers to a July 1964 FBI report con-
cerning a CIA meeting with AMLASH. The SSC Report states "that the

purpose of those meetihgs had been to plan the assassination of
Castro." This is the same FBI report that helped confirm the
earlier turn-down of AMLASH/1 at the 29 October 1963 meeting (pages
14 and 15, this paper). While it stated that "there is now under
discussion sqmé plan to kill Fidel Castro" (Jdly 1964) ft badly
mixes timeé and events. In any event; this aspecf of the report
substantially post-dates the death of President Kennedy, and is

not directly relevant to the Warren Commission inquiry.
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At page 75, the SSC Final Report quotes the testimony of the Ch1ef
SAS Counterintelligence.. His reco]]ect1ons are very uncertain. He
is quoted specifically as saying that he could not recall the exaet
time frame, which is central to ana]ysis of the operation, and_speaksl
of his "vague reeoltectiohs"_that the Fitzgeraid meeting was related
to an assassination p]ot'againét Castrb; The SSCHReport'neVertheiese

gives this opinion full play despite the extensive QGakification ds_to'

its reliability.:
**7\;**********
At paQes 68-75 of Book V of the SSC Final Report, consideration

is'given to what was known of. the AMLASH operation by certain CIA
e (- : employees, how they understood it, and what conclusions they'c6u1d or
- should have dhawn from what they knew. The treatment seems-to accebt

as a premiée that the reiatiohship was an assassinatidn p]dt,thhoughbut, _
;-and overlooks the basica]]y tnchoate_quality of the relationship with.

AMLASH/] dur1ng the period in question.

‘There will always be uncerta1nt|es in the deve1op1ng re1at1onsh1p :

- with political action assets; that such was the case with AMLASH/] is
noted'in the discuesioh above. : In the present 1nstance the uncerta1nt1es
"were recognized and c]ear1y recorded, as well as the ]1m1ts p]aced on
positions that would be and were taken with AMLASH/T. It is 1mportant
to keep this in mind in cons1der1ng the test1mony of witnesses, as

presented in the SSC Final Report.
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Different witnesses before the SSC wou]d obviously view the AMLASH

affair in different lights, the basis for their understanding relating

- to different levels of knowledge at different periods in time. what.

did fhey know in 1963, and what more did they learn under what circum-
stances at a later date? What they testified to in 1975--perhaps
on the basis of representations by SSC staff members as to what it
was--required quite a clear and precise treatment. The SSC Final
Report did not accord the subject that treatment.

***.*-'*-'.k**.**

At pages 78, 79 and 105 d} the SSC Final Report reference is made
to a Cuban exile designated as "A," who informed the FBI and CIA in
mid-1965 of activities of AMLASH/1 in Cuba to eliminate Castro, and
of his involvement with CIA. A careful reading of the SSC Report made
it clear that "A" was unaware of AMLASH/]'s 1963 associations with CIA.

This information, repdrted in the context of the badly blurred
time frame of the SSC Final Report, was given a significance that it

did not otherwise have. First, the information was a year and a half

- after the death of Pfesident Kennedy. Further, the'informént had no

knowledge of the earlier period of CIA-AMLASH/1 relationships. When

this is placed alongside the clear record bf the inconclusive nature

of the relationships in the 1963 period, it becomes something of an
irrelevancy. It is noted that a footnote in the SSC Report, at this
point;-reCOrds the fact that the book of material given to Senator

McGovern by Castro on persons who allegedly had plotted his
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assassination also contained no reference to that period, although
AMLASH/1's later activities were citéd.
k ok kok ok kok ok kK k ok ok K

It is useful to recap the sequence of events. The record shows
that initially there was uncertainty as to what AMLASH/1 represented
as a potential asset. There was early consideration of his defection,
which changed to his possible use for'intelligenée purposes. As his
self-discipline was asséssed as being inadequate for this task it was
determined that it was best for hih'to g§ it ‘alone, developing his
own organization for whatever fo]ibwed. The reéervations that were
held concerning his qualities were reflected in the specifically
conditional arms-length positiqn taken with him during the period
preceding President Kennedy's death. He had to succeed with his
own .program before he coutd ékpeét support from the U.S. _

Eventually -- but not until after the death of President
Kennedy -- firmer_indications of support were offered. Even then
the volume of equipment promised was“not large, especially to a |
man who claimed to”hgve the_"necessary people and equipment inside

[Cuba] to accomplish (the) overthrow . . ." The nature of the

: relationship never did firm up. Asllate'as the fall of 1964

(page 77, Book V of the SSC Final Report) CIA was telling AMLASH/1
that it could hot be associated with his concept of the first step
of a coup, which he viewed as requiring the death of Castro. While
one can reason that any association with AMLASH/1 included
association with all his p]ans,‘it nevertheless appears that those

directly involved structured their thinking differently.
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The Inspector General's report in 1967 treated the AMLASH
opefation in its study of assaséination, as did the SSC Interim
Report on Alleged Assassination Plots. At the time of the 1967 IG
report there was no issue of how to characterize the operation at
different times, and the question was not addressed. Facing that
question now, it is clear that however the operational relationship
developed after the death of President Kennedy, it was unformed and
without substance during his 1ife. During that time it was not an
assassination plot. The treatment of this qﬁestion in the SSC

Report is both imprecise and mis]éading.
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Vunme.V of the SSC Final Report conveys an impression of
Timited effort by CIA in the course of the Warren Commission
inquiry. As is noted in other annexes to the present report,

CIA did seek and collect information in support of the efforts
of the Warren Commission. Additionally, it conducted studies and
submitted special analyses and reports.

The following pages 1ist reports and other papers submitted
to the FBI (which had primary responsibility for the investigation)
and to the Warren Commission. It is felt that this compilation
is appropr{ate to consideration of tﬁé exteht of.the CIA effort,
to the extent that it reveals samething'Of the results of that
effort. |

The lists fall into the foliowing sections:

E.1 Dissemination to the Ipte]]igence Community
E.2 Dissemination of Information to the Warren §ommission_
E.3' Disseminations to the FBI on Rumors and Allegations

E.4 Memoranda to Warren Commission
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AGENCY 'SUPPORT TO THE FEI AND THE WARREN COMMISSION

Information received from the Agency's field stations was dis-
seminated to appropriate agencies and departments as soon as '
possible after receipt. The following 1ist of some 100 cabled
disseminations, CSCI's, and memoranda were forwarded to the Federal
Bureau of Investigation, et al. The listing covers the period from-
10 0ctober 1963 through September 1964.

AGENCY DISSEMINATION OF _INFORMATION TO THE INTELLIGENCE
COMMUNTTY (FORMAL AND INFORMAL DISSEMINATIONS)

1 o I

*10 October 1963 DIR 74673 (WH/3/Mexico)

"On 1 October 1963, a reliable and sensitive source

in Mexico City reported that an American male, who

jdentified himself as Lee OSNALD, contacted the

Soviet Embassy in Mexico City .

Recipients: FBI, I&NS, Navy, State [Warren Com-
" mission]

| *24 October 1963 DIR 77978 B - (WH/3/Mexico)

"Request for two copies of most recent photograph of
Lee Harvey OSWALD.
Recipients: Navy.. [Narren Comm1ss1on]

23 November 1963 DIR 34915 (WH/3)
Information relating to telephone call on 28 Sep-

tember 1963 to Soviet Embassy in Mexico City.
- Recipient: FBI _ .

Document Date

I -
Il - Document Number
II1 - Originating Office

*
!

An asterisk indicates that the. document was also made ava11ab1e
to the Warren Commission.
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24 November 1963 TDCS-3/565,829

Subject: Cuban Precautions following Assassination of
President Kennedy.

Recipients: State/INR, State/DIR, DIA, Army/ACSI, Navy,
Air, JCS, SECDEF, NSA, NIC, AID, USIA, OCI ONE, OCR,
ORR, 00, EXO.

25 November 1963 ~ DIR 84950 ~ (WH/3/Mexico)

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City;
Contact with Lee Harvey OSWALD y

Recipient: FBI.

25 November 1963 DIR 84951 (CI/SIG)

Agency requests information relating to OSWALD's
Activities in Mexico City.
Recipient: FBI

26 November 1963 CsCI- (WE/BC)

Subject: Reported Anonymous Telephone Message
Recipient: FBI.

26 November 1963 CSCI-3/778,826 (WH/3)

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of
President Kennedy. Encloses transcripts of tele-
Y@\ - phone calls made on 27 and 28 September and 1 and
- 3 October 1963.
Recipient: FBI.

26 November 1963 _ CSCI-3/778,829 . (WH/3) -

- Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of

President Kennedy. (Encloses transcripts of tele-
_ phone calls made by OSWALD or concerning OSWALD
yz\\ _between 27 September and 3 October 1963).

NB: This dissemination may be identical with
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to
be the correct one, according to a copy of the
document in CI/SIG file No. 568.
Recipient: FBI.

SECRET
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26 November 1963 DIR 85069 (WH/3)

‘Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress-
man to Texas on 26 November 1963.
Recipient: FBI

*26 November 1963 DIR 85089 (C/WH/3)

Gilberto ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan,
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November-
1963 that "on 18 September 1963 he saw Lee Harvey
OSWALD receive six thousand five hundred dollars in
a meeting inside the Cuban Embassy ,in Mexico City".
Recipients: FBI, State, White. House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

26 November 1963 DIR 85176 -~ (WH/3)

Subject: Marina Nikolaeva OSWALD (information volun-
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed
REGGAB studying in West Germany).

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

26 November 1963 . DIR 85177 (WH/3/Mexico)

Subject: Telephone communication between Cuban President
DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Ambassadro to
Mexico. ' :
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy.

26 November 1963 Unnumbered o (CI/SIG)

Subject: HUNTER Report No. 10815.
. Rgcipient: FBI.

" 26 November 1963 , Unnumbered. '(CI/SIG)

Subject: HUNTER Report No. 10816.
Recipient: FBI. | _ '

5 :
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27 November 1963 CsC1-3/778,881 (WH/3/Mexico)

Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in
Mexico City, 18 - 24 November 1963.
Recipient: FBI.

*27 November 1963 DIR 85182 (WH/3/Mexico)

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard
Thomas GIBSON, an American 1iving in Switzerland, who
was acquainted with OSWALD, made statements regarding
latter to a close friend in Bern. |
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.. [Warren Commission]

27 November 1963 DIR 85195 (C/WH/3)

United States Ambassador to Mexico requests passage
of message to Secretary of State RUSK, Mr. McCONE,
and Mr. HOOVER.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

27 November 1963 _ DIR 85196 (C/WH/3)

According to information from Nicaraguan Security
Service, Gilberto ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan
intelligence source from 1962 to August 1963.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

*27 November 1963 DIR 85199 ~ (WH/3/Mexico)
Information solicited from Gilberto ALVARADO Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received. copy. [Warren Commission].

27 November 1963  DIR 85222 (H/3/Mexico)
SubJect Silvia T DURAN Mexican Employee of. the o
Cuban Embassy [sic - Consu]ate] in Mexico C1ty,

contact of Lee Harvey OSWALD.
Recipient: FBI.

N kol s Fakinl
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27 November 1963 DIR 85246 (WH/3)

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information

regarding Lee Harvey OSWALD."

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
_received copy. (Also relayed to S. PAPICH of the FBI

by CI Staff on 27 November 1963.)

27 November 1963 DIR 85471 o (C/WH/3)

Subject: Rearrest of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

l7ﬂﬁ£ 27 November 1963 = DIR 85573 ' (WH/3/Mexico)

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary
of State RUSK regarding "‘Ambassador HERNANDEZ, Cuban-
Ambassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO.
Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 ~ Unnumbered | (CI1/SIG)

Information on Ernesto RODRIGUEZ relayed by tele-
phone to S. PAPICH.
Recipient: FBI.

" 27 November 1963 _ Unnumbered (CI/s1G)

Information regarding photographic coverage of
Cuban and Soviet Embassies in Mexico City passed
to S. PAPICH of the FBI.

Recipient: FBI.

27 November 1963 _ Unnumbered ' ' (CI/SIG) -

Telephone contact with S. PAPICH with regard to _
- . "OSWALD's presence in New Orleans in September 1963.
e ) :Recipient: FBI. _

28 November 1963 .  DIR 85657 - (C/WH/3)

On 26 November 1963 a British journalist named John
- WILSON-HUDSON gave information to thé American Em-
. bassy in London indicating that an "American gangster-
- type named RUBY" visited Cuba around 1959.

Recipients: FBI, State, White House.

SECRET
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*28 November 1963 DIR 85662 ~ (C/WH/3)

Further intérrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren
Commission]

*28 November 1963 DIR 85665 (C/WH/3)

‘The Hague Station reports that on 23 November 1963,
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy.
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. LEE [sic] who
murdered President Kennedy.

Recipients:. FBI, State, White House; Secret Service
received'copy._ [Warren Commission]

29 November 1963 CSCI-3/778,893 (WH/3/Mexico)

Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN
and Horacio DURAN Navarro.
Recipient: FBI.

*29 November 1963  DIR 85666

Acting upon FBI request, the Agency requests ALVARADO
be turned over to Mexican authorities for additional
interrogation and investigation.

Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com-
mission] o

29 November 1963 DIR 85668 - (WH/3/Mexico)

Highlights from interrogation of Horacio DURAN Navarro
and his wife, Silvia Tirado de DURAN.
Recipients: FBI, State, White House-

*29 Novenber 1963 DIR 85670 © (C/WH/3)

Sensitive sources ... have reported that when the
23 November arrest of Silvia DURAN.became known to
the personnel of the Cuban Embassy there was a
great deal of discussion.

Recipients: FBI, State, White House. [Warren
Commission] :

T
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29 November 1963 DIR 85676 (WH/3/Mexico) -

Subject: Travel of Soviet d1p1omat1c couriers.
Recipient: FBI.

*29 November 1963 DIR 85691 (C/WH/3)

Series of anonymous telephone calls to the office of
the Naval Attache in Canberra, Australia, by a man.
claiming to have knowledge about a Sov1et plot to
assassinate Kennedy.

Recipients: FBI, State, Wh1te House, Secret Service
rece1ved copy.

29 November 1963 . DIR 85714 (C/WH/3)

Release of Silvia DURAN for second time on

28 November.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. : S

*29 November 1963 DIR 85715 | (WH/3/Mexico)

Subject: Travel of Lee Harvey OSWALD (October 1959
- to May 1962).

Recipients: FBI, State,_wh1te House; Secret Service

received copy.

29 November 1963 DIR 85744 - (C/HH/3)
Interrogation of Gilbert ALVARADO Ugrate. |

Recipients: FBI, State, White House, Secret Service
" received copy. .

*29 November 1963 DIR 85758 - (WH/3/Mex1co) |

Trans]at1on of 1nterrogat1on of S11v1a DURAN and
- Horacio DURAN Navarro.

Recipients: FBI, State,'Hh1te House Secret Serv1ce -

-received copy. [warren Commission]

7
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*29 November 1963 DIR 85770 (C/WH/3)
| Series of incidents which have produced a report alleging
advance information on assassination.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy. [Warren Commission]
29 November 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG)

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor that ..
Oswald had made a bank deposit.

29 November 1963 Unnumbered Memorandum  (CI/SIG)
Telephone contact with S. PAPICH ré]aying the Director's
suggestion that FBI check all bank accounts and safe
deposit records in New Orleans, Fort Worth, and Dallas.

30 November 1963 CSCI-3/778/894

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington
Post suggesting two men involved in assassination.
Recipient: FBI.

*30 November 1963 DIR 86063 (C/WH/3)

Gilberto ALVARADO Ugarte admits his story a fabrication.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

3 December 1963  DIR 86496 - ~ (C/WH/3)

Information relating to OSWALD's presence in Mexico.
Recipient: FBI.

~*4 December 1963 ~ DIR 86702 . (C/WH/3)

Travel information regarding OSWALD and hxs wife,.
June 1962.

Recipients: FBI, State, wh1te House; Secret Serv1ce
received copy. EWarren Comm1ss1on] . :
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5 December 1963 DIR 87189 : (C/WH/3)
Known Soviet inteliligence officer in New Delhi
demanding full probe into assassination.

Recipients: FBI, State, White House.

*6 December 1963 DIR 87520 (C/WH/3)
Correction of DIR 87502. . ,
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

*7 December 1963 DIR 37667 . (C/WH/3/)

Reinterrogation of Gilberto ALVARADO concluded.
~ Recipient: FBI. [Warren Commission)

g b

9 December 1963 DIR 87731 (WH/3/Mexico)

Lo

Richard BEYMER, American movie actor, in touch with
Cuban Embassy, Mexico City.
Recipient: FBI.

*9 December 1963 DIR 87796 (WH/3)

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963
alleging assassination arranged by Communist

Chinese.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Serv1ce
received copy. [Warren Comm1ss1on] '

9 December 1963 - - Unnumbered Memorandum (CI/SIG)

. Telephone contact with S. PAPICH regarding identity.

- of a source who claims plot to assassinate Kennedy

prepared and executed jointly by the Communist - L

o ) ... Chinese and Cubans through intermediaries.. (See . .. P
e ; JMWAVE 8658 IN 75902). - S
. : -Rec1p1ent FBI S

11 December 1963 B TDCSDB 3/658,408

~ Subject: - Comments of Soviet off1c1a1 regard1ng
- (a) Moscow views on international situation
following death of President Kennedy, and (b)
resumption of disarmament talks.
Recipients: General distribution.

[ '}
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12 December 1963 CSCI-3/779,048 (C/WH/3)
Subject: WILSON, Carlos John (a]so WILSON-HUDSON,
John; WILSON, John Hudson.)
Recipient: . FBI

*12 December 1963 DIR 88643

Subject: Letter Relative to Assassination of Presi-
dent Kennedy Sent to United States Embassy in Costa

Rica.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com-
mision] _

12 December 1963 DIR 88682 (C/WH/3)

Cuban Ambassador to France received instructions not
to comment upon the assassination.
Recipients: FBI, State, White House.

12 December 1963 DIR 88747 (C/WH/3)

Subject: Second Interrogation of S11v1a DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

*13 December 1963 CSCI-3/779,136 (C/WH/3) -

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO.

Recipient: FBI. [Warren Commission]

16 December 1963 CSCI-3/779,135 (C/WH/3)

‘Subject: Peter DERYABIN's Commenfs on Kennedy
Assassination.
Recipient: - FBI.

%18 December 1963 DIR 89970 C(C/WH/3)

Further 1nformat1on on R1chard Thomas GIBSON.

‘Recipients: FBI, State, White House; Secret Service

received copy. [warren Commission] -

By
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*18 December 1963 DIR 89980

Subject: Actions of Silvia DURAN after her first
interrogation.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

19 December 1963 CSCI-3/779,225

Subject: Nomenclature of Weapon Possibly Owned by
Lee Harvey OSWALD.
Recipient: FBI.

19 December 1963 CSDB-3/658,870 (WH/Reports)
Subject: a. Disagreements between Fidel CASTRO and

. Rauo ROA y Garcia.

b. Probable Future Plan of Action for
Carlos RAFAEL Rodriguez.
Recipients: State (Miami) and others (not_identified.

27 December 1963 CSCI-3/779,297

Subject: Assassination of President Kennedy (arranged
-by “the Cuban Government-and-the Commun1st Chinese).
Recipient: FBI. .

3 January 1964 Unnumbered Memorandum (CI/SIG)
Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964

regarding newspaper article appearing in E1 Caribe
on 27 November 1963 and possible connection with

ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 November.

.Recipient: FBI.
*10 January 1964 © (CSCI-3/779,482 - (WH/3/Mexico)

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia DURAN.
‘Recipient: ~FBI. - [Warren Commission] . -

11
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14 January 1964 CSCI-3/779,510 (C1/s16)

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
. (Regarding liaison with FBI and latter s handling of
information from CIA.)

Recipient: FBI.

27 January 1964 CSCI-3/779,729 (c1/s16) -

Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna
OSWALD. '
Recipient: FBI.

30 January 1964 CSCI-3/779,814 (CI/SIG)

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD
Recipient: FBI.

4 February 1964 CSCI1-3/779,817 (SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names,
addresses, and telephone numbers relating to the
Soviet Union.)

Recipient: FBI.

18 February 1964 DDP 4-0860

Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation. Subject: Assassination of John F.
Kennedy.

Recipient:” FBI. [Copy to Warren Commission]

. 18 February 1964 DDP 4-0861

Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation. Subject: Assassination of
President John F. Kennedy.

Recipient: FBI. [Copy to Warren Comm1ss1on]

18 February 1964 " DOP 4-0862

" Memorandum for the Chief, Un1ted States Secret
Service. Subject: Assass1nat1on of_Pres1dent
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John F. Kennedy. (Ver1f1cat1on of entry in "Historic
Diary" relating to QSWALD's attempted suicide.)
Re¢1p1ent Secret Service. [Copy to Warren Comm1ss1on]

18 February 1964 DDP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of

Intelligence and Research, Department of State.

Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
- Verification of Entry in "Historic Diary".

Recipient: State. [Copy to Warren Commission]

20 February 1964 CSCI-3/779,988 | (SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information regarding
SETYAEVA and RAHM.)
Recipient: FBI.

22 February 1964 DIR 03101 (C/WH/3)

Subject: Further Information Provided by Moroccan
Student Mohamed REGGAB. :
Recipient: White House (attention Secret Service).

11 March 1964 CSCI-3/780,344

Subject: Summary of Findings in Regard to A]Tegatiohs
. by Mohamed REGGAB Relative to Marina OSWALD.
Recipient: FBI.

20 March 1964 CSCI-3/780,612 (SR/CI/R)

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Photograph of an 1nd1v1dua1 closely resemb]1ng
OSWALD).

Rec1p1ent FBI.

wwi * 16 April 1964  (SCI-3/780,99 (SR/CI/R)

SubJect: Yuriy Ivanov1ch NOSENKO
- Recipient: FBI.

- 20 April 1964 cSDB- 3/660 704

Subject: Plans by Br1t1sh and French to Publish -
BUCHANAN Articles on Assass1nat1on
Recipient: FBI (?)
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22 April 1964 CSCI-3/780,881 (SR/CI/R)

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Information regarding Lydia DYMITRUK.)
Recipient: FBI.

30 April 1964 Unnumbered Memorandum  (CI/SIG)

Telephone Contact with S. PAPICH on 29 November
advising PAPICH to contact SOLIE of the Office-
of Security for information.

8 May 1964 ' DDP 4-2351

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Marina OSWALD's Notebook .
Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI.

11 May 1964 'CSCI-3/781,172

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names,
addresses, and telephone numbers from an address book

- belonging to Marina OSWALD.) :
Recipient: FBI. .

13 May 1964 CSCI-3/781,282 (SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identlflcatlon
of photographs sent to CIA by FBI.)
Recipient: FBI.

15 May 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of Cuban Intelllgence Service in
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service:
-to the Assassination of President Kennedy.

14
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13 May 1964 - CSCI-3/781,351

Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified
Information about the U-2.
Recipient: FBI. [Warren Commission - DDP 4-2444]

19 May 1964 CsC1-3/781,386

Subject: Paul DIMITRIK (aka Pavel DIMITRUK).
Recipient: Navy.

5 June 1964 - ~ CsCI-3/781,543 (CI/R&A)

Subject: Lee.Harvey'OSWALD.E-(Use of Machine Colla-
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter
of 27 November 1963 from Mario del ROASRIA Milina.

10 June 1964 - CSCI-3/781,841 . (CI/R8A)

Subject: Information Concern1ng Jack Ruby
Recipient: FBI.

29 June 1964 €SCI-3/782,058

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Investigation of-Allegation that OSWALD was
in Tangier, Morocco. .

Recipient: FBI. [Warren Commission]

2 July 1964 DDP 4-340]

Memorandum from Richard HELMS, DDP to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD.
Recipient: Copy to FBI.

6 Ju]y 1964 DDP 4-3470
Memorandum from R1chard HELMS, DDP to J. Lee RANKIN
Subject: Statements Reported]y Made by George and
_.Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey'OSWALD

- and the Assassination of John F. Kennedy
Rec1p1ent Copy to FBI

15
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27 August 1964 CSCI-316/00856-64

Subject: No Indication of Subject's Defection Having
Been Used for Propaganda by the Soviet Un1on
Recipient: FBI.

3 September 1964 DDP 4-4600

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: OSWALD Documents Supp11ed by the Cuban
Government.

Recipient: Copy to FBI.

1 October 1964 DDP 4-5110._

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Joachim JOESTEN.
Recipient: Copy to FBI.

6 October 1964 CsCI- 316/01446 64
| SubJect VIADUCT Interv1ew on 9 September 1964 H1s
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI.
Recipient: FBI.
.23 .October 1964 .CSCI-316/01709-64

Subject: Raymond F. FRIESECKE.
Recipient: FBI.

2 November 1964 ~ (SCI-316/01779-64
Subject: Testimony in the Warren Commission Report in
the Assassination of Pres1dent Kennedy.
Recipient: FBI.
23 December. 1964.. CSCI-316/02545-64
Subject: A11egat1on of Unidentified Sc1ent1st of

Cuban Involvement in ‘Assassination.
- Recipient: FBI.

RO . _ . 16
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1965 , CSCI-316/00925-65
Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with Investi-

gation of Lee Harvy and Marina OSWALD.
Recipient: FBI.

1965 CSCI-316/01398-65

quject: Correspondencé to the Soviet Embassy in Mexico -
géé%ﬁient: FBI. [Coby to Secrét Service]

1965 CSCI-316/02654-65

Subject: Silvia DURAN.
Recipient: FBI.

2 September 1966 CSCI;316/04482-66

Subject: Rima ZMITROOK, Lee Harvey OSWALD's Intourist
Guide in Moscow.
Recipient: FBI.

9 May 1967 CSCI-316/02153-67

14 June

Subject: BEAUBOVEFF apparently to be used as a pawn by
Jim GARRISON to show that OSWALD was a CIA agent and
was to be used to assassinate Fidel CASTRO. GARRISON
alleges he has letters signed by CIA representatives or
by Senator Robert KENNEDY authorizing certain Americans
to work with Cubans for the assassination of CASTRO.
This memroandum is intended to record that such letters’
never existed and therefore could not be in GARRISON's
possession. .

Recipient: FBI.

1967 CSCI-316/02669-67

Subject: Allegations of Unidentified Woman Regarding
Mario GARCIAS et al. . '

- Recipient: FBI
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24 July 1967 CSCI-316/03243-67

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, Mexican newsman,
that OSWALD visited UNAM Campus shortly after the Cuban -
Embassy refused him a visa to visit Cuba. CONTRERAS'
statement of dubious’ cred1b111ty, information passed to

~ Mexican authorities.

~ Recipient:, FBI.

-7 May 1968 " £SCI-316/01678-68

‘Subject: - Promotional Literature Concerning the Alleged
Assassination Conspiracy of JFK Written and Mailed by
Joachim JOESTEN in Support of District Attorney Jim
GARRISON's Allegations. .

Recipient: FBI.

16 September 1969 CSCI-316/03323~69
.Subject: Charles W1111am JHOMAS.
Recipient: FBI.

DISSEMINATION OF REPORTS TO CI STAFF

" Since CI Staff held the Agency s off1c1a] file on OSNALD
all cable traffic (theoretically) 1nc1ud1ng disseminations by
cable was sent to the Staff for filing in the official file. Ad-

" ditionally, cables disseminations were released by CI/Liaison.

Copies were, therefore, available to the Staff.

Since CI Staff released all long-form CSCI's, coordinated
on short-form CSCI's, and maintained the CSCI log, the CI Staff
received copies of all CSCI's. '

DISSEMINATION OF MATERIAL TO THE WARREN COMMISSION
13 December 1963 [Commission Document Nd.']OO]

Memorandum '

Subject: Analysis of World Reaction to Pres1dent
Kennedy's Assassination.

(Supplied by A. W. DULLES.)
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21 January 1964 [Commission Document No. 300]

Note from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Attachments: a. Recent Soviet Statements on
Lee Harvey OSWALD.
b. FBIS-28 on OSWALD case.

21 January 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Draft Questions for Submission to the
~ Government of the Soviet Union.

22 January 1964 [Commis;joq_pocument No. 691]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Suggested Questions for Marina OSWALD.

25 January 1964 [Commission Document No. 321]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
" Subject: Chronology of Lee Harvey OSWALD's Stay in
the Soviet Union.
Alphabetical List of Persons in the Soviet
Union Who Were Known to or Mentioned by
Lee Harvey OSWALD or His Wife.

31 January 1964 | [Commission Document No. 347]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Developed by CIA on the Activity
of Lee Harvey OSWALD in Mex1co City, 28 September - 3
. October 1963.

5 February 1964 _ _

" Note. from Thomas H. KARAMESSINES to J. Lee RANKIN. .
Fourteen attachments including recent Soviet State-
_ -ments on Lee Harvey OSWALD (as of 5 February 1964).

5 February 1964 - [Commission Document No. 361] ~ °

.Memorandum'from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP; to

J. Lee RANKIN forwarding three copies of Appendix B,
. @ summary biography of Mrs. OSWALD and her relatives.

- 19
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8 February 1964 [Commission Docjment No. i182]

Letter from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J. Lee
RANKIN regarding Soviet weapon mentioned in one of
Lee Harvey OSWALD's documents.

[Information passed to FBI.]

18 February 1964

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi-
nation of President John F. Kennedy. (Request for '
information which might be helpful in 1nterpret1ng
available materials relating to OSWALD's activities
abroad.)

[Copy to Warren Comm1ss1on ]

18 February 1964 DDP 4-0860

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
. gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi-

nation of John F. Kennedy. (Request for information

relating to OSWALD's attempted suicide.)

[Copy to Warren Commission.]

18 February 1964 DDP 4-0861

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: -Assassi-

- nation of President John F. Kennedy. (Request for copies
of 47 photographs found -among the effects of Lee Harvey
OSWALD. )

[Copy to Warren Commission.]

18 February 1964 DDP 4-0862

" Memorandum for the Ch1ef Un1ted States Secret. Serv1ce, _
signed by Richard HELMS, DDP. .Subject: Assassination
of President John F. Kennedy (Ver1f1cat1on of entry
.in "Historic D1ary" re]at1ng to OSWALD's attempted
‘suicide.)

: [Cop1es to Warren Comm1ss1on and the FBI ]

20
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18 February 1964 DDP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. HUGHES, The Director of
Intelligence and Research, Department of State.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Verification of Entry in "Historic Diary".)

[Copies to Warren Commission and the FBI.]

19 February 1964 [Commission Document No. 384]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
(TS No. 187908.) Subject: Information Developed by-
CIA on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico
City, September 28 to October 3, 1963.

19 February 1964 DDP 4-4581

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City.

*21 February 1964._, . DDP 4-0940  [Commission Document
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to.J. Lee RANKIN.

Subject: Translations of Interrogations Reports of
Silvia DURAN.

No. 426]

Attachments: OUT Telegram No. 85758, 29 November 1963.
Translation of Interrogation of Silvia

DIRAN and Horacio DURAN Navarro.

€SCI-3/779,482 of 10 January 1964. Trans-
Tation of Official Mexican Polic Report

on the Second Interrogation of Silvi
DURAN. '
5 March 1964 ~ DDP 4-1171  [Commission Document

Memorandum -from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

a

No. 448]

"Subject: Summary of: Findings in Regard to Allegations

by Mohammed REGGAB Relative to Marina OSWALD.
*6 March j964 - _DD? 4-1224 _Q:[CommissionfDocument.
" Memorandum- from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: ' Information in CIA's Possession Regarding
Lee Harvey OSWALD Prior to November 22, 1963.

No. 692]
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18 March 1964 - DDP 4-1423  [Commission Document No. 528]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Article Alleging that OSWALD was- Interviewed
by CIA in Moscow.

24 March 1964 - DDP 4-1555  [Commission Document No. 674]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Disseminated to the Secret
Service but not yet made ava11ab1e to the President's
Commission.

*24 March 1964 | DDP 4-1554 - [Commiasion Document No. 631]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: CIA Dissemination of Information on Lee
Harvey OSWALD, Dated 10 October 1963. -
Attachments: OUT Message No. 74673, dated 10 October
1963.
‘0UT Message No. 77978, dated 23 October
~ 1963.

25 March 1964 DDP 4-1576

" 'Note from Richard HELMS to J. Lee RANKIN.
Attachment: Five copies of "Rumors about Lee Harvey
OSWALD", dated 23 March 1964.

27 March 1964 ~ DDP 4-1606

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to Thomas L. HUGHES,
Director of Intelligence and Research, Department of
-State. Subject: Verification of Entry in "Historic
Diary".

[Cop1es ‘to Warren Comm1ss1on and the FBI. ]

*31 March 1964 o DDP 4-1655 : [Comm1ss1on Document No. 698]

Memorandum from R1chard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Reports on Act1v1t1es and Travel of Lee
Harvey OSWALD and Marina Nikolevna OSWALD.
Attachments: OUT Message No. 86702 4 December 1963,
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to the White House, the Department of State, and the
Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

OUT Message No. 97520, dated 6 December
1963, to the White House, the Department of State,
and the Federal Bureau of Investigation, with copy to
the Secret Service.

- OUT Message No 85715 dated 29 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federa] Bureau of Invest1gat1on, with copy to the
Secret Service. .

OUT Message No. 85182, dated 22 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federa] Bureau of Invest1gat1on, with copy to the
Secret Service. ;

OUT Message No. 85665, dated 28 November
1963, to the White House, the Department of. State, .and .. .-
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service. _

*3 April ]964 DDP 4-1699 [Commission Document No. 710]

6 April

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject:  Richard Thomas GIBSON.
Attachment: OUT Message No. 89970, dated 18 December

1963, to White House, Department of State, and the

Federa] Bureau of Investigation, with a copy to the
Secret Serv1ce

1964 .. DDP 4-1739  [Commission Document No. 708]

. Memorandum from Richard HELMS, DDP, to.J. Lee RANKIN.

7 April

Subject: Reply to Questions Contained in Your- Memo--
randum dated 12 March 1964. ("Certain. Questions Posed
by the State. Department Files") ' ' '

1964 - ~ DDP 4- 1787 ~ [Commission Document No. 726]

‘Memorandum from Richard HELMS, DDP, to-J Lee RANKIN.

Subject: Actions of Silvia DURAN After Her First
Interrogation.

)
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7 April 1964

_SEGRET

DDP 4-1786

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

~ Subject:
20 April 1964

Mohammed REGGAB.

DDP 4-1997

[Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, J. Lee RANKIN.
BND Report Perta1n1ng to Allegations Con-

SubJect
cerning An

21 April 1964

ton ERDINGER.

Letter from Raymond G. ROCCA to Mr. Samuel A. STERN.

Attachment:

CSDB 3/660,704 (Plans of British and

French Publishing Firms to Publish the Thomas
BUCHANAN Articles on Assassination of President

Kennedy. )
24 April 1964

DDP 4-2099

[Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject:
29 April 1964

Lydia DIMYTRUK; Acquaintance of Marina QSWALD.

DDP 4-2160

[Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Photograph of Lee Harvey OSWALD.

SUBJECT:
4 May 1964

DDP 4-2256

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Additional Information on Lee Harvey QSWALD.

‘Subject:
6 May 1964

DDP 4-2296

[Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS,»DDP,,to J. Lee RANKIN.

Subject:

Criteria for Dissemination of Information to -

the Secret Service; Recommendations of the Central

~ Intelligence Agency Relative to Presidential Protection.

-8 May 1964

"DDP 4- 2351

'[Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN
Marina OSWALD's Notebook

Subject:

.24
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13 May 1964 DDP 4-2444 [Commission Document No.

15 May 1964 [Cormission Document No.

19 May 1964 : DDP 4-2533 [Commission Document No.

SEGRET

931]

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investigation.
Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified Informa-

tion about the U-2.
[CSCI-3/781,351 - copy to Warren Commission]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service
to the Assassination of President Kennedy

[Copy to FBI] : .

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates;
Procedures and Regulations for Issuance of Cuban Visas;
Mexican Control of U.S. Citizens' Travel to_and from

~ Cuba.

*19 May

*22 May

1964 DDP 4-2534 [Commission Document No

Memorandum from Rixhard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Allegations of Pfc. Eugene B. DINKIN, U.S.
Army, Relative to Assassination Plot Against Pres1-
dent Kennedy.

Attachment: OUT Message No. 85770, dated 29 November
1963, to the White House, State Department, and the
Federa] Bureau of Investigation, with a copy to the
Secret Service.

1964 ] DDP 4-2624.  [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Anonymous Telephone Calls to United States

" Embassy in Canberra, Australia, Relative to P]anned

Assassination of Pres1dent Kennedy.
Attachment: OUT Message No. 85691, dated 29 November-
1963, to the White House, Department of State, and

~the Federa] Bureau of Invest1gat1on, w1th a copy to

the Secret Service.

- 25
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27 May 1964 DDP 4-2688 [Comm1ss1on Document No.

Memorandum from R1chard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Letter Accusing the Ch1nese Communists of
Plotting the Assassination of President Kennedy.
Attachment: OUT Message No. 87796, dated 9 December
1963, to the White House, Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with a copy to
the Secret Service.

27 May 1964 DDP 4-2692  [Commission Document No

Memorandum from Richard HELMS, DDP, fo J. Lee RANKIN.
. Subject: Discussion between Chairman KHRUSHCHEV and
Mr. Drew PEARSON Regarding Lee Harvey OSWALD.

1 June 1964 _ - DDP 4-2741 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Gilberto ALVARADO Ugarte.

Attachments: OUT Message No. 85089, dated 26 November

1963, relative to Gilberto ALVARADO.

_ OUT Message No. 85199, dated 27 November

1963; subject: Lee Harvey OSWALD. '
OUT Message No.. 85662, dated 28 November

1963, relative to Gilberto ALVARADO.

'0UT ‘Message No. 86063, dated 30 November '

1963, relative to Gilberto ALVARADO.
_ : OUT Message No. 85666, dated 28 November
1963, relative to Gilberto ALVARADO.
OUT Message No. 87667, dated 7 Decenber
1963; subject: Lee Harvey OSWALD.
Memorandum, dated 12 December 1963;
subJect Mex1can Interrogat1on of Gilberto- ALVARADO

3 June 1964 "~ DDP 4- 2764 , [Conm1ss1on Document No.

Memorandum from Richard HELMS - DDP, to J. Lee RANKIN.
SubJect Documents on Lee Harvey OSWALD Furn1shed by ;
the Sov1et Government ' :

"3 June 1964 DDP 4- 2770 ' [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN
Subject. George and Jeanne de MQHRENSCHILDT

26
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4 June 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Developed on the Activity of Lee
Harvey OSWALD in Mexico City.

5 June 1964 DDP 4-2844 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Allegations Regarding Intelligence Training::

.Schqol in Minsk, USSR.

10 June 1964 DDP 4-2922 .[Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

*12 June 1964 DDP 4-2988  [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Letter Relative to Assass1nat1on of President
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica.
Attachment: OQUT Message No. 88643, dated 12 December
1963, to the White House, Department of State, and the
Federa] Bureau of Invest1gat1on

19 June 1964 DDP 4-3169 [Commission Document No;

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN
Subject: Soviet Brainwashing Techn1ques

26 June' 1964 : DOP 4-3366

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN
Subject: Soviet Bra1nwash1ng Techn1ques o

29 June 1964 . DDP 4-3347 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
-SubJect Investigation of A]]egat1on that OSWALD was
~in Tangier, Morocco. . . | o _
[Copy to the FBI.] '
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1 July 1964 _ DDP 4-3389 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD's Arrival Time in Helsinki
on 10 October 1959. _

2 July 1964 | DOP 4-3401  [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD (Remarks by Soviet Consul
Pavel Antonovich YATSKOV).

[Copy to the FBI.]

6 July 1964 ’ DDP 4-3470 .. [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
 Subject: Statements Reported]y Made by George and

Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD "

and the Assassination of President Kennedy.

[Copy to the FBI.]

22 July 1964 DDP 4-3712 [Commission chument No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Apparent Inconsistencies in Material Fur-
-nished the Commission by CIA -and. the Department of
State.

23 July 1964 DDP 4-3769  [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD.

Attachment: Affidavit respect1ng origin and c1rcum-
stances of a-photograph of an unknown individual
furnished by this Agency to the FBI on 22 November
1963 _

23 July 1964 ~ DOP 4- 3770
Memorandum from R1chard HELMS, DDP, to J Lee RANKIN

Subject: Lee Harvey OSWALD.
Attachments: Translation (or1g1na1 documents included. )

1201]

1216]

1222]

1273]
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o



13-00000

SECRET

31 July 1964 DDP 4-3916. .[Commission Document No. 1358]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964.

7 August 1964 DDP 4-4037 [Commission Document No. 1356]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN
Subject: Soviet Hunting Soc1et1es

28 August 1964 _ DDP 4-4479 [Commission Document No. 1443]
Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES ADDP, to J.
Lee RANKIN.
Subject: Konstantin Petrov1ch SERGIEVSKY.

31 August 1964 ~ DDP. 4-4581

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
- Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City.

3 September 1964 DDP 4-4600  [Document No. 50, List 2]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
-Subject: -OSWALD Documents Supp11es by the Cuban Government
[Copy to the FBI]" :

14 September 1964 DDP 4-4775 [Commission Document No. 1483]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Length of Time Requ1red for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Wester Europe in 1964.

11 September 1964 | DOP 4- 4793

Memorandum from R1chard HELMS , DDP to J Lee RANKIN.
Subject: Publication of Documents Furnished . to the
Commission by. the. Central Inte111gence Agency.

1 September_1964 - DDP 4-4794 . [Comm1ss1on Document No. 1479]

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: - Certain Questions Posed by the State Depart-
ment Files. (Revised) (Attachment to CD No. 1479)

29. .
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11 September 1964 DDP 4-4795 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Hunting Societies. (Revised)
(Attachment to CD No. 1479.)

11 September 1964 DOP 4-4796  [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet’
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964. :

15 September 1964 _ DDP 4-4801 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HEtMSm‘DDP to J. Lee RANKIN.
Subject:  Information Copcerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

17 September 1964 DOP 4-4823

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates;
Procedure and Regulations for Issuance of Cuban Visas;
Mexican Control of U.S. Citizens' Travel to and from
Cuba. . : _

- 17 September 1964 ~ DDP 4-4838

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: State Department F11es

17 September 1964 . DDP 4-4893

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN
‘Subject: Valeriy V]ad1m1rov1ch KOSTIKOV

17 Septenber 1964 - DDP 4-4841
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
“Subject: Lee Harvey OSWALD. - (Regarding Agency approval

for the publication of memorandum, dated 2 July 1964,
concerning Lee Harvey OSWALD. Not authorized.)

30

- SEGRET

1479]

1479]

1493]



13-00000

SECRET

18 September 1964 DDP 4-4847

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: COmmunications from the Department of State.

18 September 1964 DDP 4-4848

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Departure from the USSR of Soviet Citizens
Married to Foreigners. '

18 September 1964 ~ DDP 4-4850

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
. Subject: Passport and Visa Office.

18 September 1964 " DDP 4-4873

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Intourist Hotels in Moscow.

18 September 1964 DDP-4-4882
~ Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Technical Examination of Photographs of Lee
-Harvey~OSWALDfs-Application-forua-Cuban Visa.
18 September 1964 DDP 4-4886

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Resettlement of U.S. Defectors in the USSR.

22 September 1964 -~ DDP 4-4921

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Silvia Tirado Bazan de DURAN.

17 September 1964 DDP 4-4922

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Eusebio AZQUE [sic - AZCUE] - Former Cuban
Consul, Mexico City.
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18 September 1964 DDP 4-4952

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWLAD. (Information regarding
OSWALD's stay in Helsinki.) :

18 September 1964 -  DDP 4-4953

Memorandum from R1chard HELMS DDP, to J. Lee RANKIN
Subject: Identification of Persons Appearing in FBI
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625).

1 October 1964 'DDP 4-5110 [Conm1ss10n Document No. 1532j

Memorandum from R1chard HELMS, DDP, to J Lee RANKIN
Subject: Joachim JOESTEN.
[Copies to FBI, I&NS, State]

13 October 1964 = - DDP 4-5275

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Publication of Documents Furnished to the
Commission_by the Central Intelligence Agency.

16 October 1964 ' DDP 4- 5334/1

Memorandum for The Pres1dent s Committee on the Warren
Comm1ss1on Report

Subject: CIA's Role in the Support of Presidential
Foreign Trave1

'_20 October 1964 : - DDP 4-5341 [Commission Document Nop'1545]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, .to J. Lee RANKIN |

Subject: Information Deve]oped on the Act1v1ty of Lee
Harvey OSWALD in Mex1co C1ty R '

29 October 1964 © " DDP 4-5558

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: ‘Transmittal of OCR Pub11cat1on "Foreign
Press Reaction to thé Warren Report", and Follow-Up
Report, dated 22 October 1964.
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AGENCY DISSEMINATIONS TO THE FBI ET AL REGARDING RUMORS AND
ALLEGATIONS REGARDING PRESIDENT KENNEDY ASSASSINATION.

10 October 1963 DIR 74673

Lee Harvey OSWALD, Contact with Soviet Embassy. Mex1co
' City, 1 October 1963
' Recipients: FBI, I&NS, State, White House.

" 23 November 1963 _ DIR 84915

Information relat1ng to te]ephone call on 28 September -
1963 to Sov1et Embassy- in Mexico C1ty :
' ~ Recipient: FBI

25 November 1963 . DIR 84950

'‘Subject: " Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City;
Contact with Lee Harvey QSWALD. .
Recipient: FBI.

25 November 1963 DIR 84951

CIA requests information relating to OSWALD's ac-
tivities in Mexico City (from FBI interrogation
of OSWALD).

Recipient: FBI.

26 Novembef 1963

Subject: Reported Anonymous Telephone Message
Recipient: FBI.

26 November 1963 . CsSC1-3/778,826 _
. Subject: Lee'Harvey OSWALD, Suspected Assassin of
President Kennedy. Encloses transcripts of tele--
KZT//_ phone calls made on 27 and 28 September and 1 and

3 October 1963.
Recipient: FBI.

A\, | . - | . 33
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26 November 1963 CsCI-3/778,829

Subject: Same as above.

(Comment: This dissemination may be identical w1th
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to

be the correct one, according to a copy of the docu-
ment in CI/SIG file no. 568.)

Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR 85069

Subject: Trave] of Pro-Communist Costa Rican Congress-
man to Texas on 26 November 1963.

Representatives of this Agency.in Costa Rica suspect
that Julio SUNOL Leal, pro-Communist, pro-Castro deputy
to the Costa Rican Nat1ona1 Assemb]y, will try to
gather data in Texas to use in pro-comunist-pro-Castro
propaganda in connection with the assassination of .
President Kennedy. :

Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR-- 85089

Gitberto ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan,
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November
1963 [sic - 25 -November 1963] that "on.18.September
1963 he saw Lee Harvey OSWALD receive six thousand
five hundred dollars in a meeting inside the Cuban
Embassy in Mexico City." -

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received a copy. [warren Comm1551on]

26 November 1963 ~ "DIR 85176

Subject: Marina Nikolaevna OSWALD (information volun-

‘teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed

REGGAB studying in West Germany).-
Recipients: FBI, State, Wh1te House Secret Serv1ce
received copy. .

26 November 1963 DIR 85177

Subject: Telephone Commun1ca£1on between Duban Presi-
dent DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Am- -
bassador to Mexico.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. :
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- 27 November 1963 - - DIR 85196

SEGRET.

26 November 1963 Unnumbered

Subject: HUNTER Report No. 10815.
. Recipient: FBI.

26 November 1963 Unnumbered

Subject: HUNTER Report No. 10816.
Recipient: FBI.

26 November 1963 : Unnumbered

Subject: Passage of IN 68291 from Mexico City to the,. \

White House. (OSWALD's reported presence in Mexico
City on 18 September 1963.)
Recipient: FBI.

27 November 1963 CSCI-3/778,881
Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in
Mexico City, 18 - 24 November 1963.
Recipient: FBI.

27 November 1963 - DIR 85182

‘Subject: Lee -Harvey -OSWALD. On 23 November, Richard

Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who
was acquainted with OSWALD, made statements regarding
lTatter to a close friend in Bern.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Serv1ce
received copy. [Warren Commission]

!
Accord1ng to 1nfonnat1on from Nicaraguan Security
Service, Gilberto ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan
intelligence source from 1962 to August 1963. -
Recipients: FBI, State, Wh1te House; Secret Service
received copy. - . _

27 November 1363 DIR 85199
Information solicited from Gilberto ALVARADO Ugarte.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]
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27 November 1963 DIR 85222 -

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the Cuban-
- Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, contact with -

Lee Harvey.QSWALD.

Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR 85246

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information -
regarding Lee Harvey OSWALD.

Recipients: - FBI, State, White House; Secret Service re-.
ceived copy. (Also relayed to S. PAPICH of the FBI by
CI Staff on 27 November 1963.)

27 November 1963 DIR 85471

Subject: Rearrest of Silvia DURAN.
‘Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 DIR 85573
Information from U.S.“AmbaSSador MANN for Sécretary of
State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban Am-
bassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO.
Recipients: FBI, State, White House..

27 November 1963 Unnumbered
Information on Arnesto RODRIGUEZ re1ayed by telephone
to S. PAPICH.
Recipient: FBI.

27 November-1963 _ Unnumbéred

Information regard1ng photographic coverage of Cuban

‘and Soviet Embassies in Mexico C1ty passed to S. PAPICH - -

of the FBI.
Rec1p;ent FBI.

' 28 November 1963 DIR * 85657

- on 26 November a British'jdurna]fst named John WILSON-
HUDSON gave information to the American Embassy in
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London indicating that an "American gangster type named
RUBY" visited Cuba around 1959.
Recipients: FBI, State, White House.

- 28 November 1963 DIR 85662

Further interrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

28 November 1963 DIR 85665

The Hague Station reports that on 23 November 1963,

a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to

Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy.
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. Lee [sic] who
murdered President Kennedy. '

Recipients: FBI, State, White House; Secret Serv1ce
received copy. EWarren Commission] _ -

29 November 1963 €sCI-3/778,893

Subject: Interrogat1on of S11v1a Tirado de DURAN and
Horacio DURAN Navarro.
Recipient: FBI.

29 _November .1963 .DIR 85666

Acting upon an FBI request, the Agency requests ALVARADO
be turned over to Mexican author1t1es for additional
interrogation.

Recipients: FBI State, White House [Warren Commission]

29 November 1963 DIR 85668

H1gh11ghts from the interrogation of Horacio DURAN Navarro
and his wife, Silvia Tirado de -DURAN.
Rec1p1ents FBI, State, White House.

29 November 1963 _ DIR 85670

, Sens1t1ve sources . . . have reported that when.the
- 23 November arrest of Silvia DURAN became known to
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the personnel of the Cuban Embassy there was a great deal
of discussion.
Recipients: FBI, State, White House [Warren Commission]

29 November 1963 DIR 85691

Series of anonymous telephone calls to the office of the
Naval Attache in Canberra, Australia, by a man claiming -
to have knowledge about a Soviet plot to assassinate
President Kennedy. . -
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy.

29 November 1963 DIR 85714 .

Release of Silvia DURAN for second time on 28 November
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service:-
received copy.

29 November 1963 DIR 85744

Interrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte. - ,
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service -
received copy.

29 November 1963 DIR 85758

Translation of interrogation of Silvia DURAN and
Horacio DURAN Navarro.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

29 November 1963 DIR 85770

Series .of -incidents which have produced a report

alleging. advance information on assassination.

"Recipients: FBI, State, White House; Secret Serv1ce'
- received copy. [Warren Comm1ss1on] '

'29 November 1963 _ Unnumbered memorandum

Telephone contact with S. PAPICH concern1ng rumor
‘that OSWALD had- made a bank deposit.
Recipient: FBI.
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30 November 1963 CSCI-3/778,894

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Waehington
Post suggesting two men involved in assassination. -
Recipient: FBI.

30 November 1963 DIR 86063

Gilberto ALVARADO Ugarte Admits his story a fabrication. = - -~
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] .= -~

3 December 1963 DIR 86496

Information relating to OSNALD s presence in Mexico.
Recipient: FBI. L

7 December 1963 - DIR 87667 .

Re-interrogation of Gilberto ALVARADO concluded.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

9 December 1963 ' DIR- 87731

Richard BEYMER, American movie actor, 1n touch with
Cuban Embassy, Mexico City.
-‘Recipient: - FBI.

9 December 1963 DIR 87796
Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 alleging
assassination arranged by Comhunist Chinese.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren-Comnission]

9 December 1963 ~ Unnumbered Memdrandum

Te]ephone contact w1th S. PAPICH regard1ng 1dent1ty of

a source who claims plot to assassinate Kennedy prepared. ...

‘and executed jointly by the Communist Chinese and Cubans
through -intermediaries. (See JMWAVE 8658, IN 75902.)
Recipient: FBI K S _

12 December 1963 - | CSCI-3/779,048 -
Subject: WILSON, Carlos John (also: WILSON-HUDSON,

John; WILSON, John Hudson.)
Recipient: FBI. :
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December 1963 DIR 88643

Subject: Letter Relative to Assassination of President
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica.

Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] __;:_._;

December 1963 DIR 88682
Cuban Ambassador to France received 1nstruct1ons not
to comment upon the assassination.
Recipients: FBI, State, White House.

December 1963 DIR 88747 .

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

December 1963 CSCI-3/779,136

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

December 1963 CSCI-3/779,135

Subject: Peter DERYABIN's Comments on Kennedy Assassination.
Recipient: FBI.

December 1963 DIR 89970

Further Information on Richard Thomas GIBSON.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission] .-

December 1963 ~  DIR 89980-

Subject: Actions of Silvia DURAN after her first
- “interrogation. e
Recipients: FBI, State, White House; Secret Serv1ce .

- received copy. [Warren Commission] '

December 1963 ~  CSCI-3/779,297

Subject: Assass1nat1on'of President Kennedy .(arranged
"~ by the Cuban Government and the Communist Chinese).
Rec1p1ent FBI
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3 January 1964 Unnumbered Memorandum

Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964
regarding newspaper article appearing in E1 Caribe -
.on 27 November 1963 and possible connection with
ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 No-
vember.

Recipient: FBI.

10 January 1964 CSCI-3/779,482 .
Subjéct: Second Mexican Interrogation of Silvia
DURAN. ' !
Recipient: FBI. [Warren Commission]

27 January 1964 CSCI- 3/779 729

Subject: Possible Re]at1ves of Mar1na N1ko]ayevna
OSWALD.

Recipient: FBI.
30 January 1964 - CSCI-3/778,814 .

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD.
Recipient: FBI.

o 4-Febfuary'1964 - CsCI-3/779,817 -

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names.,
addresses, and telephone numbers relating to the
Soviet Union.)
Recipient: FBI.

-

18 February 1964 - DDP 4-0860

Memorandum for the. D1rector, Federa] Bureau of-
" Investigation. :
Subject: Assassination of John F. Kennedy.
("In connection with our efforts to assist the
President's Commission on the Assassination of
~ President Kennedy by providing information which
might be helpful.in interpreting available ma--
terials relating -to OSWALD's activities abroad,
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we have considered the entry with regard to attempted
suicide. We consider this entry as being of consider-
able importance and one which might be subject to
verification.") _

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0861

Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation.

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(". . . 47 photographs which were among the effects of.
Lee Harvey OSWALD, . . . . It appears that most of
the photographs were taken in the USSR and depict
Soviet contacts of OSWALD or scenes in the Soviet
Union.")

Recipient: FBI. [Copy 'to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0862

Memorandum for the Chief, United States Secret Service.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Verification of entry in "Historic Diary" relating to
OSWALD's attempted suicide.)

Recipient: Secret Service.. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of
Intelligence and Research, Department of State.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
Verification.of Entry in "Historic Diary".

Recipient: State. [Copy to Warren Commission]

20 February 1964 = CSCI-3/779,988
Subject: Lee Harvey OSWALD. ' (Information regarding
Annette SETYAEVNA and Lillie May RAHM.) -
_ ~ Recipient: FBI.
22 February 1964 DIR 0310]
Subject: Further Information Provided by Moroccan

Student Mohamed REGGAB.
Recipient: White House (attention Secret Service.)
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11 March 1964 CSCI-3/780,344

Subject: Summary of Findings in ReQard to Allegations
by Mohamed REGGAB Relative to Mar1na OSWALD.
Recipient: FBI.

20 March 1964 CsCI-3/780,612

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Photograph of an individual closely resembiing
OSWALD.) :
Recipient: FBI.

16 April 1964  CSCI-3/780,881

Subject: Assassination.of President John F. Kennedy.
(Informat1on regarding Lydia DYMITRUK.)
Recipient: " FBI.

8 May 1964 DOP 4-2351

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN
Subject: Marina OSWALD's Notebook

Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI.
[Warren Commission]

11 May 1964 CsCI-3/781,172

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names,
addresses, and telephone numbers from an address book
belonging to Marina OSWALD.):

Recipient: FBI.

13 May 1964 . (SCI-3/781,282

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Ident1f1cat1on of
photographs sent to CIA by FBI.) -
Recipient: FBI. .

15 May 1964

~ Memorandum. from Richard HELMS DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of Cuban Inte111gence Service in Processing
Visa Applicants; Reaction of the Service to the Assass1-
nation of President Kennedy.

Recipient: FBI. [Warren Commission]
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5 June 1964 CsCI-3/781,543

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Use of Machine Colla-
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter
of 27 November 1963 from Mario del ROSARIA Milina.)
Recipient: FBI.

10 June 1964 CSCI-3/781,841

Subject: Information Concerning Jack RUBY.
Recipient: FBI.

| g
29 June 1964 CSCI-3/782,085

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
SubJect Investigation of A]]egat1on that OSWALD was
in Tangier, Morocco. ‘ '
Recipient: FBI. [Warren Commission] -

2 July 1964 DDP 4-3401

‘Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
(Remarks made by Soviet Consul Pavel Antonovich YATSKOV.)
Recipient: FBI. [Warren Commission]

27 .August 1964 CSCI-316/00856-64
Subject: No Indication of Subject's Defection Having

Been Used for Propaganda by the Cuban Government.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

3 September 1964 DDP 4-4600

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: OSWALD Documents Supp11ed by the Cuban
Government.

Recipient: FBI. [Warren Commission]

6 October 1964 © CSCI-316/01446-64

"CEQ;- Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His
S Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI.
Recipient: FBI.

44

SECRET.



13-00000

23 December 1964 CSCI-316/02545-64

2 March

30 June

Subject: Allegation of Unidentified Scientist of
Cuban Involvement in Assassination.
Recipient: FBI.

1965 - CSCI-316/00925-65

Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with -

Investigation of Lee Harvey and Marina OSWALD.
Rec1p1ent FBI.

1965 csc1-316/02654-65
Subject: Silvia DURAN.

.Recipient: FBI.

2 September 1966 - CSCI-316/04482-66 -

Subject: Rima ZMITROOK, Lee"Harvey OSWALD's In-
tourist Guide in Moscow.
Recipient: FBI.

24 T\ .
:kefdéhé’l 967 CSCI-316/03243-67

Subject: A11egation.of Oscar COUNTRERAS, Mexican
Newsman, That OSWALD Visited UNAM Campus Shortly
After the Cuban Embassy Refused Him a Visa to

Visit Cuba. CONTRERAS' Statement of Dubious

Credibility; Information Passed to Mexican au-
thorities. '

'MEMORANDUM SUBMITTED BY CIA TO THE WARREN

COMMISSION ON RUMORS. AND ALLEGATIONS RE-
LATING TO THE PRESIDENT 'S ASSASSINATION

~ 31 January .1964
’ Subject: Information Developed by CIA on the

Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico City,
28 September - 3 October 1963.
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5 March 1964

Subject: Summary of Fihdings in Regard to Allegations
by Mohammed REGGAB Relative to Marina OSWALD.

18 March 1964

Subject: Article Alleging that OSWALD was 1nterv1ewed
by CIA in Moscow.

, 31 March 1964 . DDP .4-1655

Subject: Reports on Activities and Travel of Lee Harvey
OSWALD and Marina Nikolevna- OSWALD.
Enclosures include the following: -
Teletype Message No, 87515, 29 November 1963 -
~ ‘paragraph g - Marina SNETHLAGE
Teletype Message No. 85182, 22 November 1963 -
Remarks made by Richard Thomas GIBSON.
Teletype Message No. 85665, 28 November 1963 -
Remarks Made by Maria SNETHLAGE and Third
Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Em-
bassy in The Hague.

3 April 1964 DDP 4-1699
~ Subject: Richard Thomas GIBSON.
7 April 1964 - DOP 4-178%
~Subject: Mohammed REGGAB.
4 May‘1964 | DDP 4-2256

- Subject: Additional Information on Lee Harvey OSWALD.

"A survey of Agency files indicates that all . . .
“information known to the Agency on OSWALD's association -
(with communists or criminals, either in United States
or abroad) has been made available to the Commission.".

8 May 1964 . -~ DDP 4-2351

"~ Subject: Marina OSWALD's Notebook.
(Compilation of traces on what appear to be Soviet
names, addresses, and telephone numbers from an ad-
o dress bgok identified by Mar1na OSWALD as belonging
. to her
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15 May 1964

Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service
to the Assassination of President Kennedy.

19 May 1964 DDP 4-2534

Subject: Allegations of PFC Eugene B. DINKIN, U.S.
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi-
dent Kennedy.

22 May 1964 DDP 4-2624
Subject: Anonymous Te]ephone Cal]s to United States

- Embassy in Canberra, Australia; Relative to Planned
Assassination of President Kennedy.

27 May 1964 DDP 4-2688

Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of
Plotting the Assassination of President Kennedy.
(Comment: Letter received at U.S. Embassy, Stockholm.)

1 June 1964 ~ DDP 4-2741

Subject: Gilberto ALVARADO Ugarte.’

Enclosures: Out Teletype No. 85089, 26 November 1963.
Qut Teletype No. 85199, 27 November 1963.
Qut Teletype No. 85662, 28 November 1963.
OQut Teletype No. 85666, 28 November 1963.
Out Teletype No. 86063, 30 November 1963.
Out Teletype No. 87667, 7 December 1963.
Memorandum, 12 December 1963, Interroga-

tion of Gilberto ALVARADO.

3 June 1964  DDP 4-2769

Subject: Documents on Lee Harvey OSWALD Furnished by
the Soviet Government.

4 June 1964 DDP

Subject: Informat1on Developed on the Act1v1ty of
Lee Harvey OSWALD in Mexico C1ty

47
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| SEGRET

10 June 1964

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

12 June 1964
Subject: Letter Relative to Assassination of
President Kennedy sent to United States Embassy
in Costa Rica.

29 June 1964 DDP 4-3347

SubJect Investigation of -Allegation that OSWALD
was in Tangier, Morocco

2 Ju]y 1964 | DDP 4-3401

| Subject: Lee Harvey OSWALD.

28 August 1964 'DDP 4-4479
Subject: Konstantin Petrov1ch SERGIEVSKY.

15 September 1964 DDP 4-480§

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

17 September 1964 DOP 4-4839
© Subject: Valeriy Vladimirovich KOSTIKOV.
17 September 1964  DOP 4-4922 |
Subject: Eusebio AZQUE - Former Cuban Consul, MeXico City.
18 September_ 1964 DDP 4-4953

Subject: Identification of Persons Appearing in FBI
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625).

@-a.
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MEXICO CITY COVERAGE OF OSWALD VISIT
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SECRET SEyg-
Inte]]igehce Sources on Oswald's Visit

to Mexico City in 1963

1.- Unilateral Coverage:

From the time the Mexico Station was opened in-Apri1
1947 until the arrival of Mr. Win Scott as Chief of Station in
1955, the Station had developed a support apparatus to exploit
leads from the Soviet Embassy in Mexico City. This umbrella
type project (LIPSTICK) consisted of multi-line phone taps, three
photographic sites, a mobile survei11ance team and a mail inter-
cept operation.

Telephone taps (LIFEAT) were placed by an emb]oyee of
the Tocal telephone company who was handled by a Station case
officer. The number of lines tapped was 1imited'on1y by the avail-
ability of a listening post nearby and the availability of language
(English, Spanish, Soviet, Po]ish, Czech, efc.) tfanscribers.
Genéral]y, these were Mexican or Mexican-American recruited agents.

Three photographic.sites were handled by a Statfon case
officer assisted.by technicians on TDY from Headquarters who
ainsed the Station on the.best fypes of cameras, films, and con-

cealment devices. -These operations had sub-crypts under project

LIPSTICK (namely: LIMITED, LILYRIC and LICALLA).  LIMITED was a

'-fixed site direct]y opposite the Soviet Embassy (across the

street) which had both a vehicle and a pedestrian entrance. The

E2 IMPDET
CL BY 004645
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gate to the Soviet Embassy was on the northwest corner of the

Soviet compound and the LIMITED site. was diagonally across a

‘double laned street on the soﬁtheast corner of that block (See

attached diagram). LIMITED was the first photo base and dbefa-:
ted strictly on an experimental basis in the early stages. This
base, however, was closed when the Station received word that the
photograbh of the "unidentified man" was being released by the
Warren Commjssion.  LILYRIC was an a]ternaté photographic base.

it was 1ocated in an upper story of an apaftmént buiiding_on the
same side of the street as the'LIMITED site but in the middle of
the block south. It had a planted view of the front gate of the
Soviet Embassy. LICALLA, the third photographic site, was located

in one of a row of four houses on the south side of the Soviet

‘Embassy compound. This site overlooked the back garden of the

Soviet Embassy compound. The purpose of this operation was to get
good identification photographs of Soviet personnel. The three

photographic sites were managed by 'a recruited agent who was a

Mexican citizen, the son of an American mother and Mexican father

(deceased). . This agent collected the film from the LIMITED and

LILYRIC sites three times a week. The film was then devleoped and'

printed into 8 x‘10 contact print strips. LICALLA film was ori--"

ginally processed in the Station but in early 1959, due to the
resignation of a te¢hhician, this film like that of LIMITED and

LILYRIC was processed on the outside by a recruited agent.
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Mobile surveillance was conducted by two American
staff officers. These two officers organized a surveillance
team of six recruited agents which used late model cars énd a
panel truck for surveillance. The team could be actfvated by
radio from the LIMITED site whenever someone of 1nterest 1eft .

the gate of the Soviet Embassy. These agents were aware of

~ the LIMITED site since they had been issued_LIMITED photographs

for identification purposes. B
The Station also conducted a unilateral mail intercépt
operation, LIBIGHT, which was handled by an American case officer.

A recruited Mexican agent, who had a semi-official status, obtained

" selected letters fndm"a'sﬁbéagent éhployed b& the Mexican postaT

system.

2. Liaison Coverage:

Liaison coverage was unreliable and insecure as charac-
terized by the nature of the Mexican services at that time. The
Mexican Direction of Federa] Security (DFS), with which we con-

ducted liaison, was a hip- pocket group run out of the Mexican

_M1n1stry of Government Th1s M1n1stry was pr1nc1pa]1y occup1ed

with po11t1ca1 1nvest1gat1ons and contro] of fore1gners The1r |

agents were crue] and corrupt A Station officer tra1ned a number

of them in name trac1ng and trave] contro1

In 1958, at the 1nst1gat1on of a Mexican off1c1a1, a

joint telephone tap operation came into existence. The operation,

Ciat  SESHTE
L"‘lbh (if
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which became known as LIENVOY, was run by a Mexican officer.
The Tistening post had 30 fines connected at one time. The
transcription room was staffed by Mexican Army officers. In
1961, because of ﬁismanagement by the Mexican principaTé,
the Station Chief, himself, became the project case officer.
A Station officer assisted him in the daily supervision of the

_ listening post and in picking up the transcripts And the tapes.
There was also an American technician inside the listening post.

3. Oswald Coverage:

In mid-1962, the Mexican officer in charge of LIENVOY
~ (the joint tap operation) asked the American officer at the

LIENVOY Tistening post for the telephone numbers of the Soviet,
Cuban and Satellite Embassies in anticipation of possible cover-
age. The Station imhediate]y disconnected all of the unilateral’
telephone taps on these Embaséies {e] that they would not be diﬁ—
covered when the Mexicans hooked up their taps. The Mexicans
soon thereafter connected five Cuban lines, five Soviet Tines,
three C;ech lines, two Polish lines, and one Yugoslav line. At
the listening post, a live monitor made short summaries of con-.
versdtions of interest which were then included in a daily re--
sume for the Chief of Station. Later, when a rée] was-cbhp]ete]y
recorded, full transcripts were typed and passed tq'the Station;
however, there was usually a time lag of.a day or two. Reels

which contained Russian or a language other than Spanish or
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English were taken to another location for translation and
typing. Mr. Boris Tarasoff did the Russian translations but
because of:the volume of Russian conversations, the trans-ll
lations usually ran about a week behind the date o; the con-~ _
versation. A1l transcripts were made in either Spanishuohl —
English since the Chief of Station could read only these twoe
languages and because he personally screened the transcripts
for opefationa] leads. .

As soon as the Station learned that an American iden-

tifying himself as Lee Oswald phoned the Soviet Embassy, Miss

.Ann Goodpasture of the Stafion started screening all photooraphé.'
However, here again, there was a backlog because the photographs
were picked up three times a week, but those picked up were usual]y
for dates a few days before s1nce the technician who was proces-
sing the film did so on a night-time basis. Further, photographs
were not made initially until a complete rol] of film was used.

Later th1s was changed and the operator c1eared the camera at the

end of each day regardless of amount of unused fi1m remaining.

The instructions were to cover the entire work day (office hours)

and.to photograph'all Soviets, their families, all foreigners,
and cars with foreign 11cense plates. Human error did occur but
genera]1y the agents. were consc1ent1ous The Cuban Embassy cover-

~ age had more sophisticated equipment using a pulse camera which

frequently developed mechanical difficulties.

rr-'\—n—5. ,(\q\.,;f.r"’,-
e ¥ e
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Oswald came to the attention of the 1isteﬁfng post
operators from a tap of the Soviet line. It was picked up and
taken to Mr. Boris Tarasoff for translation because the caller
was trying to speak in Russian. . There was some delay because';
Station personnel waited to review the photographs coincjdentally
with the typed transcript.

4. Airport Coverage:

This is discussed at Tab B.

e
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13-00000

. /.-'

In the course of the research effort leading to this general
report, there were newspaper stories relating to the assassination
of President Kennedy and to CIA. Some of these appear to have been

based on specially designed stories emanating from the House Select

Committee on Assassinations. At the time of their appearance they
were the subject of comments prepared in CIA.. These newspaper "
stories and the comments are attached.

The following newspaper stories and comments are Tisted below: _ o l

Tab G.1 Jack Anderson column on 6 May 1977 a]]eging'
CIA activity in Dallas, Texas in 1963. '

Tab G.2 Jack Anderson column on 20 January 1977 _
' alleging that CIA is tied to a false Oswald _ L
_.story. _ -

[

Tab G.3 Norman Kempster story on 1 Januaky 1977
_ alleging that CIA withheld data on Oswald.

Tab G.4 Clare Booth Luce involvement with Cuban exiles.

Tab G.5 Ronald Kessler story on 26 November 1976 i
alleging CIA withheld details of Oswald tele- |
phone calls, with report on handling of documents.

- Tab G.6 John Goshko story on 13 November 1976 alleging -
- that Oswald told the Cubans of his plan to kill
Kennedy.

Tab G.7 Tabloid Midnight story on 2 August 1976
. regarding CIA and Castro.

Tab G.8 Washington Post story on 1 October 1976 concernihg
' CIA consideration of possibly interviewing
Lee Harvey Oswa]d.in_1960.
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10 Hay 1977

HMEMORAHDUM FOR: Director of r‘enha] Intelligence

VIA . : D°puty D1recto: of Central Intelligence
FROM :  John H. Waller
_ ~ Inspector General
SUBJECT : Jack Anderson 6 May 1977 Column Entitled
: © "0dd CIA Activity in Dallas in 1963"

REFERENCE : OLC Memorandum for Director of Central
: Intelligence - OLC 77-1816 (attached)

1. Action Requested: None, for information only.

2. Bac_ground The attached Jack Anderson column is a
mixture of some Tact and error. At least portions of it seem
to have been leaked by someone connected with the House Select
Committee on Assassinations.

3. Factual information on matters covered in the article
follows: ' .

a. ‘Alpha 65 was an anti-Castro Cuban Exile
Organization. - -Antonio Veciana was one of its
founders. Veciana contacted the Agency on three
occasions for assistance in an assassination plot
against Castro (December 1960; July 1962 and April

1966). On each occasion he was turnad down. The
Agency had no responsibility for or sponsorship of
A]pna 66.

T bf Veciana was req.stel<u in tne Inter- Sur«*c;
Registry by the U.S. Army for the period Hovember
1962 to Ju1y 1566 at which time he was terminated
w1tnout Df@JUJ]be

c. Veciana reportudlj co]]aboratei w1tn a Cuban
Governmant Intelligence Officer, Guillermo Ruiz, in
connection with Alpha 66 activities. Ruijz is marrica
to 2 cousin of Veciana.

E2, ri”’l')'-l'
CL BY Dh2508




13-00000 -

-
-
r\' i e T .o .
41 ! \1'-..
l“" :i.‘s <

/m i U,CE‘{

- d. Anderson attempts to connect one Morris
Bishop with CIA in Dallas; newspavers in Dallas
have tried to identify Bishop with our DCD repre-
sentative in Dallas, Mr. J. Walton Moore. Ac-
cording to our records, no Agency officers ever
used the name of Morris Bishop as an alias. Mo
one named Morris Bishop was ever employed by the
Agency.

e. The FBI identified the three men who"
visited Mrs. Odio. Lee Harvey Oswald was not
one. of them. The Warren Commission was satis- °

fied that Oswald could not have been in Dallas
at the time of the visit..

S I

'.Uohn H.EWSﬁler

.Attachment'f 1 o,

g ' Distribution: ' ' ‘

' Original - Director of Central Inte111gence w/att

' - Deputy Director of Central Intelligence w/att

- Assistant to the Director (Public Affairs) w/att.
- Office of Legislative Ccunsel w/att.

- Office of General Counsel w/att.

- Executive Registry w/att:

- 1G Subject w/att. o
= 16 Chrono w/att.”. -~ . =
\J.L.Leader ‘Chrono. w/att.,.—

016/J.L.Leader:aal |
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Jack Anderson an Lo

- Oda CIA Av“

' The secret ules ol the House Assas- -
sinations Committee contain regorts ol
strange CIA activities in Dallas on the
eve of the Joan F. hemml y a;sassma-
tion. - .- zagt

Credible thnessea hava connrmed
our past reports that the accused assas->

. sin, Lea Harvey Oswald, was in touch”
. with anti-Castro Cubans ln Dailas. One
‘coniidential report states that “in 1953; .

QOswald was seen leaving the Dalias of«:

fice of Alpha €3.” This was a Cuban -

commaado group trained by tize CIA.
A Cuban CIA operative, Antoaio Va- .

ciana, also ‘told investigatoes that he.

Y

. Bishop was accorepanied ‘hy anocner..
“ls-rman, Lse Harvey Gswald.”

had been summonad to Dailas ia Au-,
gust.1563, by his CIA contact—a mystes

jous man who went by tha name of
Morris Bisaop. ‘States a coufidestial
summary:. “When (Vacianw arrivnd,

Another witness who mmrwed 'h-' .
Investigators, Syivia Odio, told them
that two anti-Castro Cubans had intro-
duced her to an American by th2 name ’
of Leon Oswald. She was told that Os
wald was trying “io coavince anti-
Castro Cuban groups. . .to kill Presi- -
dent Kenpedy.” After th2 assassina-
tion, she recognized rhis Amenc:m as
Les darvey Oswald.

The House investigators don’ t romly
believe that the CLA had apy part ln
the murder of Presiderit Kennedy.
More likaly, they suspect iiie CiA may
nava tried to cover up some emnbsy-

rassing contacts with Oswaid in Dallas.

Ia any.case, the CIA tnoXk pains to
zlve the impression toat Oswall was ia.
Meaxico C‘ty at the time Lhat witn2ss2s
claimed ke was dealing. with tha CIA--
guidad Cubans in Pallus. Veciana, for

" example, told of a strange call h2 re-

siV‘Ujf lﬁ

ceived from his ciA’ conac

tar Ken-

" nedy -was killed.

The CIA man, nioms Bishop, zskad

- Veciana to contact his coujin, Buils

lame Ruiez, who worked for tae Cuban
. embassy in Mexico City. Relates a con-
-iidential report “Veciana was to relay

Bishop's. ofter to- pay Ruiez 2nd bhis '’
wife 10 say that they ad met with L,S"

‘wald ia Mexico City.” 5 -+

;. Thls oot only womd havn plaued Cs—~.‘ 5
_wald out:of Dallas }
thrown suspicion on the Casiro go

hut would have

ernment. The ruse was later called off.
Instead, the CIA cited secret'iapes and
photographs as evidence that Cswald
had been in touch with both tae Cuban

“and Soviet 2mbassies in Mexico City.

. 'The CIA kept tapes of all phene calls

going in and out of the two embassies,
. Photegrapks wera also taxeq of every-

one entzring and leaving these embas-

sies. On Oct.. 1, 1963, the CLA notified
otner U.S. -embassis-s that “an-Ameri-

can male, who identifled bimseif a3
Lee Cswald, contactad the Sovist Eu -
basey in Mexico City.” . :

Oswald was described in the cabwas

‘aporoximately 35 years old, with an
athtetic build, about six foet tall, with
a receding Rairlina” The committze
iiles note That tais “in no wa ¥ phvsi
cally’ resemoles the Lee Ilarvey Os-
wald accused of assassinating Presi-
dent Kennedy.” * e

The ClA songat photo Taphs from
the “navy to compace with i3 pho-
tugrnphs of Oswaid at the Soviet 2m-
hassy. Declares a comouitiee report
“Thes2 phc*oq;a pas, thongh obwiously

‘110t of tha correct Lna arvey Cswaui,
" became tae Warren Commission's 2x-

hiblt 237. Tha CiA admitted thai thore

.down on the day that Cswaid ailegediy
' 2rom somevna who 1d:-nt1£1ed himsejl

© coavarsation “was L.estroynd in rou-

‘indentitied nimsell a3 Les f‘"wa_d,

ey

._; re.:. aciiviienin .Zhh...\

o ! a7
33 5 ", =Y -
Lg ey O:.)

ha oc-*-n a m.x up but ne‘f‘"f cza«rui
ti \e matter up.”

AClAwitaess has ,oklwmmxt'ee ta-
vesticutors, eanwhnile, 12at the CIa's
monitering camera happened 1o draak

RPN

visited the Soviet Embassy. But w2
CIA tap nn the Soviet © ..moa.ssy s phone
,rocum:\l an aileged tslephone codl

P S AR

95 “Le2 Heary Oswaigl-. ¢ .
Tha ClA -viiness clatmed that tha ac-
tual voice recarding of the telashone

~a

UL R

tine destruction proecedures spproxd
msately one week after it was 1=
ceived” Yot more than sevan wes'w
later, the FBI claimed {0 hav2 heacd
the telechone coaversation that the
LA said haid been destroyed. Tos
F5l's judgment was that the voice did
notheong 1o Oswall,

Trote toe late ¥BI director J. Edgar
Heover on Nov. 23, 1983: “Thz Cenisal
Inteliigence Agency advised that ea
Cet. 1, 1533, an extremely sansitive
souree had reaported that an individual

.,...,..,.....
POV s

who contacted the Soviet Embassy in
iisxico x..‘xty q“;t'nﬂ 10 ANy L33~
s’.:\' .
“Special '\gents ol this hureay, who
bave conversai wita Oswald ia D a.ltu
Tex., have ohservet photogenpns of
Tae individual referred o above and
hava istened t0 a recording of his
yoice. ‘Thes2 spacial agaats are of ihs
opinion ihat the aboverelarradio in- ||
dividual was not Lea Harvey Oswald”  °F
The ouse investigators uvs deyin-
ning to wondar whetaar the £13 can-
coetad 102 whole Cswald adventurs in
.;u..'('l."l Citv in an attempt to cone2al
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MEMORANDUM FOR: Deputy Director for Operations : - o o

FROM 't “Raymond A Warren'
Chief, Latin America Division
; ~ :
: C.
SUBJECTS .+ A. Jack Anderson 20 January 1977 Column

.~ Titled "CIA Tied to False Oswald Story"

B. Ident1f1cat1on-of the Mr. X in the
Anderson Column

1. The attached column, citing the testimony of a Mr X,
alleges that a CIA agent trled to link Oswald to Cuban intelli-
gence officers in Mexico. There is, of course, ro substance to °
.the column's allegations. The column 1dent1fles the source as
‘Mr. X -because of attempts on his Iife, but subsequently gives

. enough information on Mr. X to establish his identity.

2. According to the Anderson column, Mr. X was first met
by his CIA contact in Havana before relations with U.S./Cuba were
" severed. Mr. X had helped to organize bank accountants to enm-
bezzle Cuban government funds to finance anti-Castro causes.
‘Mr. X was reportedly recruited by a Morris Bishop (CIA contact),
to ‘plan an attempt on Castro's life. The plan was to fire a
"bazooka from a nearby apartment building while Castro was deliver--
ing one of his marathon speeches. Accordlng to the Anderson
column, the plot was discovered by Castro's police and Mr. X
. escaped to Miami. Mr. X also reportedly tried to assassinate
. Castro in Chile in 1971 in league with the Venezuelan Luis Posada
Carriles, who is now being detained in Caracas for the 6 October
Cubana  airline bombing. The Anderson column ends with the report
that Mr. X worked for CIA until 1973 for expenscs, -but ‘was paid
$253, 000 in Lash by Morris BlShOp when he was tc1m1ndted

T L  WARNING NOTICE

h;mszz, “FSENSITIVE INTELLIGENCE SOURCES AND METIODS INVOLVFD
RS E
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'f. --3.  From the above description of Mr. X, it is rcasonably

K

~<lear that Mr. X s Antonio Carlos VECIANA Blanch (201-312966).
VECIANA, an assistant bank manager and past president of a public
accountants association in llavgna, fir contacted CIAlin Havana

in December 1960 when he asked\\the CO0S igt that time James A. Nocl
to help in an assassination plot against Castro. VECIANA asked
" for visas for ten relatives of the four men a551gned to kill Castro,
and also requesged four MI rifles with adapters for grenades plus
eight grenadeﬁié%ihe CQE]dld not encourage VECIANA and subsequently
checked ' with an Embassy officer who reported that VECIANA had made
similar "wild-eyed" proposals to him. On 23 November 1961 the
Miami News published a report of an unsuccessful attempt by Antonio
VECTIANA to kill Castro. VECIANA reportedly had arranged to
assassinate Castro and.Cuban President Osvaldo Dorticos on 5 October
in Havana but the. bazooka he was uslng failed to fire.

4. There has been no Agency relat10nsh1p with VECIANA. A~
POA, which was granted for his use in para-military affairs in
“January 1962, expired in November 1962. VECIANA was born on
4 October 1935 in Havana. He ivas a member of the People's Revo-
lutionary Movement, an anti-Castro group. in Cuba during 1960-61, and
. was one of the founders of Alpha-66. A certified public accountant
-~ - by trade, VECIANA was with A.I.D: in La Paz in 1968-72. VECTANA
. was registered in ISR to the U.S. Army in November 1962 and he
was terminated without prejudice in July 1966. On 23 July 1962
VECIANA was interviewed, at his request, by Mr. Harry Real from
the- DCD New York office. VECIANA asked Real to arrange a meeting
with a senior CIA officer to discuss Alpha-66's plans to assassinate
Castro and to request CIA's assistance (U.S. $100 000; 10,000 Cuban .
pesos; 48 hand grenades). There is no indication that this request
was ever acted upon by CIA. ' :

“S. In April 1966 a LA Division officer, John R. Lucy, using.
the alias John Livingston, met VECIANA in New York City.. The
el meeting was arranged by a retired naval officer, James Cogswell,
-7+ who ‘had informed Chief, WH Division that he had information of value

concerning Cuba. When Lucy arrived in New York City for the meeting, :

he was introduced by Cogswell to.VECIANA. He immediately launched
a discussion of the Cuban political 51tuat10n and noted his strong
feeling -that -the only solution ‘was the assassination of. Castro.

Lucy adv1sed VEGCIANA that he was in no position to provide him with"
assistance or cncourage him in an assassination attempt- and was only
interested in gathering information which he thought was the purpose
of the mceting. VECIANA subsequently said that h1< roommate lelix
ZABALA, a Cuban refugce, had .exccllent contacts in Havana. It was
clear to Lucy, however, VECIANA was attempting to use ZABALA poten-
tially to get Agency financial support for his organization.

- - » -own
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C VEUTANA suggested that $50,000 would be necded to get his
«activities off the ground. Lucy indicated to VECIANA that he
‘would look into the ZABALA matter and would probdhlj arrange f[or

ZABALA to be Lontactcd in Puerto Rico.

6. There:is no indication in the file that any Agency officer

"in contact witlr VECIANA ever used an alias Morris Bishop. . There is

no Morris Bishop listed in true name in the DDO rolls. There was
never any- contractuql relationship with VECIANA and he was not

.paid CIA funds.

7. On 11 January 1977 a sanitized copy of VECTANA's 201 file
was made available to staffers from the Senate Select Committee on
Intelligence.

sigasd

Raymoznd A. Warred

Raymond A. Warren

Attachment

DDO/C/LA/COG/0OPS:WJDevine:js (9229) (21 January 1977)

- Distribution:

Orig § 1 - Addressee

® .1 - ADDO.
1 - LA/COG/Chrono
2 - C/LAD
4) - 201-312966
1 - hold
-4r~—%ﬂf6PS
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' ' / THEWASHINGTON POST . WedneslopJunuory19.1977 . pas!

- Jack Anderson and Les Vﬁutfen

lﬁ lysiery %Witness in . L_’Ei{ E:nqmry

antx-Castro forcw mwht havo re- - how Kennedy would die. Then the rab-

1 A mystery wrnecs has swo"n to con-
- gressional investizators that 2 Central
telligence. x\geucv agent introduced -

" - him to Lee Harvey Oswald in Dallas - -
-, three months before Cswald aunned.

“down President Joon F. Kem-edy.

“+% The witness, whom we have’ agreed

“.to identity oniy as Mr. X because of at-

- tempts of his life, is the founder of a-
* . Cubaa terrorist SToun that worhed
L --.clcsnly with the CIA. -

" The group held secret meetmgs at

"' 3126 Hoilandale in Dallas betore the as-

“sassination. Not long after Kennedy -
- . was shot, a Dallas depury sheriff was

: been associating with some Cubans at
h "3123 Harlendale” - >+ 7

‘' new light.on the story Sylvia Cdio, :
i daughter of a wealthy opponent of Cu-

- -"_'f ban Premier Fidel Castro, told to the
" FBL Two montbs befor2 the Xearedy -

" - Kkilling, she related, she was visited in -

. © her Dallas anartment by three men.

"~ 'who identifled themselves as fnends
-_of berfather. - ' :

T 1 Onewasi _ntroduced to her 28 “Leou

" Qswald” When she saw the picture ia

.+ 1 the nswspapers of the man who had

"..» - shot Xennedy, she fainted from shock. -

-t was the same Oswald, she was cer- -

. -taip, wko p1ad visited her apartment.

-+ ... Congressiopal investigators have

" ..now learnmed that the late J. Edgar

"~Hoover deiiberately misled the “far-

- . ren Commission about Odio’s mysteri-

-+ -witness that the commission 1 staff was

‘. prepaiing to mvestlvatz her story
" thoroughly. . -

Staff members even speculated ‘ae-

. told by an informant that Oswaid had

“+ Mr, X's dramate. fwtxmony ;casts ¥

: ous visitors. She was such a persuasive -

3 cording to one internai memo, that the .

. cruited Oswald, a kno.vn, pro—Casfro
.activist to sill Kennedy. - :

- “The motivz on th.lS " States ehe me- -
mo, “would of course be the expecta-
;. tion - ihat aiter the
kmed Oswald would be caught or at
= least his identity ascerr.amed the law..
. enforcement authoriti=s and the pub-
~lie would then blame the assassinaticn -
* on the Castro government; and the call -

-' fora i’on.en.l overthro'v would be irre-.-

Slshbl“ e i)
‘But Hoover abruptly blocked thxs
“line of inquiry by notifying the War-...
_ren Commission on Sept. 21, 1584, that -
“the. ‘FBI had lécated arnd identified -

-Odio’s callers. Ha named them -as-
“Loran’ '-!a.l, Lawrence Howard and .
- William Seymour, all anti-Castroites. -

" Hoover even suggested that Odio could

" have confused the names “Loran Hau '

and “Leon Cswald.”. . -

-Now the congres ::mnal mvestlgators
have uncovered evidence that all thre
- denied -visiting the Odio apartment
-~ and that the FBI had obtained their:-
. denials before Hoover wrota his letter
“to the' Warren Commuission. L
- ‘The investigators have alse obtamed

‘the tapeof a iascmatmg convarsation, -

. predicting two weeXs in advsnce that
- Kennedy would he shot “from an off- -
. iee n.nldmg with a high-powered ri-
. fle.” The prediction was made by the -
- late Joseph Milteer, x right-wing rab- .
" ble rouser, who also fiappened to have -’
close * connectiors wnh .mtx-Castro
jeaders. © .-

“--The conversation was tzmed 011 Nov.

9, 1983, in Miani by aa FBI informant

’_named_ Willie Somersett, who turned

- the tape over to the ¥BI the next day.

Milteer is heard on the tape d_escribinﬂ .

- nedy“knows he isamarked man.” - -

Prosident was .

- ] don’t do any cuessmg." rephed \hl- ".

. ble rouser added Xnowingiy that ‘{en- :

. Milteer later admitted to the- FBI - g .
‘that he had been in-Dallas in June, - -
1963, but denied having any knowl- - %-i-
edan of the Kenpedy: assasssination. -
Ho-vever, the informant told the FBI-' -
that he asked Milteer aiter the saoot-=:
ing whether ke had known about it m .f-
* advance ot had merely been guessing.”

Ja

- teer.: i :
- But the most etplosxve deve. ooment~'
“is Mr. X's statement that he met Os-. 3-
. wald in the company of ‘a CIA agent.-: &
- Congressional investigatcrs qumtxcned.-.-
- the mystery witness clcsely on three -
_separate occasions. They finally’ con-.’
- cluded that “his eredibility is strength--
" ened dy toe datailshe provides consmt-z :
ent with what he told us beiore. Signif- "
-! jcantly, he remeins very strona on th“
Oswaldm,nmv Yoo R
The encounter occurred in a do Wi
* town Dallas building, whare Mr. X r.-d
- an appointment with his CIA contact.
. The agent was accompanied by a man .
~ whom Mr. X later recovmzed.as Keno 3
: nedy’s killer. R - [
“When he saw it was Oswald that <y
killed Xennedy,” the investigators re--’ g
" ported in a confidential memo, ‘he’. §
nearly freaked ou.., but he never saxd z
anytmng ” .- ~.
. The mvestxgators tned to pln down« t
“Mr. X on how he could be sure that
.man was Oswald. 1ir.. X replied, ac-:*§

oo cording to the memo,: that he had™ 4 -

learned “how to retain the character--: §
_ ics of a person; he had trained hiresel? ™ §:3: .

“to do that. And if it wasn't Oswald, it~2 3 =i . |
was someone who was ezactly hse Oe- .
wald hlsexact double. v :

- i .—.1 s
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10 January 1977

MEMORANDUM FOR: Chief, Counterintelligence étaff

FROM o ERgssell B. Holmes ) ~
: . CI Operations Group

SUBJECT - : Article by Norman Kempster Appearmg in
the Los Angeles Times of 1 January 1977
and Entitled "'CIA Withheld Data on Oswald"
(c0py attached)

- In light of the inaccurate and misleading statements

-atti'lbuted by Kempster to Sprague the ¥ollowing comments are
' offered in rebuttal

"a. "The CIA withheld from the FBI for almost
two months in 1963 information that Lee Harvey Uswald
had talked with Cuban and Soviet officials about his
desne to V151t those countrles . .

Comment Oswald's name d1d not surface in Mex1co City until

T October 1963 when a hitherto unknown male telephoned the
Soviet Embassy. During this telephone'call, the caller identi-
fied himself as '"Lee Oswald." On 8 October 1963, the Mexico

-City -Station-cabled -to Headquarters ~the hlghllghts -of the

transcrlpt of the conversatlon

(1) On 1 October 1963 an Amerlcan male who
spoke broken Russian and sa1d his name was Lee
Oswald (phonetic), stated he was at the Soviet

- Embassy on 28 Septembér when he spoke with a consul
. whom he believed to be Valeriy Vladimirovich
. Kostikov. Oswald asked the Soviet guard Ivan
~ Obyedkov, who answered, if there was anything new
regarding a telegram to Washington. * Obyedkov upon
. checking said nothing had been rece1Ved yet but
the Tequest had been sent.

(2) Mexico Statlon said it had uhotographs of
'a male who appeared to be an American entering the
" Soviet Embassy at 1216 hours, leaving at 1222 on
1 October. His apparent age was 35, athletic -
build, about six feet, receding halrllne, baldmg
top "Wore khakis and sport shlrt

L AT ey
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_ (3) No local dissemination was being made by
the Statlon [MEXI 6453 (IN 36017), 8 October.]

(Note: Cablese has been rendered here into readable Engllsh,
without substantive changes or omissions. Cryptonyms and
pseudonyms have been omitted or put into clear text.)

. The above information was received in Headquarters on
9 October; the following day Headquarters incorporated this
1nformat10n in an electrical dissemination to the Federal Bureau
of Investigation, the Department of State, the Department of
the Navy, and the Immigration and Naturalization Service.

(1) On 1 October. 1963 a reliable and sensitive
source in Mexico reported that an American male
who identified himself as Lee Oswald, contacted the
Soviet Embassy in Mexico City inquiring whether the
Embassy had received any news concerning a telegram
which had been sent to Washington. The American
was described as approximately 35 years old, with an
athletic build, about six feet tall, with a ''receding"
hairline.

: (2) It is believed that Oswald may be identical
to Lee Henry [sic] Oswald, born on 18 October 1939
in New Orleans, Louisiana, a former U.S. Marine who
defected to the Soviet Union in October 1959 and later
made arrangements through the United States Embassy
in Moscow to return to the United States with his
Russian-born wife, Marina Nikolaevna  Pusakova [sic]
‘and their child. '

- (3) The information in paragraph (1) is being
disseminated to your representatives in Mexico City.
“Any further information received on this subject
will be furnished you. This information is being
made available to the Immigration and Naturalization
Semce [DIRECTOR 74673, 10 October 1963. ]

(Note: It should be pointed out that for some unknown reason
the Headquarters desk responsible for making the dissemination
neglected to include the information that Oswald had v151ted the
Soviet Embassy on 28 September 1963.)

It was not until 22 November 1963, when the Station initiated
a review of all transcripts of telephone calls to the Soviet Embassy
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that the Station learned that Oswald's call to the Soviet Embassy -

on 1 October 1963 was in comnnection with his request for a visa
to the USSR. Because he wanted to travel to the USSR by way of
Cuba, Oswald had also visited the Cuban Embassy in an attempt to
obta1n a visa allowing him to transit Cuba.

Inasmuch as Oswald was not an investigative responsibility '
of the CIA and because the Agency had not received an official
request from those agencies having investigative responsibility
requesting the Agency to obtain further information, the Station
did nothing other than ask Headquarters on 15 October 1963 for
a photograph of Oswald. [MEXI 6534 (IN 40357), 15 October 1963.]
On 25 October 1963, Headquarters sent a request to the Department
of the Navy for a photograph of Oswald. [DIRECTOR 77978,

24 October 1963.] It was not until 26 November 1963, however

that the Navy Department apparently responded to thlS request. bygmum”;_
sending directly to the Mexico City Station a photograph of Oswald.

In response to a question from the Warren Commission, the

Federal Bureau of Investigation, on 6 April 1963 stated that:

"The investigation of Oswald in 1963 prior to receipt
of the Central Intelligence Agency commmication
dated 10 October 1963 was directed toward the primary
objective of ascertaining the nature of Oswald's
sympathies for, and connection with, the FPCC (Fair
Play for Cuba Committee) or subversive elements. The
Central Intelligence Agency commmication which
reported that a man, tentatively identified as Oswald,
had inquired at the Soviet Embassy concerning a
telegram which had been sent to Washington.did not
~ specify the nature of the telegram. This contact

with the Soviet Embassy interjected a new aspect into
the 1nvest1gat10n and raised the obvious questions of

why he was in Mexico and exactly what were his . --- = -7 i

relations with the Soviets. However, the information
available was not such-that any additional conclusions
could be drawn as to Oswald's sympathies, intentions
or activities at that time. Thus, one of the objectives
of the continuing investigation was to ascertain the
nature of his relations with the Soviets considering
the possibility that he could have been recruited by
the Soviet Intelligence Services. The Central
Intelligence Agency communication, dated 10 October 1963,
stated that any further information received concerning
- Oswald would be furnished and that our liaison repre-
sentatives in Mexico City were being advised. On

Fatadle ko le ]
™
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18 October 1963, one of our FBI liaison repre-
sentatives in Mexico City was furnished this infor-
mation by Central Intelligence Agency and he arranged
follow-up with Central Intelligence Agency in Mexico
City for further information and started a check to
"establish Oswald's entry into Mexico. Subsequent to
the assassination, Central Intelligence Agency also
advised us of Oswald's contact with the Cuban Embassy
in Mexico City at the time of his visit there."

[Conmussmn Exhibit No. 833 (FBI Letter to J. Lee Rankin,
dated 6 April 1964).]

" b. "Chief Counsel Richard A. Sprague said that the
committee staff had learned that a CIA message des-
cribing Oswald's activities in Mexico to federal

~agencies such as the FBI had been rewritten to elimi-

nate any mention of his request for Cuban and Soviet
visas. The message was sent in October, more th?n a month
-before the November 22,1963 assassination."

Comment: It is not CIA pra'cti'ce to disseminate raw information in
the form it is received from the field. Field reports are received
in Headquarters where they are first reviewed by the action desk.
The information is then written in.a form suitable for dissemination

‘to the intelligence commmity, including additional information,

if available, from the Agency's central counterintelligence files
to make the report more meaningful to the recipient(s).

Upon learning that on 1 October 1963 an American identifying
himself as Lee Oswald had telephoned the Soviet Embassy, the Mexico

time did not know that Oswald was Lee Harvey Oswald and that he had"
come to Mexico to apply for visas to the Soviet Union and Cuba, the
Station reported only that information obtained. through telephone '
tap operatlon against the Soviet Embassy.

) On 10 October 1963 the day after it received the mformatlon

_i‘elatlng to Lee Oswald and his contact with the Soviet Embassy,

Headquarters incorporated this information in an electrical dissemi-

. nation to the commmity and included a brief summary of biographic

information obtained from central counterintelligence files on the

_possible identity of Lee Oswald. Since Headquarters had no indi-

cation before 22 November that Oswald had gone to Mexico to apply
for Cuban and Soviet visas, there was no question of eliminating any

.
-~

- City Station cabled to Headquarters on 8 October 1963 the highlights of
Oswald's conversation with the Embassy. Because the.Station at that- '
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mention of Oswald's request for such visas.

Within its limitations and capabilities, Mexico Station had

~ complied with the Agency regulations pertaining to reporting on

Americans abroad. The Station had informed Headquarters which in-
turn had alerted those agencies with an investigative or policy.
interest in Oswald as an American in the United States. Headquarters
also. instructed the field station to inform the local representatives
of those agencies. .

As mentioned above, the action desk in Headquarters neglected,
for unknown reasons, to include the fact that Oswald had visited
the Soviet Embassy on 28 September 1963. Had this information been
included it would have indicated to recipients of the report that
Oswald had more than a fleeting reason to be in contact with the
Embassy; however, as already stated, the reason for the 28 September
contact and the subject of the telegram to Washington were, at that

© time, unknown.

c. "The CIA's decision to withhold information
was reversed shortly after Kennedy was killed."

Comment: This statement is patently false and misleading. It is
totally incompatible with Sprague's remarks to Agency representatives
in Headquarters on 24 November 1976, i.e.; "he will not prejudge the
Agency for any sins of 'omission or commlssmn' "

d. '"Sprague told a press conference that it was
impossible without more information to know why the CIA
had censored its own message.' o

Coniment If Sprague needed more information, why did he not ‘ask
the Agency for an explanation, instead of maklng it appear to the

~public that the Agency has been dlShOIleSt in its dealmgs with the

1nte 1ligence commumity? .

e. "But he said the incident ralsed two mterestlng
-questions: what might the other agencies have done
differently if they had been more fully informed, and
" why did the CIA decide to remove 'intormation that was
considered pertinent enough to be Jaut in an initial
draftt of the message?' "

Comment: As already mentioned, the Agency did not know initially
why Oswald was in contact with the Soviet Embassy in October 1963.

o T A Tt

(PSS Ry g
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It was only after the news of the assassination had reached the
Station that the Station initiated a review of its holdings. As
a result of this review, the Station learned that Oswald had also
visited the Cuban Embassy and that Oswald's contacts with the -two

- enbassies were in connection with his desire to travel to the '
Soviet Union by way of Cuba. -

As to what "other agencies'' might have done had they had more
-information, attention is drawn to the FBI's comment in response .
to the Warren Commission's question. According to the FBI's
response, some investigation had been initiated on or about
R 18 October in Mexico. By the 25th of October, FBI headquarters had -
informed its field office in New Orleans ''that another Agency had -: -
determined that Lee Oswald was in contact with the Soviet Embassy
in Mexico City in the early part of October 1963." The New Orleans
field office in turn informed the Dallas office which had juris-
diction over Oswald's place of residence. (For further detail, see
IV H 447 and 459.) There was; however, no request, official or
otherwise, from any of the responsible departments and agencies in
Washington for further details as to Oswald's presence in Mexico
and his reasons for contacting the Soviet Embassy.

f. "The committee said its staff investigators
had recently questioned a former CIA agent who had
'personal knowledge' of Oswald's visits to the Soviet
and Cuban embassies in Mexico. As a result of that —_—

interview, the report said, staff members were sent to -
Mexico, where they found and questioned additional T
witnesses." :

Comment: Sprague's characterization "a former CIA agent'" is probably
in reference to David Phillips. The latter's ''revelations' to staff
investigators. (and also to Ronald Kessler) were unfortunate to say
the least, in that they were inaccurate, so far as we know. There
is no indication in the Oswald files that Oswald wanted to make a
deal with the Soviets in return for a free trip to the USSR. . The
""additional witnesses' in Mexico, it is believed, are Boris Tarasov -
and his wife, both of whom had been under contract with the Agency
in 1963. We have not been informed, officially or otherwise, by -
. Sprague what Phillips and the Tarasovs told the staff 1nvest1gators

: . "' '"These witnesses had never been sought out
before by any investigative body, notwithstanding the
fact that they had important information concerning
statements by Lee Harvey Oswald in Mexico within 60
days of the assassination of President Kennedy,' the

report said.”
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Comment: If '"these witnesses' include people other than the Tarasovs -
it would be impossible, at this time, to make an appropriate-comment.
The fact remains, however, that if Sprague had obtained additional
details, he should hold such information and not make it public~
until the Agency has had a chance to review it and comment. There
are many examples in the Oswald files of statements made by people
claiming to have knowledge of Lee Harvey Oswald which have-been
proven to be fabrications. One such person was Gilberto Nolasco
Alvarado Ugarte who, on 26 November 1963, came to the U.S.
Embassy in Mexico City. He claimed he had been in_thé Cuban '
Consulate in Mexico City on 18 September 1963 when a man he later .
recognized to be Lee Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill
an.important person in the United States. After thorough investi-
gation by Mexican. authorities, the Mexico City Station, and the FBI,

it was concluded that Alvarado had completely fabricated his story
about Oswald. :

AN

Russell B. Holmes

'Attachmént
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he‘c‘.‘ rom: the "FBI for almost two -
“monthsin 1933 information that Lee

 "Earyey Osweald.had talked with Cu--.:
. ban"and Soviet.officials about his de-
:sixe to visit those countries,’ a House
comm.lttee reported Friday. > 7857 0% |

¢ The Select. ‘Committes on Assassin- .-

' 'aLons indicated in a report to the full

"Housz that its -investigation .of the-
u:de* £ President John F.Kennedy 1

momd fccus early in 1977 on 2 trip .

.. Oswald had made ‘1o Mexico Cxtv jn 4

: ~0ctcn=r, 1683 wrs it e

" ie3 Chief.Counsel Rxchard A Snravue .

o Tsald, that the ‘committee’ staff had
e '}earnef' ‘that a CIA message describ- -
" #ing* Oswald’s - activities in  Mexico 10

R ~fede-a.l 2gencies such.as the FBI had -}

“heen re.vntten to ehmmate 2ny-men- .}

-tion of his request for Cubdn arid So- -

aviet.visas. The message was.sent:in ]

~ iQctober, more than a  month before- ]

S m‘LhGN v.. 22,1963, assassination.. "z ;

35 The CIA dzscovered Oswald's.pra-.-]

T §§ence iat-the ‘embassies:through-its".
L syoutine surveillance.of these facilities.

; éBec:".:e O3wald had once defected to |

- 4tk2 Soviat Union, the CIA and FBI

e;;:_:i pesn interested in _his activities:

;_e‘.'emhefore the Kennedy assassina- -
: Q‘I':di_--‘.' .2 fiahnd wb A "13—',"\' 1 ‘.’%1
: g.:-.’.*'.’:.e 3’5 decision to withhold n-"

- mman was reversed shortly after

o ~_c-ﬂ:1 dy.was killed..The agency:re-.’
- zported Oswald'’s ‘efforts to.visit Cuba
| sandthe Soviet Upion)] both 1o the FBL

- out before by any investigaiive  body, not--

" Lee Harvey: Oswald in Madeo within-60-

" that Ray. had told him about cantzcting an

: -“Antbony Lewis, Ray ofiered this week to
; But Sprague and Walter F. Fauatray, the-l

THE LOS ANGELES TIMES
1 January 1977 S
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and to the Warren Comrruss'on, wmch ccn-' #"gdte and the chairman of tre King subcom-
cluded that Oswald was the assassm and mittee’ said that no decision had, besn m“‘-"
ad acted alone. s s .- onaccepting Ray's offer.--. ~Le- - »
- Sprague told a press conh.rence tﬂit xl: Hoywever, Sprague md.c»..ed Lh=t1tpro
Nas impossible without more information . 2bly would beaccepted. -+ uii . ki
0 know why the CIA had censored itsown ~_ “Any and all people who have re}ewnt
.message. © . ‘. "mformatxon will b= mterzooaeed " Spraﬂw
. But %o said the incident raised two fnter- said. -
2sting. questions:, what might the other.. . -Ina personal statement bSLr.'d in cen-
igencies have done differently if they had  junction with the report, Rep. Henry'B,
“een more fully informed and why did the  Gonzalez (D-Tex.), who is to become cont-
CIA decide to remove-“information that = ~ mittez chairman in the new yeer; said a
was considered pertinent enough to be pub >, thorough investigation was needed to an-
‘iz an initizl draft of the message?™ ¥ b swarht-ndredsofpressmv guestions,. %
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v.. There were 1o firm condlisiohs In the “Gonzalez seid that the commmilted hor.r:l
“repert, which ‘the 12-member committee -to discover whether former FBI DxreetorJ _
prepared after the first three mgnths of its . -EdgarHoaver's now well-known animosi.-
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urge the new Congress to reestablish the : olence,” -Gonzalez said. “.We .should nc!
- committee and to give it.$6.5 million to pa)c forget that Preszdent Ford had his. own
-for the first year of what, could bie & twa-: ¥ narrow es_c"xpes, no membnr of the }’ce.:

’ earm’les ffa.ﬁon. v RPNy ),Q Rt ~Shb'-Ld Lol T it for
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tions,” the reportsaid. - i
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-embassied in Mexica: As 2 rasult of that i in-
Jterview,: the report’said, staff member
i were sent to Memo rare t..ey found and.
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“yyithstanding the fact that ttey nad impor-}
“tant Infermation’ concemr 2 staterants hy*

daysof the assassination of President Kon-
nedy,” the report said.: ., aesdf e
.. The report said also that ihe cormltee
staffhad interviewed a person who assert-
‘ed that he had discussed the King murdec i
~with James Earl Ray, viho pleaded guilty | :
. to the crime. The unidentliied witness said

. associate in Eurgpe to receive. fizther in-
» structions. The story, whick was told tore-
-porters by a ccmmittee memtaz, several
'weess ago,has notbaenve'me...‘ § e

* In aJetter to New York Times cqummsL

“testify under oath at a commitiee heannw
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence
VIA : Deputy Director of Central Intelligence

FROM : Johh H. Waller
Inspector General

" " SUBJECT : President Kennedy Assassination - Mrs. Luce Story

1. Action Required: None; for information only.

2. Background: In 1975, Mrs. Clare Boothe Luce telephonically
informed Director William Colby of support she had rendered to certain
Cubans who were conducting their own independent operations against
the Castro Government in 1961 and 1962. Mrs. Luce stated that she and
Mr. William Pawley, an American financier long associated with the
Dominican Republic, helped finance a motorboat for three Cubans. The
three Cubans, concurrently, were members of a CIA supported Cuban
exile organization. After the 1962 missile crisis, all resistance
groups against Castro were ordered to cease operations. At this time,
Mrs. Luce and Mr. Pawley also ceased their financial support. In
1963, very shortly after the assassination of President Kennedy, the
Cuban captain of the motorboat, which Mrs. Luce helped to subsidize,

phoned Mrs. Luce to inform her that "Oswald was a hired gun". She, in
turn, informed him to tell all to the FBI. At the behest of Director

Colby, Mrs. Luce passed the story on to Senator Richard Schweiker;

chairman of the subcommittee investigating the Warren Commission Report.

A version of the information was given to columnist Betty
Beale and was published in the Washington Star on 16 November 1975
(attached). A staff member of the Senate Select Committee, on 10
December 1975, inquired as to what the Agency thought of the story.
The Agency oral response was that it had nothing to add to the news-
paper story and that since this query involved U.S. resident Cuban
refugees, the FBI would be the proper agency to contact.
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The transcripts were received by CIA's Inspector General
on 22 December 1976 from Mr. Colby's secretary. At the suggest1on
of the Inspector General, the Office of Security sent copies of the

" transcripts and a background note to the Federal Bureau of Investi-

gation in January 1977.. We do not know whether the FBI passed this
information to the House Select Committee on Assassinations.

This story is summarized here for your background in the
event that it should be replayed by the press as a result of releases
which may be made by the House Assassination Subcommittee. While it is
not a new story, the actual CIA transcript of Mrs. Luce's conversation
with Mr. Colby could be considered newsworthy and could be pr°sented
in a manner detr1menta] to CIA.

. /." . - - /7 ) . —.':/"'//
; -j_, “051;5241/44//cfz{'
| g Johnﬁ Watler ~ -
- w S
_Attachment: a/s ' / .
cc: Asst. for Pub11c Affa1rs w/att '
Mr. H. Hetu
_ D1str1but1on f B l T J
0r1g1na1 - Addressee w/att. - |
: } - RDCI w/att.. ) o
--Asst. for PA/Mr. Hetu w/at
- ]r—ERw/att /att.
~T - IG Subject (Task Force w/att
} - 1G Chrono w/o ) /aF_.

W.L. Leader Chr no w/o att




13-00000

r

@ kil

e Dne da _{ in the latter pa-'t of October Clare Luc=~ re-
“ived a czll from Sen. Richard Schweiker, R.-Pa.,
_ airman of the subcommittea investigating the War- !
" 1 Commission Report. He wanted her to persuade
- me Cubans she had known — Cubans who had known
2 Harvey 0; wald — to tesuxy before his committee.
5. Luce’s efforts to lacate the Cubans led to a some-
" -1at bloodeurdling warning. But let her tell th° story
.- ymthe begmnm‘,.

o+ *The ,year is 1961, a year of great Aner.can
“:..auma,” she began’ her narration to recent dinner
. tests in her acua-colored Vatergate apartment. "1
id a friend named Bill Dawley who was brought up in
1ba 2nd who was Truman’s ambassador to Peru and
-azil. I got to Know Bill very well in India a2nd China !
hera he had built up a voluntary outiit called The !
Siilyiag T 1gar.~.. Bill was also called in by the CIA to re-
.- -uit Cubans for the Bay of Pigs oparauon. Af\.erwards

.. 2was g very unhapoy man.
-7 *Onz day he called me up and said, “How wauld you
.. e to get in on the Cuban Flying Tiger operation?’ He
~adin mind a flest of motertoats subsidized by Ameri-

ins and manned by Cubans who had been in the Bay |-

_ i Pigs operation — all these young kids who had haen

‘randad af ertha Bay of Pigs.

“I said, ‘Fins.’ So 1 be‘p=d to finance a monrboat.
he thres lads who mannad mine came up to see me
averal timas. They would lzava the coast of Florida

-~ nd lard in Cuba anrd coma2 out with information. The
vormatiion they came out with was remarkably accu-
ate — that the Russians ware building missile sites in

‘uba. 1 was told that the information was eventually
:d to Sen. Ken Keating and was passed on to the
/hite Heus2, You remember what an unpressmn it

.+ nade a"d how accurate it was.
. "THEN CAMETHE VhSSIL::. showdown. Soon after
he showdown I got a telephone call from Allen Dulles |
-, aying the Neutrahty Act had been invoked and all
“ \mericans must cease and desist in any further efforls [
: u,av'd:, 2 liberation of Cuba. Of course, wa d=sxsf-

3 10
. ‘l'.

To years later she and her husband Harry (Hanry)
sice were &itting in their New York apartment listen- ;
-w to the televised reporis of President Kennedy’s i
vss235inatisn when aruund midnight she received a | '

a,ﬂ‘g

BeLty Bealo

. phone’ call from New Orloa 'S, “It was tha captain of cL

my motorboat,” said Clars, “A yo.mﬂ man not mora.!- ’

- than 25, a young studant lawyer. He s.ud. ‘Mrs. Luca I :

_ want to tell you about Oswald.’

“He said that immediately after the 1361 mlassle
showdown, FBI men had ceme to Miami and told the
Cubans to break up all resistance groups and disparse.
‘He and the other tvo membars of his crew nad rmoved
to New Orleans where they staried arother “Free

~ Cuba” group. They had been th»re a year aad a half
. When who made contact with ther but Oswald!

. “The Cubans all thou'rnt he'was a keok. Oswald
- bragged about having been in Russia and said ke was
an ex-Marine. He said he could shoct anybody and he
would bz happy to shaot Castgo. He had ro money, ha
- was living with his wife in Naw Orlzans and it looke
like he was presenting himself as a hired gun. Ihoy
didn’t like the cut of his jib so they turned him off. But
- they followad him and found ke was in a Fair Play for
. Cuba Communist cell to whos2 members he was giv-
“ing the same line.

“And I remember this from the t=I°oho1e conversa-

tion — Oswald was telling the cell that he could shoct
anyone, including the secretary of the Navy. The Fres
Cubans contirued to tail him and found that suddaniy
he had money, and he started going to Mexico City. He
made several trips. They ccntinusd their peﬂetmhm

- of the Cuban Communist cell. He said they mada tape ’

recordings of some of Oswald’s meetings and th2y had
. taken photoorapbs of him dxsmoutr:g handbills ror the

Fair. Play unit. The r’xt trmu they knew PL esident
- Kennedy was shot. - -

“THE YOUNG CUBAN W"nO '-I'ed me,”” cont i..ued
former Ambassador: Luce, “said that f‘* re was a
Cuban Communist assassination team working some-

where — in Dallas, New.Orle2ns or wherever — I don't’

_remember, and that Oswald was tieir hired gun. Os-.
. wald, he said, had tried to re*ort th:> Communist plans
to the FBI some time b°fore the sas;mat-on But be-
cause he was out for the douvzh ..bej Cluﬂ

- X n,mu.,d

tbeliave him. ;
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" T =+=~pose that the FBI must hear from a thousand
crachkpois’ a week. L e e
.. Inany event, on the telzphona my young friendtold
.me that they had thes= tape recordings of Oswald and
‘photographs and what should they do? I said, ‘Go to
- the FBI and tell them everything you know.’ That hav-
:ing bzen said 1 put the whole thing out of my mind.
Comes the Warren Commission and says Qswald algne
vas resgonsible and I forgot the whole matter. .
".“Then, in 1967, a fellow named Jim Garrison, dis-
trict atiorney in New Orleans, hit the headlines charg-
ing that the assassination was a conspiracy. At that
moreat I was remindad of the information I had re~
ceived and I began to wonder whether or not the
Warren Commission had got all the facts. I couldn’t
remembar the names of the Cubans but I finally locat-
-ed one crawman who was living in Miami againand I .
. asked him what happened aiter he went to the FBL
7 . “He said, ‘We turnad over copies of everything. We
were tnen told.to keap our traps shut and that we
would be deﬂorted if we said anything publicly.” e
‘§aid onz of the crew was deported to Guatemala, and

. g

>

LYTHEIR INFORMATION, HE SAID, nevar appear-
ed in the Warren Commission report. He said, ‘I am
‘marzied now, I live in Miami and I don't want-to gét -
involved in it ever again’ - S

- When Sen. Schweiker made his request of Clare

- Luce less than three weeks ago, she telephoned andth-

er Cuban friend to see if he could locate and persuade

the young man to testify behind closed doors. Replied
the oider Cuban, if the testimony
doors it would still become public. . | - -. :

“Americans think they are playing games,” he told

her. “They don't know they are involved in a life or -

Geath business. No, I won't tell you where he can be
-Tound. The people working for a free Cuba would fose
-their lives. A lot of them have already. They are not

inierestad in making political headlines for politicians.
_You think the Bay of Pigs, the nuclear missilss, the
.~ assassination of the presicant was the end of the story?

- - I tell yon it is just the beginning. What you Americans
.Con’t understand is, there are trained Communist ter-
. . yorists, assassination, kidnapping, bombirg and sabo-
- ~tags teams all over the country and the world.” .

“‘one was murdered —stabbed in frontof a store. - .

was behind 13 closed - ..

* leader was exploded into bits in his carin}

— Wide #erld Photos

.. . ™A year of great American trauma.” .

. - De .
. . -

conversation, observed

The V;ry day after that

Clare gravely, bombs went oif at the Stale Depart-; o
ment here, at the U.S.-U.N. missicn and four banks in:

New York and at three places i Chicago. And close to}
the same hour she was recounting the whole fascinat-

_ing story to her guests, a Cuban, zati-Communist!
Aiami . o

>

"' .. ClareBootheLuce - ekl e



13-00000 - -

[ SECRET

[ UNCLASSIFIED |_’_] {,'g';’g',:fy [] CONFIDENTIAL
] | -~/ I UTING AND RECORD Sk .1
§pBJECT: (Optional)
FROM.: EXTENSION | NO.
Inspector General 6565 _
2 E 24 Hgs. R-1252 | ™™ 6 January 1977
:8|=d;n($m¢" designation, room ber, a.nd DATE OFFICER'S COMMENTS ('Numba.v each comment to show from whom
. 7 [7 ‘/? RECEIVED | FORWARDED INITIALS h lwhom. Draw a line across column after each comment.)
1. OLC _ (// /// SUBJECT: Attached Transcripts
ATTN: lLy]e Miller J G C; |~ The OLC and the IG concur that
S — the attached transcripts should
2. be provided to the FBI. A blind
memo is also attached. -
3. - It is requested that the 0/S
: | pass the package_to the FBI. .
- =0 =]
Director of Security _ G~ \
- ~ John H. Waller |}
5. : '
8.
7.
8.
9.
10.
1.
12,
3.
4.
| ' .
om 610 "6 [] SECRET [] CONFIDENTIAL El USE ML

USE ONLY [] UNCLASSIFIED



13-00000

. dent Kennedy assassination, reached the proper authorities. While the -

6 January 1977

MEMORANDUM

SUBJECT: Transcr1pts of October 1975 Telephone Conversat1ons
S Between Director Colby, Mrs. Clare Boothe Luce and
Mr. Just1n McCarthy :

1. Attached herewith are transcripts of two telephone conversations
between Director William Colby and Mrs. Clare Boothe Luce, and one between
Director William Colby and Mr. Justin McCarthy. The conversations took

-place in October 1975 and discuss Mrs. Luce's concern that certain infor-

mation, from a former boat captain, a Cuban refugee, regarding the Presi-

information in these transcripts have been provided to investigating
authorities, they may be of some assistance to the House Select Comm1ttee
on Assass1nat1ons as it investigates various a]]egat1ons

2. The transcr1pts were received by the Agency Inspector General on
22 December 1976. The transcript of the 25 October 1975 conversation was
typed by Ms. Barbara Pindar on the same day. The other two transcripts
were typed by Ms. Pindar on 21 December 1976 from her,stenqgraphic records
while clearing out the remainder of Director Colby's files. Ms. Pindar

‘was Mr. Colby's secretary dur1ng h1s Directorship.

'3.: A version of the te]ephone conversation transcript was pub11shed
in the Washington-Star on.16 November 1975 (attached). A staff member of
the Senate Select Committee on Intelligence, on 10 December 1975, inquired

as to what:the Agency thought of the story. The Agency oral response was -

.- that it had nothing to add to the newspaper story and that since. this -

" query involved U.S. resident Cuban refugees, the FBI would be the proper

agency to contact

U:.;.ha_;s i l]/ .L

ol

P -
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4. The attached transcripts indicate that the matter was brought to
the attention of Senator Schweiker and The Federal Bureau of Investigation.
(Telephone conversation between Director Co]by and Mrs. Clare Boothe Luce
on 25 October 1975, pages 2 and 3).

"~ Attachments: 'a/s

fod i by
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. Review Staff: _ 75/3637

':' Date 10 December 1975

TO CIA Task Force

FROM  : The Review:Staff,: Walter Elder

 SUBJECT : SSC/HSC Request

. RECEIVED: Date ___° - Time __

Paul I llach SSC staff asks what we thlnk of the-

-actached.” He is not writing a formal request and w111
bu satlsfled w1th an oral reply

. Comments: “-

“Action' - “Info -

SC/DCI X

A/DDA

- A/DD1

[A/DDO | X
- [A7DDSET -

0GC

OLC

1G

j —
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Telephone Conversa.tlon B\, ~een Mr, Colby and Mrs. Cla. "Boothe Luce
at 12:40 on Saturday, 25 October 1975 . (from steno notes of Ba.rba.ra. Pindar

‘ranscribed the same day) C@HHED ETl " o . -. | .

’

- Mrs. Luce: - I'have a big prob.lem, a case in conscience. I got rather

deeply involved during and after the Bay of Pigs, and up to the time of

the missile crisis, with a group called the (Directorate Revolutionario
Estudiante; Note: the spelling of that is just a guess), the DRE., Whether
you know this or not, it was me who fed the missile stuff to Keating., I
knew a number of these leaders well; they were going in and out _of Cuba,

and I paid for one of the motor boats. - Bill Pawley did too. We thought we

were doing another Flying Tiger. The missile crisis came, and I got a .
telephone call from Allen telling me that the Secrets Act had gone into -
effect and that henceforth there would be no voluntary American efforts.

. That ended that, and I don't know what I was doing -- maybe I went back

 to Arizona, or whatever. Then came the assassination. . The night of the .

- assassination, right after Oswald was caught, one of my boys telephoned K '
- me from New Orleans. - D1dn t I ever tell you th1s7

: Mr. Colby: : No. .

Mrs. Luce° It was the captain of my boat. It seems that after the missile
crisis -- a period of about a year had gone by -- he said that all the young
-Cubans involved profoundly in all of this had been told to scatter and -

_ scram, tha.t he and two of my other lads -— :

'.Mr. Colby: .When, after the c-1.'is'is?
Mrs. Luee:,." -- .'(.Y.es. )‘ (were t-oic'l)._.to Ie-ave Miemi.
M qu.by':.. . In1962? |
Mrs. .Lxlxce: o 'Y.e-é. Tl;ey' w.e-re-. to stop ti;xeir .'efforté to free C'uba-;j-a-nd 1£ -t.hey |

did not, they would be deported. It has a very interesting end involving you, -

: . In any event, this one had been told to leave Miami after the missile crisis
was over, and he had opened a cell in New Orleans. He telephoned me to -
tell me that Oswald was -- 1 am telling you what his view was -- was a

hired gun; Oswald had tried to penetrate their little cell; that they turned

around and did a counterpenetration job on Oswald; all of this was done .
several months before the assassmatmn.' He said,~telling me on the phone,
he was terribly excited -- he said' you see he had no money, all of a sudden
he began to get money, so we checked him and he had a little "Communists
be Free' or '"Be Fair to Cuba' group going in New Orleans.'" He said ""We '
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‘had tape recordings of what he was telling his group. ' It was a o unter- -

penetration they went on. He said, "We have photographs of Oswald,
passing out handbills on the street, 'Be Fair to Cuba.'™ He said, "We
are absolutely certain that Oswald was simply one of three assassination.
teams, that they were working out of Mexico City (or funded in Mexico
City) by Castro."” He said there were three assassination teams. Then
he said, "We have these recordings, these tapes, and we have these
photos, what should we do? " These fellows always trusted me. I said,
"The first thing you do, the minute you hang up this phone, you telephone
to the FBI, give them everything you have got." Working in New York
with these-Cubans is an extraordinary fellow, one of the most puzzling

characters I have every met; he is-a devout Catholic ~- Justin McCarthy. =
_Justm is. the American patron -- although he has no money, never had

money -- of all these free Cubans in America. He never worked at CIA,
although CIA tried to pick his brains. He tried to help the FBI. I knew

- Justin McCarthy, and he used to send me bulletins; he said he had been S
- sending them to me for the past six months, and I had never received one -
of them. Out comes the Warren Report. I have many other things to do,

and I a.ssu.melmy lads had reported what they knew, and maybe it had been
discounted, but I had taken the Warren Report at face value without poring .
over it -- and I forgot the whole darn thing.” Then, this must be-nine

years ago, up turns a guy named Lloyd Garrison'-- what was he, a shenff. .

spiracy. Then it all flooded back into my mind that I had never been quite

troubled by the whole thing, so I said I thought I would call Garrison. -
In order to call him,; I had to have the names of the Cubans, which had _
goneé out of my bean. So I called Justin McCarthy. He said one of them

was now, my lad, was in Miami. I got him on the phone, my fellow, and .- i
I said, -"'—}(_’ou_ remember your ,midp_ight,c:_all-to me about the a.ss_assination'__
. of the President, I want to know what happened after that." He said, "We - -

went at once to the FBI, they took all the tapes and photos and all our

_information and told us to keep our moiths shut, and shortly after that they -

informed us that if any of us talked to the press or anyone, ‘dire things

‘would happen.' He said one of the fellows onthe boat was depe_z_:t_ed to -
Guatemala or Chile, and one of them was murdered. He said, "Iama .~

lawyer, have two children, I am making my way in Miami, and I never
want to hear a damn word about the assassination of Kennedy because you
Americans really do not want to know the truth." He said, "We waited,

expecting the Warren Committee would want to have us, and wenever heard

a word.' He said, "I want no part of it." Then the Garrison thing died

or someth1ng? (n SV WG =N v C:-o.wr so.\)
Mr. Colby- ] D1str1ct Attorney'.
- Mrs. Luce: : And he h1t the headhnes that the assassma.tmn had been a con-

- satisfied with what the Warren Report had brought out. - Basically, I was ' - B
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. down, and I am a busy woman, and I forgot about it. Three da.ys ago,
a reporter was in here -- a gal’-- asking about my life style and
said, in passing, '"What do you think of the investigation of the -
assassination of the President?' I am afraid I hit the rpof.. I said,
"I think everyone must be absolutely off their rockers. What possible
motive would the CIA have for murdering their own President?!" 1 '
said, "Even to assume such a thing is beyond belief because where

.. there is a murder or assassination, there is .a motive, and there could’
be no motive." I said, '"Who had the motive was Castro; but perhaps
not even Castro, possibly just a bunch of Communist Cubans or plain
Communists. " I said, !'"They always had a motive for that sort of - .
thing. " Schwei\gker called me up yesterday -- when the reporter said - -
to me, '"What is the name of the young Cuban? ¥, I said, '"Well, let’'s

- call him Julio Fernandez." The Senator said to me "'that is a fascinating B
story. " * T wisned Xt Cpectr XWX AWt 5“'—\ v—erv-\ew wb—A
Wit WKATgRYT Ntwsrgm@u:) : S

o Mr. Colby° You told the story to Schwe1ker?
. . Mrs. Luce: He rea.d it 1n the Knight paper. )
Mr. Colby- You told the story' to the Knight ”people? | |
: - Mrs, Luce: Not in the detail I told you. Schweiker asked if I c:onld locate . :
any of these men involved for him, and I said I would try. That was

‘yesterday. I used that-opportu.nity to say, "I do not know what you are |
"doing on the Hill." I said, "You are in the process?) for headlines and

. destroying this country’'s security.'" He said, "If you have this informa- -

tion and you can get your hands on it, it would be a good thing to lay . _
this story to rest.' He said, "If you can find me these people, I agsdre_

- you they will be listened to in closed session.'" Now comes the big
‘thing. Justin McCarthy runs an animal farm in Nyack: telephone
number is 914; 647-8596. I have known him to be a2 man of complete’

_integrity. He is a devout Catholic. He may or may not be a fanatic, ;
What makes one think he is is what he tells you is just so terribly - _
alarming; as he was the one, along with Bill Pawley, who involved me -~
with these Cubans, I tracked him down and had a two-hour conversation - -
on the phone with him this morning that was really staggering. When I
said to him, '"Would you tell these things in the closed session in the
. Senate? ', he said, "I would find it more expedient and to shorten the . .
process to hire loud speakers and put them on top of the Empire State
Building." He said, "You don't know, Clare, the Cubans have not lost
their desire to free their country, and there are plenty of them working
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at it, and they trust me, and I trust t—hem, and they' all trusf: me., "
- He said, ""All these fellows on the Hill give a damn about is a big
headline and political attention, and if this should involve my testi-
fying and some of my fellows got bumped off, or their apparat shut
down, I could not live with myself no I will not testify. " I said,
"You know, Justin, if they send for you, you might have to." He ..
said, "They are not likely to send for me unless you tell them. " He
said, '""They do not know who to ask for anyway." (It doesn't appear
in my notes, but my memory is that he added that the reason the Hill
~ doesn't get to the truth is that they never know who tb ask for.) He
~ told me a story about working once with CIA, He gaid, "We did this -~ . "
'DRE did one operation with CIA, as a result of which all the Cubans =~
. involved were caught and killed, and I do not want any part with the _
- CIA.'" He said, "It too can be a sieve." I said, -'"You have me really =
. over a barrel." I said, '"Justin, I have to tell someone, is there
anyone you trust?' He said; ""There is only one man in this whole _
. country whose word at this point I would take.'" I said, '"Who is that?" =
-and he said, "Bill Colby. " He said, “He is a da11y communxcant" .-

_Mr. Colby- No, no. '

Mrs.. Luce: I did not disillusion him. In any event, if only to put my own :
mind at rest since -- he always says, which is fascinating if true,
. that my lads in New Orleans, yes, they did turn over the tapes to the =~
‘FBI but they kept copies. . IS T R

Mr. Colby: Really?

Mrs, Luce: So he says. If so, You are poss:.bly, if -1 t:]:nnk you should
~ get hold of Justin and give him a couple of hours because he has plenty
to say. If what he says is true -- he also told me, which I had forgotten -~
- that during the time of the missile crisis, and I was the one he came to, =
nd naturally the one I went to was Harry (note: this is first mention of .-

fb :,:/7 ' g_ "Harry''' maybe I misunderstood; could she have said 'Allen"&) because
’

I could trust him. In a way, Justin McCarthy supplied a lot of background

7
V/ ~ matedal on the Cubans to (note: could not hear what she said). He said .

,v J!,,n/‘ a few days ago -- Time is planning to do a (take-out) issue on the

D ‘(V‘-_Guu\\,'- AN N ) (jT.v.w'-"‘ ') \’\

assassination of Kennedy. He said that, going back through their files," |
~ they came across my name as an informant, and he said "they tracked me
down too. ' He said, then he told me -- I mentioned in passing that there

-’

\\(v\y-v\ \_w(—! v
TN N G 2o Q\_(f.\v\ TN e \‘-’f J;J\_j et - R T -

.\Y\_(:‘\\‘ - CI' I\-\ l‘
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was a wonderful girl on 'I‘1me that knows more about the Cuba.ns

almost than anyone in CIA Priscilla Badger. He said the Time

people are now trying to get information. He said, "I will talk to .

no one because there are lives at stake' -- except you. For my .

own sake, if you have a go at him, I would be very' ha.ppy to know how _
serious it is. . : L .

Mr. Co_lby: I will repc;rt back to you by all means. Let me do a little ho:rie-'. |

- work on just where this {loocks). You do not remember the name of the -
Cubans in Miami? - C o - S

"~ Mrs. Luce: There are so many names; he talked to me so fast. He kept' . R

. saying "Chzlo." I asked who "Ch.xlo” is, and he sa.1d that was h1s code _ .

J’ose Antomo La Nuza (Note. That 1a.st name may be all one word’
_ . "~ she said it means "the nut. “) R
' Lu1s Fernandez Rocha ' : -
One of those fellows was the Director of the DRE. Then he also reminded
‘me of a guy who used to come to see me -- Cardona. (He had been told
by the American Government to get out of Miami) and he died, having - " .
- become the President of a university in Puerto Rico. These fellows .
~were scattered all over the place. As I mentioned that to Justin, he said, .
‘I know where they all'are.! The thing that alarmed me is that -- he
does not talk in an excited voice, but the statements are -~ he said . '
"People think of the Bay of Pigs and the nuclear showdown and the
‘assassination of Kennedy as the end of the story, it is only the beginning. ' .
" He said, "If you knew what is being laid on for the U. S.,'" and he talks . .
like that. I asked him, '"What do you think happened? " He said, "Oswald
went to the FBI. " He said, "I know that, he was selling them information,
and they did not believe him.'" I said, ""That is incredible.'" He said, "I =
do not know how much you know about the FBI, but no day goes by without -
desks being loaded with letters saying something will be blown up." ' .~
(Note: I missed a little bit here due to something else happening in the .
office.) I said, "What happened?' and he sa1d "'I'he FBI got the word
from on top 'Desf:roy the letters m e T

Mr. Colby: From on top? .
_ Mrs. Luce: From the President, who was Johnson. I contended fhat if at

that point the FBI had proven that Castro had in mind assassinating the
President, we would have been in war with Cuba. It might have been

LUl
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an act of State to shut up about it. If I had been the President, I
would have had (Note: missed more due to outside interference).
What is hideous about this is that the CILA is being accused or
Kennedy is being accused -- anyone except the people who probably
were involved. If putting it at rest in a secret session will work,
if such evidence does exist, you are the man to present it. . o

' 'Mr. Colby- Schwehker does not know about McCarthy?

Mrs. Luce' He only knows th1s -- I said there is one man I know who R A
. might be able to tell you where the se Cubans are, and that is'a fellow ..

' named Justin McCarthy. He said, ""Where is he?", and I said, "I do - .

- not know, I have lost track of him.'" He said, "If you find him, Jet me -':_'
know. " After talking with Justin McCarthy, I do not want him to talk -

. to Schweiker. I do not know what to say if he calls again.  Knowing the - "
'.Senator, I may never hear from him. I leave it with you. B T

.MMW&XK&IWE memﬁxmxmx )
XXX&Q:XﬂﬂE mmmmac}vzexa@ MMKK&HVKWK&XXXM&MX

NOTE: Mrs. Luce closed the conversation by referring to a CIA paper
entitled '""Restless Youth'" and asked if it had been declassified. Mr. Colby.
said he would check on it, and Mrs. Luce sa1d she would hke to have a copy
if 11: ha.s been decla.ss1f1ed ' ' o
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.Telephone Conversation Between Mr.l Colby and Justin McCa rthy at 3:45
on Tuesday, 28 October 1975 (this transcript was typed on 21 December 1976
from steno notes of Barbara Pindar) S

" Mr, McCarthy- Iam glad to know you, even if it is over the phone.

Mr, Colby: Mrs. Luce talked to me yesterday (sxc) She gave_me .a capsule
version of some of her chat with you. It puts me in a bit of a jam, .

. obviously, because there are some things that really hold some
potential for being very important in these days (of) post-mortems
of everything. I wondered if maybe we should chat about it some-

" time, or, quite frankly, one of the main things I would suggest is -

that you might want to go to this Senate Committee looking into this, N

. Mr. McCarth)}: No. There are several rea.sons why not. Iam sure we do

not need to discuss them, but there are many reasons.” 'Over the
period of time.there have been so many things.  We were theonly

ones who had the information about the missiles in Cuba for many = .

months; and we beat our brains out trying to get someone to do .
- something {or believe ?) and regrettably (in) Washington there are =
too many political (opportunists?), but there are too many lives at -
‘stake, We risked our neck for all these years. . We are interested
in domg the nght thmg. L L

 Mr. Colby. I wondered 1f you could (shce'?) off that New Oﬂeans thmg (and -_ :

not go any further than that‘?)

-' \/[r. \/[cCarthy' As I sa1d to her -~ (can't read the next few words) For'-me'--' o
. . to be seen in Washington, it is (can't read the next few words), We RS

- do not trust anyone. We did so many operations for so long, and
we were entxrely successful and never lost a man, and then one day
‘we did an operatxon for the Government and lost 22 men, Lives
- ‘depend on it. Someone sent a Top Secret memo, and the one he
" sent it to left it on his desk and someone came in and read (it) and
the men were arrested. She asked, ""Would you talk to Bill?" I
' saLd I would. We think it would be a good idea - - for me to go down _—

Ido not want to blow rny cover, but I would hke ve ry much to chat w1th : S

C you and tell you. .

Mr. Colby: My prob;em is then Iget Lnformatn.on, and then what are my
' obligations. : : : .

Mr. McCarthy: From the pomt of view of (seemg") how to do it throuUh persons
other than me -- to get the end result
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. could be,

Mr. Colby: It might be that one of your fellows aware of some of the thmcrs
(would not mind telling Schweiker ?) under some protection and
assurances of anonymity. That would be enough of a (can't read the
next word) to get started. ' a :

-Mr. McCafthy: There is plenty to get started on.

Mr. Colby° Then (he") could cut your people uut as a source.

Mr. McCarthy She saxd it wo uld be aclosed door hea ring. I said there (would") '
: - still be someone come out of the meeting and (can't read next word)
_ their names in the press. You see Jack Anderson's column on Monday,
It is vitally important, and it is true evidence. It is not conjecture, -
- Iam concerned about what it ties into -= it is all the same ball of wax, -
" We sat on the information about the missiles. This has been going on .
.. for a good twenty years, and we have accumulated an awful lot of
.- information. We are more concerned today than when we had the
- missile information. It is appalling, and it is frightening, and people _
. donét want to believe it. Last night I enlightened people about some of .
the things that are going to happen. We feel the time has come that -
some of this should come to light, It is necessary and essentialto go
back and bring out some of these things that need to be brought out, but o
not at the expense of (next word missing). We have done this on our -~~~
" own and at our own expense. One of the reasons my people trust me is -~
- Iam thinking of a book -~ we did not want to do a book before. The
" American public wants to know. It is all part of what went on then.
I think it should be clarified and straightened out what went on then,
' But I am so terribly wary. I went to everyone, including the President,
. about the missiles. . We had evidence -- what ships they were on, L
- where they (docked?), and a few days later they came back and sa:d
L there is no cred1b111ty of what you say. R -- o

| L Mr. Colby- The only thmg that bothers me is the story about the ex15tence of

. some records (you?) still hold. The important part of that is that .
T indicates some (part?) ofa failure, or possibly even worse -- that = -
" is the kind of thing that does need investigation or (correction?) ~- . "
protecting your people that are’in on it. The other possibility would
be to ask Schweker or one of his men to go and talk to you or one of
your people who would have factual knowledge of lt

Mr. McCarthy' When (Dorothy) told me about you over a period of time --
(Dorothy) said we have been through this so many times -- I took
this to editors of Life. That was the time when the guy sent the

Note: Iam not p051t1ve about the "Dorothy'" above, but don' .
on't k v&h
I had written in long-hand, "Do);:oth " My only réuesrslso:t thr.astpec}f:t llts

Dorothy Farmer, Mrs. Luce's secretary.
'v;’md qn,.

- _*.l“\i"‘f - ——

\-_’\"'\ bl
B

- -
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Top Secret memo and it got left on a desk in Miami and we lost a
lot of people on that. Inadvertently so many things happen. We
work so carefully. We have information now that no one else has
because it has come to the point where so many of the people I work

. with find they cannot trust people because of the opportunists, I

have never met such overbearing and obnoxious (can't read next .
word). We sat on this year in and year out -- we never know when -

- .we might get calls. I was up all night long the night before last.
- Time is doing a big cover story on the thing -- the next Lssue --
the T Today Show is bugging me. Washington is 2 funny place, IfI --

by and large, when your life is on the line -- one of (our?j guys hung

himself after one of the escapades we went through. He committed
. suicide because he felt guilty about it. Up here it is terrifi¢ because’

Iam an animal nut. A lot of the guys dwulgmg some of thls stuff

: :. that they would not normally do.

. Mr. Colby. Let me talk W1th Clare agam as to how we handle thts. The main.-"l

thing is not so much the overall stuff about Cuba -- the main thing

~.is the story about records, about Oswald., That comes at a time

when that is a serious subject of study here by the Congress. If we - EE
could in some way shake that information loose without putting the
finger on any of your friends, I think we are sort of obliged to do this

" in terms of clarifying the record against the (facts?) -- this is a very
" key aspect of it and a very serious problem that if it was suppressed
. at the tlme. _ : - o

- Mr. McCarthy° That is not all that was suppressed

Mr. Colby' That is the thing. They are lookmg Lnto it. ' Let me talk t.o.'Clare '

again and see if I can figure out some way in which we could talk to

. you (maybe?) and if you could in the meantime think of 2 way of

(can't read the next word) out or (can't read the next word) out this -

h (feature ?) of it so that you give the (final result?) but not the sourcing,
. and let the investigators (find their own source later on?), we would
"have done our duty.. My problem is that I really cannot sit on it with

my obligations. I can be'reasonable about protecting other people,
and I have to be, but I also have to have the responsiklity for responding -

~ to proper investigations of things that really should be looked into.

Mr. McCarthy- Let me (can't read next word) th15 in. Some of our gu'ys (can't.'
. read next several words) : - '

Mr, Colby:' That is what she said, °

C NHEINENTIA
Uﬂ\inﬂ"’ '1""3.44""3

'
4=
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Mr. McCarthy' They and I are scared to death. I was Executive Producer ,
of TV programs for years -- I cannot make -- Thave earned the
respect and confidence of these people dver the years. The other
night I talked all night long. If I try to push my guys -~ Clare said
it needs to be laid to rest, and it does. I would like to see it get -
'1a1d to rest but my people - S Co e '

-..'- '-: ‘. - . b 2 - .'/-...\,. -- . 4

. Mr. Colby- I can assure you I am as mterested (as) you in protectmg that
part of it if there were some way of having part of the cake-and - )
eating part of it, so that you do not lose the one or the other but to :
work out some vehicle -- a way in getting the substantive information -
‘loose but protecting people involved. There may be ways to do that if
. we put our minds to it. Let me talk to Clare and see what really -~ o
- I will not do anything except with her without your perrhission. B

." NOTE' Mr. Colby tned to ca11 Mrs. Luce on 29 October, but could not reach
- _her. He contacted her on 31 October (see separate notes) ' =

h— e .. . . . PP e e em e e . T ime memi mm e st m e el o a6 e e e hrmim e mie e — e —— ———— .+t 1 s .
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Telephone Conversatlon Between Mr. Colby and Clare I.%ootheﬂ \Lu!ée\ at 4 07

- on Friday, 31 October 1975 (this transcript was typed on 22 December 1976
from steno notes of Barbara Pindar) '

Mr, Colby' I got the Restless Youth for you. And I called Justin McCarthy,
We had a long chat. He does not want me to do anything about it,
but I said you put me in an awful position. (Note: The '"you'' there
refers, I believe, to McCarthy.) I understand what you meanabout
"~ -his strong manner of talking. I think both of us are (hung?) with a
_ rather tantahzmg story. ' Do e

_Mrs. Luce- I;f I had not known the guy for 25 years, 1 would Lake hlm much
R less ser:.ously. : ) : S i S e
Mr. Colby- 'The only real polntlx.s the thing about the tapes and the --photos and |
- the allegation about the FBI. Itried to (argue?} him into figuring out o
' some way in gettmg rxd of those but keepmg hxmself. out of the act

. Mrs. Luce- He called me back and said he talked w1th you and tnat you left
~ him in a box, and I think he feels now that there is some kind of a
question of conscience involved. He said, "I am going to let you and =
- Bill ColbY decide what is best to do " L Lo e

Mr., Co‘_lby- 1 sade wou‘ld be in touch with you and try to ngure out somethmo- _' :
' sensxble. : o A o . -

Mi's, Luce: Why don‘t we.suggest that he bring you.or me -- perhabs he Ifeels.
- safer with me -- the tapes and photos if he has copie"s of them. - -

Mr Colby And then you pa ss them over to Schwelker. '

' Mrs. Luce And let them deCLde, and I will maintain hx.s cover -- he keeps
. saying it is not worth it to him after all these years to blowthat -~ -
. the paradox, he tells me he is going to have to write a book (and _
 whether he is indeed going to?) so that he is not altogether a crackpot,
' On the other hand, what he is doing is sufficiently crackpot. He is"
..taking care of broken-down animals from his entire area, However, --

'Mr. Colby: I think thatis a good idea. You say that you and I have talked, and
we are all in a kind of box at this point, and we really in conscience )
cannot sit on this stuff -- all these charges that there is remaining
evidence that {can't read next word) was held backand disappeared
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" - into the FBI and maybe the way to do it is for him to provxde it to
you, and you to Schweiker, and then I would justas soon drop out --
- it does not really have much to do with me -- and in that way you
H would protect him from Schweiker, and you would say you got it from
L a friend -- and the source is whatever he and you agree on,

. Mrs, Luce° I will do that.

Mr. Colby: I thmk that is the best thmg to do. If ha does not buy that, I do not
know what we do about Schweiker. e R ol

Mrs. Luce: (I am going to ignore it if Schweiker comes to me. ) T'-"_:'_ e RN

NOTE: The conversation confinued, but it did not pertain to this 'aubje-cé. s
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| | SECRET

MEMORANDUM FOR: Deputy Director for Operations

SUBJECT. . ¢ Senate Selecizebmmlttee oq,lntelllgence'
- Request :to” the Deputx.Blrector for

Og/ﬁatlons 7 . Ny
c/t(,(,v- “Loaar Ao /w..a?vﬂv_w& ,&r/é,; ~I,Cd/_

Ll @ z‘m‘?ff
Attached, in response to the Senate Select Committee o

request of 27 October 1975, are separate.memoranda on the '

42 S
Richard S. Samyson

Chief
Latin America Division

DRE and several_Cuban exiles.

- Attachments -

SECRET B2 [MPDET
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SUBJECT: Directorio Revolucionario Estudiantil (DRE, Students'
Revolutionary Directorate) '

The DRE was founded by a group of students at Habana
University in 1954 as an instrument of opposition to the regime
of President Fulgencio BATISTA. The original members of this
group were also members of the Habana University Student Federa-
tion (FEU). Several leading members of the DRE were killed by
Cuban authorities during and following the attack on the
Presidential Palace, Habana, in March 1957. The remaining DRE
leaders, as of 1958, were in exile. The DRE worked as a secret
underground organization in Cuba, generally in Habana, laying
plans and making preparations. The theory of the DRE was that™
success of the revolution depended on qulck and efficient

elimination of BATISTA which Fidel CASTRO's- forces at that time'mu"

could not achieve alone. The DRE finally turned against CASTRO

on the issue -0f communism.

"As of March 1962 the DRE was receiving $9,000 a month from
the Agency for salaries of 55 assets in M1am1, Florida, and
$2,000 a month for overhead costs. The DRE's overseas program '
(AMBARB's) at that time received $12,400 a month from the Agency.
Agency support to the DRE was terminated by mid-1967.

C‘Z}zxﬂ:i' ENTIA A
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Julio FERNANDEZ Molino

(No crypt)

DPOB: 23 March 1934, Havana
'201-752511

Subject was. of interest to AMWORLD program as a radio
- operator in 1964. A PRQ Part I was submitted to Headquarters
‘by JMWAVE, but there was no follow-up, and Subject was not
" hired. He had previously been associated clandestinely with - _
RESCATE (anti-CASTRO) group in Cuba. He came to U.S. as: ST
exile in May 1964. In 1966, he lived at 430 SW 11th Ave.,,Mlaml.

Julic FERNANDEZ Bencomo o
(No crypt) ' -

DPOB: 10 April 1917 Havana

- 201- 742497

Y

: Recelved POA 14 January 1964, which cancelled 24 February
1964 because he was not 1nterested in employment with CIA
since salary was insufficient. He signed secrecy agreement
and was terminated without prejudice. He took SGSWIRL 10
-January 1964. No derog, but he had told his wife and one

..Car1ds..MARQUEZ that he. would be working for CIA. He was '
originally recruited .for AMWORLD by one Pedro BLANCO, and was
to be used as PM asset on a CIA vessel.

Julio FERVANDEZ Gonzalez
(AMOT-99) _ _ _ L
DPOB: 10 May 1935 Havana IR " . _ : S e
201- 299222 o , o ', L "“”in

S He was employed by the Intelllgence and Securlty Commlss1on o
of the Frente Revolucionario Democratico (AMIRON/AMBRUSH) for..
about two months in 1961. He was brought into it by Julio '
PASCUAL Abril. - He stated in a letter to Hernman HENRIQUEZ =~ - . -
Lorca, anti-CASTRO Cuban in Madrid who informed the FBI (who -
told us in memo dated 2 November 1961) that he "was about to
take a trip to Cuba to take material to anti-CASTRO elements;
trip being financed by CIA." He received POA 10 May 1961 for
use as member -0f AMOT Admin Staff. File does not say.who dropped;
from it, but when last contacted was working for Dixie Lily
‘Products Company (a wholesale grocery outflt) as an accountant-
at $50 weekly in December 1961. POA cancelled 24 July 1962.
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Luis FERNANDEZ-ROCHA Rodriguez.

- (Formerly AMTOPIC-2, AMHINT-53) : e
- DPOB: 3 May 1939 Havana S -

201- 316766

| POA granted 18 April 1962. According to file, he*q;it'

.his job as Secretary General of the Directorio Revolucionario

Estudiantel (DRE) in July 1964 to pursue his medical studies.
He was. paid his final salary payment of §$425 on 1 September

1964 under the DRE project. He was to do some unwitting work"
for JMHOPE, Swan Island propaganda broadcastlng, and- WIBALDA.

There is no further indication in file that he was termlnated,
no quit claim, no OA or POA cancellation. However, there‘is mno’
information on his use since 1964. Per document dated 7 June
1965, he was studying at University of Miami and working as
sw1tchboard operator for Cuban Catholic Children's program in -
Miami. According to Cuban Families Yearbook of 1974, Dr. Luis
FERNANDEZ Rocha living at 6021 W. 14th Lane;-Hialeah, Florida,
33012 with wife and four children. He became naturalized U.S.
citizen on 15 September 1967, :

Julio FERNANDEZ Travejo

(No crypt)

DPOB: 10 August 1934, Havana .

1201-297828

" POA requested for use as PM. tralnee 21 March 1961. -POA -
cancelled 4 April 1962. [FBI memo dated 14 December 1961 notes:

- that he told FBI of CIA financial support to Frente Revoluc1onarld-e
.Democratico (FRD) and to Antonio VARONA, one of its leaders,.to . -
‘the tune of "Six million dollars.' ] Subject told FBI he himself -

belonged to. group led by Rolando MASFERRER which NOT getting
CIA support. Subject visited FBI 21 November 1960 after.
incident in which some paramilitary trainees of MASFERRER's
group -on No Name Key in Florida had come to FBI's attention.
That group was called "Ejercito Nacional Cubano."

(l ~
o
H
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Jose Antonio LANUZA

One Jose LANUSA was a leader of the DRE, residing in
Miami, Florida, in November 1963. At that time, he was
providing information (does not say to whom) on "the
"Commandos L," an anti-CASTRO organization. Not clear
whether he is identified with the following LANUZA.

Jose Antonio LANUZA
(on microfiche)
201-339258 ~
Only information in file is that Subject is a Cuban
tizen who in 1962 was living at 1705 SW 3rd Ave., Miami.
[ﬁi is the Subject of Inter-Source Registry No. 9518.
ccording to a document dated 1 November 1968, 'SD 10658 is

. terminated without prejudice by the Department of the Army,

and any additiongl information should be referred to the Army
Source Registry. ?] A note in the file also said that- there was .

©

. .no present contact with SubJect dated 29 October 1962.

?

No traces Justin MacCarthy .
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- SUBJECT: Comments on Ronald KESSLER's Article: "CIA

- Post article, i.e., the paragraph numbers below correspond to the

_i.e., similar materials intercepted on 27 and 28 September 1963.

- had been erased for re-use. The monitor was able to recall some-

files.

30 November 1976

MEMORANDUM

|
i
i
I
1]
!
i
|
H

Withheld Details of OSWALD Call," which Appeared
~in the Washington Post of 26 November 1976

The fo]]owing-comments are keyed to the attached Washington
paragraphs as numbered in the marg1n of the xerox of the article:

1. COMMENT' While CIA knew that a man 1dent1fy1ng him-
self as Lee OSWALD had been in touch with the Soviet Embassy by
telephone on 1 October 1963, this information had no unusual
significance until 22 November 1963 when President Kennedy's
assassination occurred. At that time an intensive review was
made by the Mexico City Station of conversation transcripts pre-
pared on the basis of the 1 October telephone intercept. ~ These
transcripts had been reported to Headquarters and disseminated to
the interested members of the intelligence community (as a former
Marine, OSWALD was a Navy and FBI case, and potentially of inter-
est to the Department of State). This review turned up "matches",

These were reported by cable to Headquarters on 23 November 1963.
There is no indication in the transcripts that Lee Harvey OSWALD
tried to make any "deal" with the Sov1et Embassy as claimed in -
the Nash1ngton Post article. '

Analysis based upon actual voice comparison cou]d not
be made because the tapes, in accordance with the normal practice,.

thing of the voice charactéristics from memory, however. He could
recall the very poor Russian spoken by OSVWALD, for example.

2. COMMENT: This statement is not substantiated by our

3. COMMENT: The information regarding the 1 October 1963
contact with the Soviet Embassy -- received in Headquarters on
9 October -- was disseminated on 10 October 1963 to the Department .
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of State, the Federal Bureau of Investigation, the Department
of the Navy, and the Immigration and Naturalization Service.

A copy of the 10 October 1963 dissemination was made available
to the Warren Commission on 24 March 1964. (See Memorandum
for J. Lee RANKIN, dated 24 March 1964, from Richard HELMS,
Deputy Director for Plans; Subject: CIA Dissemination of In-~
formation on Lee Harvey OSWALD, dated 10 October 1963.) On

16 October 1963, our Chief of Station sent a memorandum to the
American ambassador on the subject of Lee OSWALD's contact with .
the Soviet Embassy. The original of this memorandum was routed -
to the ambassador, the minister, the counselor for political "=
affairs, the regional security officer. A copy was sent to the
legal attache, naval attache, and the I&NS. -

- In April 1964, Messrs. COLEMAN, SLAUMSON and WILLENS,
staff representatives of the Warren Commission, visited the U.S.

_Embassy in Mexico City. Our Station then indicated that the

three men already knew "all about" the telephone conversations
OSWALD had. According to the Memorandum for the Record of 11

“April 1964, the three men reviewed the product from the tele=

phone tap operation for the days 27, 28 September and 1 October
1963 when Lee OSWALD contacted and v1s1ted the Cuban and Soviet
Embassies. They made a "schedule" of OSWALD's activities as far
as possible for these days from this source. Note: They were
shown English translations of the product, or "take", as it was
called. (HMMA 23249, 14 April 1964. This document, in a sani-
tized and declassified version was made available to the public
under prov1s1ons ‘of the FOIA in March 1964 as Document Number
274 and in September 1976 as Document Number 658) See follow-
ing:

a. Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 31
January 1964, from Richard HELMS, Deputy Director
for Plans; Subject: Information Developed by CIA
on the Act1v1ty of Lee Harvey OSWALD in Mexico
City, 28 September - 3 October 1963.

- b. Letter to Richard: HELMS, Deputy Director
for Plans, dated 10 February. 1904 from J. Lee
RANKIN Genera] Counse]

S o Memorandum for J. Lee RANKIN, ‘dated 19
February 1964, from Richard HELMS, Deputy Director
for Plans; Subject: Information DeVe]oped by CIA
on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico
City, September 28 to October 3, 1963.
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4. COMMENT: See comments in Paragréph 3, above.

5. COMMENT: The Agency disseminated the 1nformat1on
concern1ng OSWALD's contact with the Soviet Embassy on 1 Octo-
ber to the Department of State, the Federal Bureau of Investi-
gation, the Department of the Navy, and the Immigration and
Naturalization Service on 10 October 1963. On 23 November 1963
the Agency disseminated to the FBI the transcripts of the tele-
phone calls made on 27, 28 September, 1 October, and 3 October:
1963. (The latter call, it was determined, did not pertain to
OSWALD.) (See CSCI-3/778,829, dated 26 November 1963. ) On 23
November 1963, the Agency d1ssem1nated ta the FBI information
re]at1ng to OSNALD's contacts w1th the Cuban and Soviet Embas-
sies in Mexico City.

6. COMMENT: OSWALD's a]]eged offer of information and
suggestion that the Russians-pay his way to the Soviet Union
does not appear in Agency transcripts of OSWALD's te]ephone
conversations with the Cuban and Soviet Embassies.

-7 COMMENT: OSWALD was in no sense "under investiga-
tion" (before 22 November 1963). None of the facts of his trip
to and stay in the USSR and return to the United States, 1959-
1962, were known to the Mexico Station before 10 October 1963,
when the bare bones of his biography were forwarded by Headquar-
ters to it in response to a Station cabled report of 8 October
1963 which forwarded, on a routine basis, what appeared to be

a contact by an Amer1can for a visa to Cuba in transit to the

- USSR, _fT1t should be pointed out that the voice intercept cover-
age was not processed in "real time". The means of acquisi-

tion and the volume of the information precluded anything but
the spot reporting of items judged by the monitor to be of mor

than ordinary interest. Full texts of selected items requ1req___]
la full transcription and full translation./One of the "trig-
gers" that normally operated to focus and accelerate more speedy
review and reporting of this kind of raw_inte]]igence was  the

" mention of a name. This was what occumed in the second of two

conversations on 1 October.with the Sov1et Embassy, during which
the speaker said he was “Lee OSWALD". This was the first time.

- that the name OSWALD appeared in the intercepts and was report—

ed by the Station to Headquarters (8 October 1963).

Had, at any t1me, a person telephoned the Soviet

- Embassy, identified himself, and offered information in ex-

~change for a trip to the Soviet Union, it would have triggered
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an immediate reaction ’y/the monitor and the Station --
first, to identify the“speaker; second, to report the infor-
mation to Headquarters; and third, to step up teehn1ca1 and

. photographic surveillance.

8. COMMENT: No comment.

9. COMMENT: Tapes were not "routinely deétroyed"
Tapes were erased after transcr1pt1on had been made and re-
used. :

- Fu]] transcripts of calls made on 28 September 1963
and 1 October 1963 were forwarded to Headquarters on 23 Novem-
ber. The person who processed the,transcr1pts was identified
in the cable. There is no indication in the transcripts that
OSWALD offered information or that any omissions were made which

might have" conta1ned that 1nformat1on

10. COMMENT: No comment. _
11. COMMENT: Files do not support this statement.
12. COMMENT: Files do not support this statement.

-13. COMMENT: The information "given by DURAN" is sup-

-ported by her 1nterrogat1ons

14. COMMENT: "OSWALD 1ater referred in a letter to
'meetings' he had in the Soviet Embassy." Although KESSLER
chooses not to give details, this statement is in reference

. to a letter OSWALD wrote on 9 November 1963 to the Consular

Division of the Soviet Embassy in Washington. (Commission® -
Exhibit No. 15, Vol. XVI of the Hearings before the President's
Commission on. the Assassination of President Kennedy.)

15, COMMENT: Np additional comment. . .
16. COVMENT- With regard to the press statement that

"CIA claimed it did not know of most of OSUALD s activities in
Mexico City until after the assassination": this is true, CIA

‘did not know of his activities, other than those’revea]ed in-

the intercepts. It should be noted that after the dissemination

“on 10 October 1963 of the 1 October 1963 contact, no requests

vere received from the dissemination customers for further in-

“formation or follow-up. Without some customer interest being

expressed, particularly from the Navy, the FBI or the Department
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of State, who had the greatest interest in OSWALD at the time,.

there would have been 1ittle motivation for the Station to in-
dependently pursue such a tenuous CE lead.

17. - COMMENT: The discussion in this paragraph of the
article rests on assumptions and allegations developed earlier
in the article, followed by comments by Messrs. BELIN:-and
SCHWEIKER, apparently based in turn on information provided ..

them by reporters. No further comment seems relevant, beyond i
-those comments made earlier.

18. COMMENT: Is BELIN here referr1ng to Gitberto
ALVARADO Urgate? If so, information regarding OSWALD provided
by ALVARADQ was passed to the Warren Commission as attachments
to a memorandum for J. Lee RANKIN,.dated 1 June 1964, from
Richard HELMS, Deputy D1rector for Plans. : _

(See also Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 4 June
1964, from Richard HELMS; Subject: Information Deve]oped on the

Activity of Lee Harvey OSHALD in Mexico City. This memorandum

became Commission Exhibit No. 3152 contained 1n Vol. XXVI of
Warren Commission report. ) - '

]9. COMMENTE We do not know what BELIN actua]]y said to
the reporters, when, or in response to what. We believe, how-
ever, this may be referring to BELIN's Tetter of 15 Apri] 1975
to E. Henry KNOCHE of CIA. BELIN at that time was Executive
Director of the Commission on CIA Activities within the United

States (Rockefeller Commission). In his letter, BELIN refers to
the photograph of an American male and the question whether or
: _not th1s male was Lee Harvey OSWALD. He continueS' '

"The CIA and the Warren Commission both
determined that the picture was not of Lee
-Harvey OSWALD and that the p1cture was taken

-after OSHALD 1eft Mexico Clty

"A]though portions of this record have
been released to the public, other portions
have remained classified because of concerns
by the CIA at the time that a release of the
full picture might disclose sources and
methods which the CIA felt were not in the
national interest to disclose at that time.

In 1ight of the false allegations about the
assassination of President Kennedy and the

ST
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false allegations of CIA involvement, I
feel that it would be appropriate to re-
consider whether or not the entire matter
can be fully disclosed at this time."”

An interim reply was forwarded on 23 April 1975 by
E. Henry KNOCHE, Assistant to the Director, CIA. On 2 May
1975 a review was completed of Agency holdings regarding the
photograph of the unidentified individual in Mexico City pub-"~
Tished by the Warren Commission. This review also included
knowledge of OSWALD's contacts with the Cuban and Soviet Embas-

sies obtained from telephone tap information and interrogations-

of Silvia DURAN, a Mexican employee of the Cuban Embassy. On
13 May 1975 two summaries of the above review, one classified-
-and one unclassified, were forwarded to BELIN by.the Agency.

Attachment:
Article

B

e
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Ny Renald Kessler

Washinaton Post Siafl Writer: 21 _Warren Commission, .
In Iate September, 196'3—-cl~'nt Instead, the Clo .we the: FRI in
wooks belore the assassimalion of ' October, 1063 onlyabrxe[ report say- b

fent Wenn N.y-—-Lc’ Harvey Os.
e C""l""h(. {he Soviet smbassy

transcrlpt to entncr thc I‘B‘ or the

5 ing Oswald’ h'\d‘ made co staet with
the Russians.] It gave the Warren:

ily"and

wanted a frcﬂ mp to

b the Central Intel-=
"t the timeo.
3 to the FBI,
9‘1:4.)' inr invostic.
s and it was not
\’*“"0'1 Com-

mQ

The unanswered "‘JCSt on s \\h‘/

e c- tre CIA lc-.eohc:

'\_’;tnn ’o The
inat thc C-.’&

fried o t'.::'r‘

cyer

tried Lo makc a.

scns {ziled to include in the transeript g
- Oswald's offer of information and his.
‘....cuggestion that the Russians would +

-s:hon' was 11tev'ccmcd.,]

But it w s_.'

atlon of me

Lc, stnission o tz'mscrmt of the waped
onversation’ but for 'v*\"lamcd rea-

we

1 \.ar“.t 10 p'ly hls wny to the Sovict"-

~The Po»t has a‘so detcrmmcd t‘mt'
. the CIA, for unexplained reasons, told -
the Wavren Commission that it
. learned of most of Cswald’s activitics
in Mexico Cily only after the assas-
sination, The fact is, however, that
i the CIA monitored and ta pe-recorded
Jus conversation with ootn the Rus.
;sian and Cuban embassies in Mexico
Cily in the {all of 19.;3, bofore Xen.
nedv's death, :

"'s "om'ﬂ"ut\o' in

the complete

1y was the CIA's be jef that the two

-embassies were heavily involved in g'

8 the spy business and {hat, speeifi-
. cally, they were operational bases for .
intelligzence actwmc* directed af the
Trited States,

"lqyymyfi)

1 wirctap.” A transeript:was made and

e @m

So wzth tne "ull cooocmtwn nI tho‘
’\Ic\c!can government, CIA wirctips
~were installed en tencphonc lines po-,
ing into both embassies.

The ClA was gspecially interested
.In U.S. citizens. who made cuntav.t.
with the embassics.,

Thus, when Os\"ald'chowcg up In

Mexico City in lale September and
tc:ephonm {he Ruqsian emnbassy, his
conversation. was picked up-frem the

cu"'ulatcd in'the CIA.offlces in the
Amencnn emhassy .in Mexleo Clty.

“I'he‘station chief at that time was
thc late Winston M. Stolt; who por.
sonally reviewed ol transcnptq cma-
nating {rom wiretaps on howct blcc
mst'ﬂlaliovs.

“The Oswald transeript, according to
a CIA itransiater who worked with

Sco't. aroused a Job of interest,

~{'ney usually pleked up -the trans-

eripts the next day,” he said..* "lhx"
thcy wanled right away.”

Waat that {ranscript conta'n"d 1s

2 matter of some dispute, and the CIA

w says it reutinely:deslvoved the tape
1 before . the

assassination. But sonie
" See OSYVALD, AT, Cel. 1 '_‘ :

R AT 3

AN AJ I ORIT YN Wt e

LEE HJ\ VL\ OS.‘.IUD

«» o lelephoned Sovict ¢

Pt 1]
MRS

assy

LY
PRY

*Q/61 asqueAON 97
CILONIHSYM 3B

1scd
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v OSWALR, From AL .~
newy’  who saw tie tr*"rcrlpt or
)on-'l 210 tape nefere the ass ass‘na-
‘-—\

n reeall that Oswald was Lrylng ¢

<

1“-'k (.co.l . :
One of ther is David A, Phillips, a
! former CIA oificer, who nhow heads
10 ihe Assoclation of Retired Intelligenee-
Qificers and is a leading defender
} cf CIA activitics, Philllps was stos - |
tioned {n Mexico City at the time.
| The transeript revealed, Paillips re~
i c*" d, that Oswald told the’ chxct
11 ¥i “T have* Information you
= .'zrv‘d he interested in, and I know
] yall ean pay my way” to Russia,
‘The stenographier who typed up the
transeript end the translalor who pre.
rered it nod similar reeoilections,
“He zald ne had some information -
. « to tell them,” the typist said in an
i2 interview in Mexico. “His maia con.
corn was goiting to one of the two
countries L'Zuss... or Cubn] and ke
wasted thora to pay for i, He cnid ?
ne rad fo ricel them.”
tand . S AR TIRAN .
i 12 Warren Comiission Iater-con- : _S 1;’:{:13“’. E( wald
cluded the Russians and Cubans weze | '”m““ § talk with Cowald
not much impressed by Oswald, This - |- R .
’-'1’:‘" 'S supporied by Sylvia Duran, would take three to four months to
. 2 Wexican citizen 2’;0 v ‘z rked ‘P gxc process. Informed of-this, Duran-said, -
uy 3 Cu. u:q a . Ae mme 0 Qe Os‘vald “got rcally l“,""y- a“d; red'
- wald’'s visit. &ne telked to Oswald on o wlating” Thiran said sh
17 4 He was gesticulatin =an said she
-2 Scn. 21, 1863, and recells .hc meets - pag to eall for hc]p ir:,m the Cuban -
_ g in some cetail, constl who got into a snou*ing match
|' In a joiut interview in Mexico City | with Oswald and teld him to get out.
- with this IIP”DG"teL1 and Post special | Duran said she never saw him again.
| ES"C S wt = isefs‘i}b‘ C;T‘a,‘Dul‘ a However, Duran's story covered onh17
! Sl 1d c{z;c. Biiae (:c V‘,’.Pf-? 14the Tirst day of Oswald's fiveday
: .::1 I !v-. to ‘Swiu: clﬁ. 1\-:3 .'.:. L'J:l‘\l .li.“S- ' St;.‘-.y in I\’TEKLCO Cu}- QOswatd ISLC“ i
( piayed documenis 10 SuOW N2 WS . iapead in o letter to “mectings” ne
! a end" of the Cudan revolwlion, -1y, v'r ‘e Soviet Embassy. ) .
i Among otner things, ae clamed to be A—ras—h. 08 - . .
! a mhr‘mco,\- of tho j\'m.oucl:ﬁ Co.:m.z- How - intercsted the CIA was in
l i5t Party, Oswald's dealings swita the two om.
! T ; bassies is uncertain, |, . ..
P uc*mca Oswald _ e et b nan. ¢
: ., tra»el .o nussia he The translator and typist av fio han- :
. ',‘ w from | dled the transerint of ina {ntereepted
o and re-- co*w&rsatxon rocalled that. the level
‘ qav o 1,.;-,...111501‘ interest was high. But the CIA's
1 N "‘: g . ~ » Y H' 1) -
! that n: ad Os, ained -tho nee- ol\n:. actions lead to a aiff o ent con
v Duran said she *{.clusicn. ; ~ ) L
i “ealied the Saviet cmbaszsy and wes Tiie &gency W :meg: untu Oct 10,
] CLoid Cswald's applieation. ;’ox' a vig . 1843, to notify tihe _I:'..ox O lu

acuvites. .

A'.'L(ll lis wictypen x'c';:'ﬁi-xf
made no mention of Oswald's offer
of information In exchanse tor a {ree
trip to Russia or of his attcmpts to
travel to Cuba and Russia, “On Oc-
tober 1, 19G3,” the telctypc message
sald, "a reliable ang :nnsitive source
in Mexlco reported that an American
male, who idertified himself as Lee

swald, contacted the Soviet Embassy -

in Me'qco City Inquiring whetber -

the ermbassy had received any nows .

concerning a telegram which had been

sent to Washington."

..That was. strlctly a routmé handlin'f '

" of the matter, and similar, lo tho

standard reports made to the FBY at
that time on other contacts with the
communists by Amecrican citizens in
Meéxico.

Even after Xennedy's assé.'ssination,
the CIA failed to turan over {0 the

Warren Commission the full trans:

cript of the telephone intercept it had

ade in.Mexico City. Oswald's offer
of information to the Lussiaas in ex-
chmgc for passage “ as omitted Srom
{he transest né, and the CIA claimed
it did not Xnow oi most of Oswald's
activities in Me:uco City until aiter
the assassination.

. would not te approv:rx
of an impending investigation by tie

The significance -of the CIA actlons.

s difficult to
fall of 1963 was already showing ir-
termittent interest in Oswald and
might or might not have intensified
that Interest if it had Dbeen told of
Cswald's conversations,. = -
-Whether the new information wouta
h:'.\e "f"‘:LCC.' the \‘.’ar”en Commis.
sl 2lso an open
Tl'c commission investis
possivility of 2 foreigr con-

-.Spiracy.and conciuded there was o

evidence te. show Oswald acted on
behnlf of a foreign ')cwc.
Nevertheless, there is wet no oxe
planatio' for-the CIA’s handling of
Oswald's conversations, 'l..c CIA to.
day refuses to co'nmem, mm, ,t
te in the Hght

-Hot. Select, (,cmrmucc on Assas..
nations, .. .. - .., .
“'i‘cn asxed if thcy cnuld expliain

thae azency's aclions,

some CIA cf-

‘ A'.\'.\:A.v

. who Jed 1

assess, The FEI in the™

" mission and iater executive
el 1he Reckefeiler ¢
“of the CiA, svid

conversati

. Who decumented &
-~Castro in his

“sion, revealod ¢

.'nusavn-u W P wessnw u-s .-.'.....
City said the CIA. ~ y have ha2
rclationship  swith - old L that
souzht to conzeal. Yiae CiA\ has
nied this,
David W. Beiin, who was an .

sistant counsel to the Warren Co
HINS

commi :-<zo:"'
taat if tho
Commission had =zrnowna of Ozw
con\'ert".t:o::. a.xd athor

.1:1$. thc mcarsn*
01 a foreign conspi
. Sen, R-cbard S Sei
the Scnnte ind
nmitice's probe of the ¢

said that investizadion e
taken on :zr.,"f":.'*m-- C nt
raction and porspeciive” if <ho oo
- mittee had Leon aware of Cswal

ons.

In interviews --.'

director of <
tell the W ..1:":?1
report irem oan cllic
mcczmg in Mexi cc
wald and Cuban i
<At the ti"xc. C-.:'m 4
ated their rmore § import
.uln azents of the XGB
intelligence sorvice.
Belin ¢niled

an

falt disczosurc of
Cswald ang hi

C\nJ'\ 3
"Q..;.. an
WWarren Commiss
alg was ine

Gap e
nnedy
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. IC\J‘\!--IJ-—-\!. 1:.‘._ "' ' -15 "1 ,:'--2 :':‘; "(
l /7 /(7'/ } 3 7 ‘J
: MEMORANDUM FOR._ Deputy Di_rector-of Central Intelligence : .l
| :FROM ¢ Jobn H. Waller . e
. Inspector General
SUBJECT : Washington Post Story of 13 November 1
' ' 1976 "Oswald'Reportedly Told Cubans _ :
‘of Plan to Kill JFK" - - : 2
R , _ i
L The Post story on Saturda.y states tha.t a J. Edgar Hoover ' - ’
memorandum reported that Lee Harvey Oswald told Cubans in il
- advance of his plan to kill President Kennedy. The attached | U
package was prepared by[Russ HolmeJof CI Sta.ff It is for= T
~warded for your m.format:.on. .

2. A copy of the Wa.shmgton Post story has been added
to ‘the package. _ :

: .j’bhn H. W.a..}lz:ar_' )

_ Atta.chmentszals e L

"'"SDBreckmn_dgejs (16~Nov-~~7 6)f_m_n,,..,,;,g,,;_,,m_é~ sl et lngendinda
sttrlbutmn-r---- y
'-'.Orxgmal = Addressee w/a.tts ] N
AT 1AIG Chrone e s
IG Subject (Ta..k Force F11e)
/..  w/attsin above file
- SDB Chrono -
.Seymour Bolten w/atts
John Waller w/atts:

T e

~-{Andrew Falkiewic w/atts
1= Dave Grin v/atts <
el Y ’-I/L) S b u |) -/W‘___'-':)z‘;., =

=l /- E.‘f.- _;.ﬁ!.utjxﬂ«u] 7747
e e : '

76
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I2, ALLYGATION DY T-32

Oa Hoveuber 25, 1063, T=32 x1ds contsot with tho o
Vaited Statca Iubavsy at Xoxico, Dy Y.y wnd 3drised the B A
2ollovings . . i .

$-32 entored Yoxico {llagally from Custexale en -

Aucust 29, 109, travelod to Wexico, D. ¥y and subuﬁuont!y ’
undo coatiet with s Nicarsgusn communist rostding {p Moxico City, . -
From tbiv contiot & tlu vay dovologod 2oy T=33 to travel to e
Cuba to study guortills wariavo taccles, e had occoslon to -

vicit the Cubaa Congulete S0 Woxico, D, ¥y, Sovorsl difforeat .
tixgs for the {urpou of obtaining travel documontation for Lo .
e:n.zby gursisbisg Ialse {dontlfication papora as & Ksxitan L !
[ th, . . .

. He stated thet on Soptaxber 13, 3063, he went t3. .
the Cubrn Conzulits, and whilo sitting {u tho waiting voon .
say & group of approximately eicht porsons enter tho Coasulate
and the ofi{ice af Cubun Conoul EUSLDIO 42CUR. A percos usknova
to hin vas sitting st AZCUB's desk, 4 sbors tieo lator, whils
gource vayg standing coar the dooy to tha non's yoon ef the .
. Cuban Coneulnte, he noticed throo mon canvoraing & Tov foot
avay frow him, Qoo of thou wag & t:ll, thin Negro with
‘ . reddish bairj tho gocond wis & xin shom T+32 had geon previously
bolding & Cantdian pagspert 4b tho waitiog room of the Cuban
L - Cqnsulstey 35d ths third person wes LIR TAAVEY O5YALD,
. gource ptatod that ¢ tz1l Cudbsn Joimed tho ebove
r.;oug roeensarily snd paxgod sous Uaited Biatos Currency %0 -
the Xogro,

. . E
%ne folloving convorsation batween the Wegro and
ASYLLD wag oveTlesrd by gouroel - .

Negro (in Ixplfad)s $ want to ki1l the man,
OSTALD; You'rs Bet asa encugh, T o1e €0 4ty "

-

o ete R
L " Commission Exxprr No, 3152;Continded S




", egro {in lpwhh)} T ean't xo with you, B have
: ’ S . 8 3ot .'0 dn,

. OSYALDY 'The Poople Are vatting for me hack theree .
T=32 statod that the Xegeo then gave OSYALD

: 3&.:59 §9 United Otatos curroncy af lavpge vnnoulinntlons,

waylngy *Tile foufs wmuch,” OF thia sum, 31,000 van for oxtra
dxpsnsose Ths Mogro sloo gave OSYALD eboub 300 Koxicaa pomoe,

In & 1atsr intorviow, mource atated that the

" United Statos bark notos voro im & asall pack sbout one foursh

of sn {nch Shick, bound with & papor psnd, which the Hegro

broke bofors ccunting oup §3,500 extre for gxpanwes and §5,000

&3 “advanco piyaocat.® A
" =32 ptated that Oswvald had earried 2 groos

prasport In kivw pocket, end ho bolinved he say OSVALD wesring
. . b ptetel o 8 ghouldor holater, but ha wos not aure of taiys

polnt, o stated thet OSYALD bad long mhaos snd 3 wrist watch
vith a yillovesotal band, decording to wource, OSYALD
sppvared §0 bo conmplotoly ab linmo at tho Corgulats and to knov

" a4d 0 be knova by Cutsa Conrulate peraonnel,

T-32 wze arragsted and tatorrogated by Noxican
suthoritise «n Xovombor 28, 106], and a copy of the interroe
gstivn report by the Mexican anthorities revealod the follovings

At tho outaot scurco's wtory genorally roconxhled
that vocordod above, Ho ropoatod to tho Noxicsn authorities
the dotafly of tho scone 4o viich ho rav tho Negra, tho
Canzdisn and the Auoricsn convorating togethor, tha delivery
of tho wonoy to the dasricis by the Xexro, and the conversatios
bo overkoard,

Te33 gdvigod tho intorvieving Xoxican efficlals

that upoa gooing tho photograph of OSYALD tn the ncvspapors

following tho aveassination of Preatdent JOIN ¥ XLINMEDY, ke
genc:t:nd OSYALD as tho dserican 2o had seon at the Cudan
agulate,

A oxau"pt Iron gourcets ptatenont to Nextesn

© tutdorSties, 19 trasslated fron Spaoisk, is &e follove}

. Bl

4

. CormissioN Exuerr No. _8152-Continued
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%, sesrBpontancousiy 3nd aflne raconkidering he y

. denires Lo ninte that the Aunviasny te shon he
volerred in the body of hin mintexant and when
ho raw the 18th 6f Enploebar nl Lhin year (n tho
Cuuan Conaulata &3d p corinln rensniil angs, About
.elxty por cent, t0 LRW UARVAY OUWALD (sasaania

of tha Prestdcat of the Unsied Blatna), That

" aftor the aasassinating nf Pranldant XEXHREOY tAQ
witnoss took advantnite of thia fact in his faver
to exploit §t, furnishing verslons auch as tho3e
fattially got forth, for lhe purpnan of provoking
an cacrgetio voaction from (ha puiltical polut of
‘wiow on tho part of the Uniied Ktatea of Anorics
sgalnat tha govorasent af Yihkl, CAUTRD AUT and

. Muat ho had 8o uotlvo otlier Lian tho profeund
hatred he fools for communium, Taat 52l his 31f¢
the witners had dedicatod bimsnll Lb combating
coanunian snd ho regrots aAb this anmcnt not having
accomplishod his objective §n tho sonas of caveling
s ronction on: tho pnet of thn Asorican doversueat
sgalasi FIDEL CASTEO." )

Decauza of the fact that subsenuont to making the

abovo-zontionod sidtement to Mexlcan authorities, source
ciadmed that he tid chsngod his siatanont bocauss of foar,

he
&,

s polyzraph examinstion am Noeonber 6, 1003,
of tho cxazination ho was ankod, "1a thias the Asorican yuu suv
the Cubaa Consulats?” At the timo he wsg ahoun photographs

i
of

wap fatorvicvad at cunalderable longth oa Doceaber 8 and
1863, 4n Uoxico, Do ¥o

After roitorsiirg hte sinry, T-33 wap afforded

O5¥ALD,

. Zi1ch time %o wan sokod thip gquostion, Bse dofinitaly
vaaponded, "Yes,* but 4% was notod that the poiy

2 "deceptlon rezponas™ on thoso ArSwOrs,
those with Fespsct to othor quoutions Jed to the conclusien

1bat T-32 tas & fabrioator, It vie spuoiffcally pojuted

out 40 2is tbay the polygrapd Sodionied that ba =

el ., S

Commission E:ﬁnm* No. 3152-Continued

& aot belsg

Ouring the course

graph Andiestod
Thosas sosponses asd

trutheul ta ddenkitytog photorvaphy of OIYALD as beis

of & porsod ho sAv in tho Cub
for biz explanation thoroof,

Polygraph

wont on to gsay that tho only wxpluny
fbat ha bhed coon an hertcu::' antha &

&8 Consulato, and he mguxu

Ho roplied that ho hnd full f£a
a8d would not attonpt to retut:*tttnr:g.

Soptoabar 18, 1003,
Soeing the photogrs

st
apiote® boile
$0 was 037430,

fa

Wltde

s

“on ho could offar was
luban Cocoulate on

¥30 reaomblod OSYALD, and that upon
ph of OGVALD in tho Bewopapor; be. buslt

sithor conscious
¢ the porsos be

. -

T CoMmisston I9nmir No; 3152-—(7:»::”:11:&1

1y or subcozsciously, a

Bid ssea 42 the Quian
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¥ 3exico City in early September to receive money and orders for the

‘5. pssassination,® that he had been flown to a secret airfield somewherein -
Tz ormnear the Yucatan Peninsnla,* that he might have mada contactsin

.- Mexico City with a Communist from the United States shortly
% befors the sssassination,®® and that Oswald assassinated the Pres-
= dent at the direction of o parbicular Cuban agent who met with him in
" the Unitecl States and paid him $7,000.37° A letter was received from

. the assassination had “been discussed as part of 2 plan which would
soon include the death of other non-Communist leaders in tho Ameri.
.7z cas.*™ The charge wasmade in a Cuban expatriate publication thatin
_ & speech ha delivered 5 days after the assassination, while he was under
ths influence of liquor, Fidel Castro made a slip of the tongue and said,

' co‘mh? 572 s e = e
Some stories Yinked the assassmatzon to antx-Castro o'roups who
- =" ellegedly were engaged in obtaining illicit firearms in the United
O States, one such claim being that these groups killed the President as
. part of a bargain with some illicit organizations who would then
: - supply them with firearms as payment.®™ Other rumors placed
" . QOswald in Miami, Fla., at various times, allegedly in pro-Cuban sc-
s5.--tivities there™ ‘The assassination was claimed to have been carried

T o for a private talle® Castro himself, it was alleged, 2 days after
P :the assmna.tmn called for the files rel atmo' to Oswald deahn«s with
5% two members of the Cuban diplomatic miission in the Soviet Lmon'
"¢ the inference drawn was that thes “dealings” had occurréd and had

F ‘f' Oswald's Jife.*” VYithout exception, the rumors and allegations of

.in some cases the product of mistaken identification.

%7 Tlustrativs of the attention given to the most serious alleg:xhons. .

'S the case of “D,” a young Latin American seeret agent who ap-
proached U.S. authontxes in Mexico shortly after the assassination
.and declared that he saw Les Harvey Oswald receiving $6,500 to kill
. 5- the President. Among other detaﬂs “D” said that at ﬂbout noon on
_*,x sulate, he saw a group of three persons conversing in a2 patio a-few

z} feet away. One was a tall, thin Negro with reddish hair, obviously

_ “d.Yed who spoks rapidly in both Sp'\msh and English, and another =

' was 2 mon he said was Les Harvey Oswald. A tall Cuban joined the

- group momentarily and passed some currency to the Negro. The
. Negro then nllegedly said to Oswald in English, “X want to kill the .
-man.” QOswald replied, “You’re not man enough, I can do it” The -

. Regro then said in Spanish, “I can’t go with you, I have a lot to do.”
OSwaId replied, “The people are “axtmv for me back there.” The
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’* someone in Cuba nlleging the writer had attended a-meeting where -

" “The first time Oswald was in Cuba,” thereby giving away the
" fact that Oswald had. made one or more surreptmous tnps to that

-out by Chiness Communists operating jointly with the Cubans’®
Oswal@ was also alleged to have met with the Cuban Ambassador in
-.& Mexico City restaurant and to have driven off in the Ambassador’s -

:established a secret subversive relationship which continued through

8 conspiratorial contact wers shown to be without any factual basxs, '

*September 18, waxtmo' to conduct some business at the Cuban con- |
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Negro then gave Oswald $6,500 in large-denomination American bills,
saying, “This isn’t much.” After hearing this conversation, “D” sajg
that he telephoned the American Embassy in Mexico City several
times pnor to the assassination in an attempt to report his behef that
someone important in the United States was to be killed, but was

finally told by someons at the Embassy to stop wasting his t1me

“D? and his allegations were immediately subj ected to intensive
investigation. His former employment as an agent for 2 Latin Ameri-
can country was confirmed, a.lthoubh his superiors had no knowledge
of his presence in Mexico or the assignment deseribed by “D.” Four
days after “D" first. appeared the U.S. Government was informed by
tha Mexican authorities that “D” had admitted in writing that his

~ whole narrative about Oswald was false. He said that he had never
" seen Oswald anyplace, and that he had not seen anybody~pa.xd monay
- in the Cuban Embassy. Ho also admitted that he never tried to tele-

phona the American Embassy in September and that his first call to

" the Embassy was after the assassination.  “D" said that his motive in

- fabricating the story was to help get himself admitted into the United

" . Statessothathe could there participate in action against Fidel Castro. -
- . He said that he hated Castro and hoped that the story he made up

*- - would be belisved and would cause the. Umted Stata to “take action”

against him.

“Still hter, when quahoned by Amerzcan authontles “D" claimed

that he had been pressured into retracting his statement by the Mex-

N . ican police and that the retraction, rather than his first statement,
" . was false. - A portion of the American questioning was carried on -
- with the use of a polygraph machine, with ths consent of “D.”- When

told ithat the machine indicated that he was probably lying, “D” said
words to the effect that he “must be mistaken.” Investigation in the

* meantime had disclosed that the Embassy extension number “D” said

ho had called wonid not have given him the person he said he spoke

. to, and that no ons at the Embassy—clerks, secretaries, or officers—

had any recollection of his calls. In addition, Oswald spoka little, if

. any, Spanish. That he could have carried on the alleged conversation
. 'with the red-headed Negro in the Cuban Embassy, part of which was
' supposed to have been in Spanish, was therefors doubtful. - “D” now
" said that he was uncertain as to the date when he saw “someone who

looked lika Oswald” at the Cuban Embassy, and upon reconsideration,

“he now thought it was on a Tuesday, September 17, rather than Sep-
tember 18.. On September 17, however, Oswald visited the Louisiana

States Unemployment Commmmn in New Orleans and also cashed 2

- - check from the Texas Employment Commission -at the Winn-Disie
. Store No. 1425 in New Orleans. On the basis of the retractions made’

by “D” when he heard the results of the polygraph examination, and -

on the basis of discrepancies which appeared in his story, it was

conclucded that “D” was lying=® - .

The mv&shgn.txon of the Comxmssion has thus produced no endence N

that Oswald’s trip to Mexico was in any way connected with the assas-

" . sination of President Xennedy, nor ha.s it uncovered evidence that the,
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‘Y ee Harvey: Oswald in Msdco within-60-

" that Ray. had told him about contactmg an

THE LOS ANGELES 'I‘IMES _
1 January 1977 :

stlnf't of Co’lumbzas conﬂresswna} dele=

and to the Warren Comuission, Wmch ¢on=""gate and the chairman of th tne King subcom-
cluded that Oswald was the assassm and  Taittee’ said that no decision had been ma
had acted alone. : .- onaccepting Ray's offer,--. -« .-
- Sprague told a press confv.rence tmt it - However, Sprague md_c ed 1h=htprou-
vas impossible without more information .ably wouldbe accepted. .- i Los!
o know why the CIA had censored itsown”
_gessage. .G, JInformation will bn )ntertooated ' Spranun
" But he said the incident raised two fnter- said. .
2sting. questions:, what might the otner.
1gencies have done dxft‘erently if they had
_een more fully informed and why did the Gonzalez (D-Tex.), who s to become com-
<IA: decide to remove- “information - that * mittee chairmen in the new year; said a
was considered pertinent enough to be put - thorough investigation was needed lo au-

‘iman initial dratt of the mes;aoe”" I f 4, F oE swerht.ndreds of pressing questions; *%: .-

v.. There were no firm cmdusm“_, in the * Génzalez said That the commilteé horw:l

‘repert, which the 12-member committee

 investigation inta the mnurdars of Kennedy "ty toward King had a{xected the FBI’S § '!~

«and cml rights. leader: Dry-Martin LuLaer« .vesbganono the assassination; =7 .. v
*King.._#x. TG ynxis However, Gonzales said, the comrml'.:: s

. v-"ll.hb‘) o‘.‘\-lLV .c :a'-

Techmcally, the: conﬁnl*toe-gons ‘gat of 3..wark could go well heyond.the kﬂlmws cz

Lennpd y and King

o, ,..u,v 1&. J,

.busme.s Tuesday. with the end of the ses- -
sion of Congress in which it Wwas. formed.
*The puupose : of the year-end report was to | Iarger issue of political murder and vi-
urge the new Congress to reestablish the 7 olence,” Gonzalez said. *.We should nol
- committee and to give it $6.5 million to pay -forget that President F ord had his. own
-for the first year of what could be a two- " NAITOW escapes; no mem °r of the Heusa
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=" The committee said its staif mvesbaators
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Oswald’s visits-to the Sovist and Cuban’
‘embassies in Mexico: As a rasult of that in-
.terview,the report’said, staff mexmber
_were sent to Mexico, whare L.ey found ard.
“questiozed 2 additopal witpesses -3
- %These witnesses had never. baen =o°.'ght ]

- '_; ::“ ‘1s)r‘
- -t _f"'.

butv,hy -

:-"‘" 45

“yyithstanding the fact that 1zey nad impor<;
‘4ant Infermation’ concemrg statements hy"

daysof the a.sassmaho-x of President K°n-
Jiedy,” the report said.: ™ 2oL ey |
> The report said al§o that the con*mltee

Staft had intérviewed a person whoassert-
‘ed that he had discussed the King murdee
with Jama Earl Ray, vho pleaded guilty |
.40 the crime. The unidentliied witness said

assoctate in Europe to receive fuxther in-
» structions. The story, which was told tore-
porters by a committee mem’:e: seyer
'weess 2go, hasnot been verm....-.- SRR

* In aJetter to New York Times cqummsL
.Anthony Lewis, Ray offered this week to 4
“testify under-oath at a committee hearing.J
: But Sprague and Walter F, Fauntro;, the.-

“Any and all peopla Who have ré]ev::nt .

-Ina pnrsonal sLatemont 155Led in o 1~':
junction with the report, Rep. Henry B,

-to discover whether former FBI Director J.
prepared after the first three months of its ", E¢gar Hoover's now. well-known animosi.-

“The committee can‘shed hoht bn tré'

;4.:"!,‘-. 'I;ffvl‘

~was“to fmcl out not just what hd mfnei_
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FROM |

13 November 1975-

MEMORANDUM FOR: Chief CI Staff

(Russell B. Holmes | o | o

SUBJECT ~  °": "Oswald Reportedly Told Cubans of Plan

to Kill JFK" by John M. Goshko, Washington

-Post, 13 November 1976.

: 1. The memorandum " .%by the late FBI Director .. .. -
-J. Edgar Hoover saying that.Lee Harvey Oswald reportedly
- told Cuban officials in advance of President Kennedy's -

assassination that he intended to kill the President®

- is cited in Commission Exhibit No. 3152, Volume XXVI, -

of the Hearings Before the President's Commission on the

‘Assassination of President 'Kennedy pp. 154-157 (See Tab A).
~GE No.-.3152 is cited in support of statements.made by. the

Warren Commission in:it's Report on pages 307-308 (see

‘Tab B). This memorandum is based upon information which
the Agency had passed to FBI Headquarters and it' s repre- '
- sentative in Mex1co City. - o , _

2. On 26 November 1963, the Metlco Clty Statlon

~reported to Headquarters that a Nlcaraguan named Gllbertou

ALVARADO Ugarte. (referred to as "D" in the Warren Report) "

. came to the U.S. Embassy in Mexico City. He claimed he
_.had been in the Cuban Consulate in Mexico City on 18

September 1963 when a man he later recognized to be lee:

Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill an 1mportanu-i )

person in the United States. (See Tab A for complete__:

‘memorandum. )

3. The information obtained from ALVARADO ‘was péssed;

in Mexico City to the Legal Attache, Mr. Clark D. Anderson,
by our Chief of Station on 29 November 1963 (See Tab C).

SRR | CQuAnTT

R S R |
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A short dissemination- (DIR 85744) alerting customs agencies
to ALVARADO's 'allegation, was made on 29 November 1963

to the White House, the Federal Bureau of Investigation,
and the Department of State (see Tab D). A second dis-
semination (DIR 87667) was made on 7 December 1963 (see
Tab E). (NB: In the latter dissemination, mention was .
made that a representative of the FBI part1c1pated in the
,1nterrogat10n of ALVARADO. )

4. On .13 December 1963, the Agency forwarded under
CSCI 3/779, 136 a translation of the Mexican police B
interrogation report on G11barto ALVARADO Ucarte (see
Tab F) .. . . '

. 5. In. summary, the Agency and the FBI knew of .
ALVARADO' s allegations concerning Oswald, which were sub-
. sequently retracted by ALVARADO himself as being false.
In addltlon, the FBI was able to prove that Oswald was
still in New Orleans at the time ALVARADO claimed he saw
Oswald in the Cuban Embassy in Mexico 'City. The information
was forwarded to the Warren Commission by the Agency and the
FBI as evidenced by its inclusion in the Warren Commlsslon
. Report and accompanylng exh;blts :

S

Russell B. Holmes

QT :""\"‘T

COLU L
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00 tneimer b R00w FREDEBAL BUNEAL OF BVRST I ¥row

Do 3NT/84

L . . ' .... T

i Nr, ISRARY, DOAYITZ was tolaphonically gentaoted in tn. o

Jl!on to mako an appoinisont fvr an interview, Us wat contettod '
telephons sunber LR 4-7230, Xp, NORWITI acknawudfod thlq sbout - .-

throe vook® ago b9 koved kiy buslnoge tros 1103 Yoss Lrwrépcd

Coicago, 31llitols, to 0344 North Droaxdway, Chicego, !luuou.l’ o

statod that bis ourrent busiseas eporstosindor tiue neso Show Tius,

¥r. HOR¥ITZ acknowledgod thst ho hig boon knowa in the
xusic buginess in Chioago Urdor the baey Of JACK UOYARD forminy yesTa.

\ Ar, SORNITZ stated that he would not discuas thod matter
{nvolving JACK RUGENSTEIX s hv wentod no part vhataoaver of thiy
- individuals Ur., UORXITZ yofusod 0 maka hiusel? availadloe for za
interviov tnd stated ho wished bo had nover ackoowledgod having
knovn RUDENSTLIX zany years syo vhen RUDZHSTEIY 1ived in Chicagoe.
Yre VORYITZ statod DUDLHSTEIY wag only 3 pagding soquaiptance of
bis and bo knsw notbing conceralag biu. .

\
< LALL04 o1 DAL CON TITENON e File f A=A E
¥y o SA_PILLIAX R, DRODEAICK/chw S Dete qlerted TAA2/E8

TAW (errneet soamian 2o hbw sod ranesdativat 5ot denglosiver o1 S0 P10 T on o0 praponiy o Gos 741 0ad e Josaed to
Yool nynaat) U wad i Pettanie &g A 18 V0 E VNS paletba Yol 5E004Ty
. .

o Coaussion Exausrr No, 3151—Continued .~ .«
& .
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CENYRAL INTELLIGEMA AGENCY
Wapuidron, 0.C, 10W3

A T Y ¥ 9 117}

MIMONANDUM FORs Mr, 3o Lee Rankin
' Conorst Counagl
. Presidont’s Commission on the
* - Assnesinstion of Prosident Kennady

" Information Dovaloped on the Activity
of Lae Harvey OSWALD in Mexico Clty

R 3¢ On 26 Novembdor 1963 a young Latin American, relerrod
to hereln 2 "D", came-to the U.S, Embasey ln Mexlco Clty, He
claimed he had beon in the Cudan Congulate In Mexico City on
18 September 1763 whon'a man he lator yecognised 1o be Leo Harvey
OSWALD rocelved $0,300 3n cash to kill sn important person In the
Unlted Statess . ) . .
2, “D" described the lvcumstancas o followst While standing
by a bathrooms door about noon ho saw & group of thres porsons cone
verslng on s patio » few foct sway, Ons was a tall, thia Negro with
reddish haly, olviously dyed, who spake vapldly In both Spanish and
Englishs e had promlacnt cheek bonos and a notlceabls scar on the
fower right slda of My chine The sccend was 8 white person whom
tho subject had seen previously in & walting room cavrying 8 Canadian

! passport, The white pevaon had green ayes, blondish haly, with s

pompadour hatrdo, and dark eycglasses, The third pareon allegedly
v-38 Lico Harvoy OSWALD, “D" was colnpletely convinced of this
Yrom published photas of OSVWALD following the sssassination,
OSWALD wis wearlug & black sport codl, buttoned-up white shirt

with shart collay tabe, no tle, davk grey pants, and clesy aysglasaes,

_' Commssior Exuinrr No, 3152 -
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He had 8 green passport In hMs pocket, wore 8 wrlst watch with s -
yollow Land, and eppeaved to Bave & platol In & ohouldep holeter, L P
A G111 Cuban Jolnsd the group momeniarlly snd passed American . ‘
currency to tho Nogro. The Negro then allegadly rxid to OSWALD
In English, ¥ waat to kill the mza,” OSWALD replied, “You'rs
tol man eacugh, 1 can do 18, The Negro then sald in Spanleh,
¥l can't go with you, 1have & lot te de,” OSWALD replied,
“The people sre walting for me back there.” The Negro then
gave OSWALD $6,500 in largs denomication V.S, blils, ssylnp
“This {an’t much.* After hearing this converssilon, "D ssid

. that he telephoned the U.S5. Embasiy L Mexico Cliy several times .
on 20 Scptember bofors tha avsassination in an attempt 30 seport
his bellef that someone [mportant {n Yhe Uulted States wao to bs
killed, tut was finally told by somocas at the Embany 10 uop
wasting his tima, . .

3, "D"was » known 1o thiz Agency a9 8 formes tafoymant of
5 Latla Amevican sccurity service. Hia rellabllity wao considered
questionabls by U.S. authorities slthough he bad rot beea wholly
discredited, D" clalmed he wao in Mextco City working agsfnsg
tae Cuban Communists for hie scrvice, ‘The sorvice, bowover,"
heo denled that he was ectlng on ity behalls While Lavestigation
¥a the United States showed thal OSWALD could act possibly have e
been in Mexice Clty on 18 September {bs wag kpowa to kave boen .. H
{3 Now Orleany on both )7 and 19 Scyum‘.:ul. intenalys huno;nuca . e
Oiled 1o thake DY noty. BN

4, On 23 Novembap 1963 the “euua panco Interviewed him, -
At Drst DY perslated in his story but on 30 November ho admitted .
12 o signed atatement that his whols aceount aboul OSWALD weo Tes .
fedcz. Ho admitied ha had not goen Loe OSWALD atalignddlag v -7+ '« [ &
hs kad %0t seen sRyLody paid morey In the Cutan Embasey, He - . ’
also acmitied ho bad not tried repeatediy to phone & warning to- ' *
tha U,S, Emdasay in Mexico Clty on 20 Septernber oo he had ' :
proviously clalmed. Instsad ho had {irdt contscted tha ViSs Emte | .
bacey after the assassination, VD oald that his motive in tslling
this Lalss story was 10 help et himaelf admitted inlo the Unlted .
. States 80 that ke could participato in actlon agelast ¥'tdel Castro. - Cer
' lo eald that e hated Castro xud thought that his atory about OSWALD,
I . i 1 balleved, would help cause the Uanllad Statss to laks Acuu\ agatant

Caatre. - . . . ‘e '

s 2

Conmagssion Bxumat No., 8!52-Cunlinu'cd .
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3¢ TYellowing the atove intorrogation, "D" promptly
retracted tho conlesrion he had made to the Mextcan suthoritiss
asugriiag that §L bad beea extorted from him undog pravsure,
Hz wap then quostionad by U.¥, authorities valng & polygraph
. msching, ¥D* voluniarily consented to the use of this aquipe
ment, During she quastioning it was pointed out to bim that be
wes not balug truthicl, according to the pelygraph, in {dentilying
photozraphs of OSWALD a¢ the person ba eaw 1o the Cubaa -
Consulates Mo repllcd that be had full talth in tho polygraph,
that be would net attempt to vefuto the results, and {hat e
“must have beea nsletakon," Lo addition ho changed hlo story
regerding the day ho vislted the Cuban Consulate, Aimally de-
cldlng it toak plage on Tussday, 37 Scplember. 1t wav concluded
§zotn the vosnlts of the polygraph tosh that “DY had fabricated bis
3lory sbous OSWALD Intote, “D" has elnce basa dsportsd by
the Mexlean suthoritlen 30 Bls natlva country,

MJ-%—
Richard Helms
Deputy Dirsctor for Plass

-l CommissioN Exminim No. 3152—Continued




13-CGal00

v

T2, ALLYGATION DY 7.32

On Movembor 28, 1063, T=33 xads controt With tho .
Uattod Statos Iubassy At Maxico, D, Fei bnd sdvized the Lo t
20llovingi . .

7232 ontored Yoxico fllerally fros Custoxsls on ’ -
August 29, 1093, travoled to Mexico, D. Tee &Nd subse uontly

nnde coatiet with & Micaraguah comcunist rosldlni in Noxico Citys . -
From thiv contiot & {!n vay dovologod 2oy T=33 to travel (o '
Cuba 1o study guorrslls varforo taelics, e kad ccceslon to - ..
vicit the Cubss Consulste Ln Moxico, D, ¥y, Suvoral difforoat .
tincs for the gurpou of obtaining trsvel docusontation Xor .o

Cuba by fursisbisg falve {dantlricatiod prpora ss & Ksxican St
citizeu, :

e statod that on Soptexber 18, 1063, ho waat t3. .

¢he Cubsa Conmylete, snd whilo sitting iu the weiting roos .
€2 & group o spproximately eicht persass c¢nter tho Coasulate
and the ofiics of Cuban Congul EUSLOIQ AZCUR. & percoa yoknova
t0 hin vag sitticg at AZCUE's desk. 4 sbort tizo latay, vhile
cource vag standibg toxe the dock to tha xon's voos et the

. . Cuban Conculete, be noticod throo mon convoeraing & Tow foot
avay frou him, Qoo of themz xag 3 till, thic Megro vith

‘ . reddish bair; tho gocond wis & xia vbom T332 kad geon previously
Bolding » Cenadisn passyert in tho wattiug roos oi ' the Cutaa

c . : Cqnsulste} scd the third porgos wiy LIX BAAVIY OSVALD,
. Zouree ptatod that ¢ trll Cubtu Joimed tha edove

ﬁouxp( voeonsarily snd yarsod sozs Usited Otstos currency %o

@ Xogro, .

. , )
e Solioving conversation Between the Wogro and
ASYLID vwas ovartosrd by $ouross

egro (in Dugiish)s 3 want to I3 the men, T
OSYALD; You're set men encugh, 3010 €5 ite” '

.; . T

. . ComnissioN Exmnn- No. 3152-Con€in\iod e
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. Yegre {in ”lnll-h’l _ Y eantt go with you, ¥ have
: . s Jot to dn,

.. OSYALDY Yhe pooplv are watting fov mo hack theres

c- T=32 statod that tho Xegeo thea gavo OITALD

- §8,300 in Unlted Gtatos curroncy of larze dononinations,
sayingt *Thle fou't much,® ©f thia mum, 31,000 was for estra
gxpensoss Ths Hogre slso gavg OSYAID ebnuy 200 Mexican pomcee

In 2 later intorviow, source atated that the
Unitod Statos bark nofes voro fa u neall pack sbout one foursh
©f a8 inch thick, bound vith & papor pand, which she Hogro
broke bofore ccunting out $3,500 extre for expenses and §3,000
&8 "advanco psysout,*

o~ . T-32 stated that Osenld had carriod & greon
. paasport ia Liw pockot, ¢nd ho bolinved ho osy OSVALD wearing
. & plstol {m s ghouldor haolater, bat ha wos not aure of tuis
polnt, Na stxted thet OSYALD bad long mhooa sand 3 wrist watch
vith 8 yellovesotal band, Accordiag so wource, OSYALD
_sppuared to ba tomplotoly at hinmo st tho Consulzte and to knov
aad to Le knovn by Cubsa Conzulase peraonnel,

. ' 7«32 w30 srraested and intorrogated By Nextcan
. suthoritiss ¢a Xovorbor 320, 1061, and a copy of tho interroe
gstion Teport by the Xexican authorities revealud thoe folloviags

At tho outgot sourco's wtory generally regoudled
thet vecordod sbove, Ho ropeatod to tho Noxican suthoriticse
the dotaillg of tho scone 4n viich ba Rav the Negra, the
Cancdian and the Amoricen convoraing tagather, the delivery
of the wonoy to the dawrican by the Kexro, and the convorsations
be overhoard,

T=33 sdrviged tho interviewing Xoxican ¢fficlals
. that upon gooing the photozraph cf OI¥ALD ta the ncvopapoers
- . following tho scqassination of Preaident JOIM F, XLMEDY, ko
a«oz:t:nc CIYALD 38 the dasrican e had seen at the Cudas
GOV AES,

: . da cxau"pt 2rom gource's otatenent to Yexican
rutiorftise, 30 traczlated from Spanish, 19 sy follovel . .

) . - 133 @
© ., Comonsston Exurerr No. 8152-~Continued
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SROM : - Winaton M. Scott

SU3IELCT :. Gilbersto Nolasco ALYVARADO Ugascte - - "7,
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1.- On the mo:nm.c of 26 November an officer of this Szction, 27 Sy L

accompanied by. Mr. Plamback of the Security Oifice, interviewed |

Subject in a parked car on the south edge of tha city. Tke following . e
atatzments, unl'asaxotherwxse noted, are those of the Suo_,act-' SRR
Sub_]ect was born 31 .Ta.nua.ry l9-0 in Cmdad ":Lama. " e e
Da?artam_nto Zelaya, Nicaragua. He esterad Mexico by - - - SO T
* bes on 29 Angust 1963 on his way to Cuba o study guerrilla 'aa.ria.s.m T
' tactics. Ha was to wailt in Mexico uxtil false documeatation | o
2s a Mexican citizen could be arranged through the Cubac o S
Cousulate in- Mexico. The real purpoas behind his travel T Lo
involved a penstration mission for the Nicaraguan Secret Service. - -

Hisz superior in Mexica City is Major Roger JEREZZ, Micarageaa | .

Military Attache, whose office is located at Pasaje Latino,
-Interior 513, telaphona 46—33-37, Mexico City. - '

On 2 Septemoer Subjc-ct repo*tad in Maxico City to - R T

Profzasor Edalberto TORRES, who lives at Genaral Zuvazua, ) T

Number 37, Interior 7. TORRES is a Nicaraguan and is in
charga of Nicaraguan Commuaist travsllers to Cuba. H=is a2
well~koown Commuaist 2nd has a daughter in I\:‘OJCOJ who

: travelled there on false Mexicaa papera. |

- On 2 Szptembar Subject dizcusasd anti-Somoza gue **‘J’lla
activities in Departamento Atlaniica, Micarazwa, with TORR
2nd tha brothers Gustavo and Eumberto Jerez Talavera:
Humberio is a teacher in a Mexican fermals normal ¢ _-..:1001.

TGOGRRES told Subject that bs would receive 500 hiexican pesos

ﬁwt:,{i s ] monthly subsistence allowance pending the arrangement
_&.’."ﬂ‘z .
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ol iz trav:l papera,
: Ca 12 Sepiember Sudjsct went to the Luban Coandate o

furn ovar pasaport ;m.otos to Consul XZ.S ;=. Whils sizting

in the w::.it‘:_y.g room, he saw a 3roup of approximazely 3 - :
persona eatar the Consulate and go into AZTUR's office, but - -
‘he t:c~>a. tb.a.t an vakaawn pérson was sitt zng a.t Z""’“'a desp.- .

. L i ‘ . . . . .5-‘- . 3
A Cuozm e*nnlo;aa of the Consulate known to Sub,;ecf in "-. RS

alias as Jvan Jose, about 20 years old, mustachs, normal .
build, straight bair, emeraed from the offica and asked
Subject to turn over his ohotographs. At this point, Squact
~askad to be shown tha location of the men's room and was
" directed through 2 door to a paaasageway leading to a patio.

Tm. .loor of. the pa tio opensa off this pagsageway. - - U0

.. While Standi.ng by the bathroom door, Subjact saw a . N
- group of 3 pexrsons conversing on the patioc a few fzet away: :
"I " One was a tall; thin Negro with reddish hair whichk appeared . ::°. . -
‘to be dyed. He had prominent chezkbonzs and a noticeable .- .
. scax on his lowex right side of uis ckin. He spoks repeaiedly S

. with a Cuban accent aad also spoke some English. .Another .- '

- one waa a white man whom Subject had previously geen . - - ..
holdinz a Canadian passport in the waiting room. This person.

had green eyes and darlk bload hair which was arranged ima. - . B

‘the typs with 2 mirror-like outer'surfa~.e. Ths thixd person
‘wasg L2e Harvey OSWALD {Subjact was comoletely' convincad

: from published photos that this was OSWAL -_.) Ha ﬂaz.d. thera . - -
ivas nat a 'é.'hadow oi daubt in his mind, . L

Ob WALD was weas ing a black sport coaf, buttoaed ap. -
waitz shirt with short collar tabs, no tiz, daxzk gray pants and
cleaz eyeglass=a. (Subject stuck to this story that he was
wearing syeglassza despilte the fact that they were not present
in publishad photoa of OSW ALD. ) R

: _ .
( . Subjzct saw a tall Cuban join. thz group mormeatarily aand
P259 somz Amearicea’ currency to the Negro. This unidenrifisd -
Cuban man had apparzntly come cut of AZCUE'S office into the

“EC}.L.."’T ' — #6975

- Vexigtantialist” hairda with 2 oomoadour. M= wore glasses of = -m -
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1200, e is describea as tall, soiidly b Z...‘.. » oZoulario i
Tt °ly hair, -..vsa.riug 2 brown 3 5 S
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Subjezct as3tima
wvar 3aw this mman after L3 Seotembear, : S
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Sabjsct overheas

“..,5'"3 a.'xd OS"'A._.D' : ' : L

\}'earo- (m. ,_.n._.,hsh) Iwant to Xill the.mz.n S e

’ N ° .. “
. B - e

Ob ‘IALD You‘re not maxn enou.on I can :Io J." .-

Nad*o- (l.n. Snanzsn) I ca.n't g0 with you. I ha.w»a. Io to do

OSW au.:.D" The people are waiting for me oa.ck there Te

"'Jl‘rrh Iegro then oav—‘ OS IALD 5,500 -io"».lars in!.a.rga. s
1,500 dollaxa was for extra expenses. The Nzzro alae gave -
CSWALD 2bout 200 Mexican pesos.’ Later the Subjact sawa |
pretiy girl beliaved ta ba 2 Cuban 2mployzs of the Consnlate

give OSWALD an "abrazo* and tell him that she w=as living a..

Calle Juar==z $407 in casa ha wishad to find her, The 011:1
a2poreatad to be about 20 yzars old and her manner rein ded
Subjact of a prosn‘n*e. ‘OSW A.LD tn.a ‘\Iedro and tn.a Canad:.an

-_l:n.en w=nt L-pStZ.l. S _ : : . .

N b_]ect 1..1t the Ccmsulate 'bu:lchng momen’ca.nly ta buy a

. popsicls at.the corner and saw these threa parsons lzave by- .
thz Xmbassy gate near the corasr of Tacubaya where they
entsred 2 par‘ced bilack cax,. oroba.‘:zl/ Cnev::olﬂt Subjact | -

by taes tall un1d=~nti£ied Cuban who "a.-ne out 5f AZCUZ's Sifice -

and told Subject to return th2 next day at which time his fingexr-.

‘prints would be taken and he would compleb a form for ,
obtaining travel docu—nants. - . o -

Sabject returned to the Consulate on 19 Sepiembex at
atout 0345 and filled out the form. He was told at'this tim

(2

that ’n-’- would be approachsd by an Embassy officer to make
up' sy for hia false Mexicaa papers.. Many peoplz wara in
the ino room on the moraing of 1% September acd the doox

SECRET

dexoynination U,S, bills sayiag "this isn't much®. OF this aupm,

reentered the Conaulata wa.:.tln'r xoom and later wa.s a.pn"oacnad" ‘
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. TORRES entered AZCUE's oifice 2lone and later emergsd - - :

© telling Subject Myou have nothing further to do here until T RN e e

. . contact you."™ At this point, an unidentified girl entered tha .- '__- e T
Consulate and gr_eetad TORRES, TORRES e.p:. ed "nor. now, PR
comse back tomorraw. " ' : : : : ST

' tna.t he was '101: cquamtnd with the arsa. - : e T

" an 2mployss of Carton Envases de Maxico, ‘Lago de Canala 13, . - w

{ SECRET (
-
was floaltly c-o.:er' to 22D othars from ::n.te.ring. -

'y a e

Sadjacrt was the en told o5 contast TORALS, wagraadda
TORKRE3Z" homme but TORRES wife, a Cuatesoialan, -
Su:ject that he was at the Sovist Zmbasgy. Sadject went
2 Soviet Embaasy about 1130 but was not ailowsd o enter TS HRE
althouzh he kad been thers on earlier occasions with TORRES. ©. . . )
At tkis poinl, Dr. Noel JARQUIN Tolado, Nicaraguwaa . T o .
Comirunist, who has beer in Moscow, approachad and saiw T o i
Subjact standing at the gate. Hz azked Subject why bhe was’ N S

'
e
X o
}

there and Subject said ha was lookizz for TORRES." J.’S.R\..Um

inforroad him that TORRES was inside. TOXRTS zson ::a.ma
out and zccormpanizd Subjact to the Cuban Consulate. R S

On the night of 19 Sapteinbaxr TORRES prasidedovera - -+ -3
meeting of about 18 Nizaraguan Communists held at his home

‘to diacuss a rec_ent_guazrllla. atiachia the Segovia Regionof .~ = =

Nicaragua., TORRES announcad that & -guarrillas-had besn .
"i‘.led and said that the next year would be a tough one becausa : - )
the .S, policy might change and the Commuaist might fiad =
themselves isolated. TORRES asked Subjact if he knew the oo
Laguna d= Perlas arsa of Nicaragua where the U,S, is training = .

Cubans. He referred to it aa Yzona gringa. Subject replied ~ = = = =

O=n 25 s.a'pte'mbar 'roms saht Enrigue uUAD‘lA Collado,

to rell Sudject that ha should go to tha Crhan Enrisulate, S\.bgsc.. . o h
waat to the Consu.lata but wag ..old. o wa:... bzcause the Coasel - . 0
wa3g verybusy. . _ : . L .___.

hile wa.:.t:.nv fo*- the Consul Sub_]act gaw t'xe Ganach:m : e
..:;3.1::. 'I'ha Canadian was amoking a cigarette ard wearing a '
Rolax wristwatich which a Consulate employes was trying to buy
froem him for 1,000 peaos. Tke Canadian cefused to sell, saying

SECRXE #0975
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fm.l vurchased tha watsh ia Meaxico and was taliinyg it

thhat b

e
Rume as A gsosuveair, Tae Canallian carrizd a cameny

airapped 2cross his chast and 2also carried a batch 3 obaczae
Dadtograpas which he was showing to Coasulals smalayazs.
. : H S

The rad haired \Iag:o mentioned zax
the Canadian upstaira. As he wae 133.*1'111:'4 the waiting room,- -°
: the Ca.-x:\.d:.a.n Ilashazd a large wad of om .
BET 2oianz. T:ze s<1.es are clou"n" up aad .hay r2 waiting foa me " T T

At ta.a en:]. oi Seotember Su‘o_lac.. phoned tha .z-!.me*-1 can” -
Embassy- several timaa to rapost his belief that someona ' 77y _
. important ia ths U,S. was o be killad. In making these calls, = . .
he used the name Jorge XYNAUT (phonetic) to protect hizs ;" - °
identity. Hez was asked if tha call rzlated to visa matters and, , .
h= replied Yno, it Involvad a political matter, he wishadto ~ .-~ . 7.
-8p2ak with a person of confidence. " His first call waa screenad L
by two females and he finally apoke to a man who took Subject'zs S
phona number {30-19-52) and said he would call back. The man
never called. Subject triad repeatedly to contact the Embasgsy '
'by pnone but was finally told t'quit wasting our tl---e; wa area '
' \vormu ‘hers a.nd. not nlay...nd " o
'W..Jx Su.bgec!: saw tae ahotoura.nn of OSWALD in a local newss .
'pa'aer, ‘he contacted th° Embassy Sacunty Of..:.ce on 25 chn'-nbor._ .

: 2 The ofﬁcers interviewsd Sub_]ecx. on 26 '\Tov»moe* and agreed
that ha was a young, quite seriocus person who spoks with convxctmn. ..
He showad tkat he knew cnough z..ndl.l:h to uadar ratand rudimentary '
coavs: sa...xon 1n ..ha.t lanauage. ' ' :

ouaject said ..ha." e ‘xad taken trainiang ia the Panama x_.anal R
Zone when ha was wira the Nicaraguan Army and admitted thas
hz waa 3till 2 member of the Nicarazuan Commuaist Party,
having originally besn a convinced Marxist. Later he-became
disiliusion=d and for the past four years has worked as 2 peaa-
tration z2gent for the Nicaraguan Goveramszat. He.sald he
expzcted to enter Cuba within 2 montha, -

- ' Subject explainsd that he was outragad ty the assassination
of President Kennedy which he was "30 percent sure® was a - -

SECRET ' 25975
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+ olol. e salid he did not
in nay iz p\.x’:xl?.city, splash and hoped that hia name would da
itzpt yecraet, bul that he would b -yi.ll'-_n r.o do Mwo -:::ver
accasvary. " A: thiz time, Subjz=
Col. oa..lta. },ia'ria. de la Ribera, t
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3. On t..a- *naht of 26 Nov*-moer ha wasg mterroaatad by‘ "wo oﬁ':.cezs
of thisz Section. "His story r2maias subatanti=lly the same as set fm:tn
a2bove, He recognized photographs of thez followiag Cubax Embassy - b

persom:el- Silvia DURAN, Franciaco LLAGOSTEE rostag RIII_Z 5
Samuel PERTZ, Rogelio RODRIGUEZ, Raul A‘—’A.R.CLO, Rolanda - * ‘;?-::-: '_;
ESTEVA, Heberto JORRIN, Oscar CONCEPCION, Antonia HARCIA,. AR
Jose Ferzandaz ROA, Andres ARMONA, Joagquin HERNANDEZ Armas, | '. SRR |
1 RaulM", Peraguines 5;...‘0\}’::0 Laisa CALLDERON, and %l’-‘*mdo ..JIIR.A.B e
He did not know any of thasa persor3 by nama, but was aole. to give - . . g
partial descriptions such az dutizs, height, skia coloring, conditien of L I3
teeth,” disposition,  zccent, 2te. He ldexntified the phdtog:a._pn. of Oscar ° . 2

CONCEPCION as the all Cuban mentionad above= and a photograph of - ~ -3
Luisa CALDERON as the pretty girl mentionad above. He also ia»nﬁ.ﬁoa Tt
Francizco LLAGOSTERA as the mnustacksd Guban whomhe bad known -~ " 5
under alizz of Juan Jose, Thiz was the sams person incidentaily who was .
trizng to buy j tha watch from.the Canadian, Subject quickly idsntified
the Wew Orlea.ns mug shot of OSWALD ‘which had baen supplied by you..

_ on:...\.. I—:.e sa:.d tha. hes was noanwe of thass 1dentl£:.ca..mns-

Yy

[ S

. N .
LR TR AL LARNE: 1

PREF Y

.--_4_-. At this int:rrogatiéﬁ; 'Sﬁbja'ct szii& S T

 OSWALD kad carrisd 2 greaa paasport In kis po'cl‘cat _
| dad'Subject belisves he baw OSWALD wéaring @ 'shosldar < mmmir iv i
77 | holarar pistsl.. He did not szem to ba too gureof thiz -7, -
point. Hs sald OSWALD wors long shoes and had o wrisc: © . . ... .
‘watch with a yellow metal band. He illustrated OSWALD’s L
raznnear of slonching in a chair at the Conaulats while in o
tha waiting room at about noon on'1l8 Sectember. He said R AT
that C3WALD ssemead to ba completely at homsa and appearsd :
2o kanow ard ba known by Consulate personael, - 4% one point
he hzard OSWALD use thz Moxican slang expresaion "Cabrorh,

0976 -
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- \ * ' Civil Guard and that he entsred Mesxdco llegally or 29 Angust °
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Wa s ess-‘nt'.all*j fae same ag rescorctad, T
e bad DSWAL.D use 2= word kxill ia his iirst reply to the ,
_\1\,_,,.0, h e, "You.'::: not ths man. I can kil him."” =~ .- -0
He sa;\.d that the U.Ss., bank notes were in 2 small | S I
 pack’about 1/4 inch thick bound with a paper band which tb.» - R e
\ . MNa2gro broké before countiag out 1,500 dollars for extrz - - R

‘. ' expensas and 5,000 dollars as "advance payment.” . -7

f
RIS

T T ’ Tt - . < . -

L
(A5 T

L ' Subject: ‘gaid that he is atill a sargeant in the Nicar raguan

\ without travel documerts, paying a bribe at tha border and ’

~ -

\. " having transited Honduras, Guatzrnala aad El Salvadoz en .'._-_ - .
route, Xe said that he had been to Mexico in 1961 om a xeission " & - * -4
for the N:.ca.ra.guan Secrer Servics aiter a2 contrived escape . . o

\ irom false atrrest in ‘Nicaragua, follow:=d by a2period’of asylu-n. -

" "3n the Makican Embassy. He =2ail that his training reczived _ .

~ im the Canal Zone took placs in Fort Glick in March 1956 {note T
Su‘b_]act wmﬂ.d have only been 1l y=axs old at that tlme). Toono

. Subj e_ct said ;.ha.t 'qa had been to the. Cuban Conaula‘.:a on s
- 2 ar 3 September, 15 or 16 September, 13 September;- . L TS
‘192 Septamber,. 26 Saptembe?: and 25 Novembzr, . S DI

- . . . - - S, e
- T L . .-

.s-Ia a:lz:m.ta to h.ann:w visited the Sovist Embassy aporoxi~
ma;.:ly 6 ox 7 times; about 4 fim:es with TORIES. He was -
omewhat fuzzy on rzasons for thzse visits a.nd =va3 pot

ss»d Eor der.at.l at *‘:na se3sion, o N . ..

In ordar to keep. Subject :.!.'va.n abla for further interrogation, ha

. jructed to find other living quarters where he shovld register
Aias. On the following moraing, 27 November, he reno ted that ;
Ad registered as Alberto SANCHEZ, Room 203, Hotel } ‘\Teca:m,. - £

f._-"’ZS Movember he was arrestad by Me:ucan police at the hotzl. This . .
itize }"as no furtn:-r contact with Subjec : . : S _

A DISSEMINATION OF Tols INFOXMATION OUTSIDE YOUR OFFICE
- SHOULD BE CLEARED WITH CUR HEADQUARTERS IN WASHINGTON,

- :;/ /J, - ’.f/_:‘_,,./tﬂJ—-) . —
b2 s, .;‘ . pr"‘-.f‘—,“ . . A oz -
B e sscasrT - pe9t
. R / wT
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N o WASihMgow  fosT
V. No¥ V&

i e m John M. Goshko £
. . \y':‘l'n"!on Post Ttu’e Wrtier -
The Jt.stxce D°partrnent

~ has checavered a 195¢ memo-"

" “randum by the late FBI, Di-".

o pester T, "Edgar Hoover say--

~© . ingthat Lee Harvey Oswald,

s*s%aﬁﬂ Rep@f;i @Qﬁ; - & 1
Cubans of ?Ezm i@ Kaﬁ JE H‘i

s

7

. reocrtedly told Cuban offic,” 23

* " ials in_advance of President . 3

- Xennedy’s assassination that”

"he mtended to kil the Presn- 2%

‘x—'.
RO

:denl‘.

Infor-ned sources saxd yes- :

."_ terday that Hoover, in the

memo, attributed this infor- -

i -mation to-a highly reliable

- --Informant who claimed to £

“have been told it personally’
by . Cuban ane thster
. Fidal Castro. -- .5 " % - .
7. Castro,- accordmd to the
m°mo. reportedly ‘said’ he

. “had been zdvised by officials g
-of :the Cuban embassy in "
" * Mexico City. that ‘they had -.

- met with' Oswald befors the
5 Noy.. 22, 1963, assassination
" of ‘Kennedy in Dallas and’
* that Oswald informed them
of his, mtenhons.

:'.',' P

-'_Z lleee Hoover memo found

LEE ‘!AB‘VE‘V OSWALD

7 The assertmnﬁ reported in
the loover memo go further

;than any informatmn cur-

rently on ‘the. record. con-
cerning alleged statements
made by Oswald in. a prey-

St ;. iously d.lsclosed visit to the :

..'_h'. .

et

T@iﬂ“

_.‘ de ey

-C.xban embassy Ain ’\Iexlco LG

City prior to the murder of
Kennedy.. .

" There has been persxstent

_ surmise algou; a possible In-

Volvement of the Castro Zov-

. ernment Ia.the  murder of’
- Kennedy, possibly as a'coun- |
"ter stroke .against. CIA ef-'y
forts tor assassmate the’

_Cuban leader. . :

There has nlso been speco.
ulation that "the assassina.

" tion may have been the work
"“'of Cuban-exile terrorists.
- However, all of these reports

have been fourth-or fifth-

.hand accounts ~originating-|

. with informants of doubtful'

_ reliability. ..~ -0
" The: Hoover memo was
descrived bi the sources as

- Commission, ap-
" pointed by former President
Johnson to investigate the
- assassination. But _former
cormmission staffers said yes-
.terday that. they- had ,no
recollectmu of ever havmg

See OSWALD A9 Col 1

i e

.. -having been addressed.to’the : -
. ¥Warren

Lo
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Mem@ Cites T m @{mam

i @swaid G uban Link
2 '{.:-“ ; ; OS'.WALD From Al - sald thouvh that they beheved “ag 11'1
T ' ' educated guess” that it was Rolando

received such a memo or haana been .Cubela, a hi b ici .
"“11 % told by Hoover or other FBI offlcxals - tro muﬁmateg:}ﬁl:na&gfgfkdrgguﬁg

.._"- '-‘. of the {nformation Inft. *- *" - 11In 1961 and who later £l 1A
P Offxcxals of the Justce- Department -‘plans to m‘éa‘;ui.el-‘- -f vt:u'ed.,in ¢
s and the FBI refused any comment on ,- ".In the Senate intelligence commit-

i -~..the memo's existence or its contents, °‘tee investigation last year it was dis-
. 2nd othsr sources familiar with the _ closed mgtgthe ClA ergplavea ;vz)tuq%l]sy
‘ assassinationr investizatlon said they p]aced Castro government . official
. bad no knowledga of .whether it act-* with the eryptonym AMLASH .in ef-
ls-il’ln!{ was sent tO the Warrer Commis< *“forts to assassinite the Cuban leader, -
\ “ i -+ - Cubela and: £
. “Those sources who told The Wash- - reported t: hﬁﬁ,ﬁ‘ff ﬂ:;esr:nzl;sf;w.
.. .Ington Post about the document said - The sources also were unable to say
T tsnexxst.enc.e .apparently had been un- .rhow Hoover came. into possassion of
- known until recently. It was discov=  information from an informant inside -
.J ered, the sources said, as the result of* Cuba, since foreign intelligence is a
Ot infOrmauon that camsas to the atten- CIA. rather than an FBI function.
“tion of ‘the Justice’ Department and ; Some said they thought the informas

= ward H. Lev1 to onler a seatc.h ot FBI w}uch then turned it over to Hoover.

';. files, -~ — .25 : However, John McCone, who was

-~ After- the memo was found, the ’ CIA director at the time, said in a tel.”

sources added; Levi put a-tight clamp ~ ._ * éphone interview’ yesterday that the’

..  of secrecy on the matter;, and only a . information reportedly in the Hoover -

. small number’ of persons In the Jus’ - memo was “unknown to me.” .. .

. tice Department and ¥BIL know about~ "> “It's the first I've ever heard oE xt »

". the document’s existence. <. .x-..c .. ~-McCone said. “It's hard .for me to be-
- -As a result, the Sources- saxd they " lieve that sucha memorandum "ex- |

are-upable to auswer such questlons . isted without it being known to me

. reached the Warren Commusxon,-.~.mxsslon - e Tams e 4
" whether the *r-formauan was accurate -, .The same pomt was made by Dawd
-.and, if so, whether Castro:was: in-"- W Belin, who served as one of the..

fomed about Oswald’s mtenuon; bes ~ Warren Commission’s legal counsels..’ :

-‘Documents ralzased recently by the ..-have 2bsolutely no -recollection of
CLA under the Freedom of Informa- ';‘ such a memo. If such a document did ..
-"tion Act establish that Oswald visited, - exlst.l 'm sure that we never saw jt.”

' _"Mexico City less than two months be-": - Other documents -that have ‘been
™ fore the assassinatlon and met there made public recently indicate that.
" witk officials of the Cuban embassy. ; - »- Joover and top FBI offlcials. knew—
" One of these CIA documénts, dated™ -~-while the-buresau was ‘investigating
May 5, 1963, states that prlor to Octo- . the Kennedy-assassination — that the”
" ber, 1963, OSwam visited the Cuban-.:.CIA was exploring the possibility of.
}einbassy on “two or three occaslons -~ having-Castro killed. However,; Hoover
“and was in contact with three allezed. * -never informed :the Warren Corm-
Cuban intelligance’ agents. identifled- ~‘lr'msslon of the CIA’s glottlnﬂ -agalnst

" as why the memo apparently never.® “and to the staff of th=' Warzen' Com— :

-“that prorapted.Attorney General Ed- * tion had first been given to the CIA,. |-

fore or after Kennedy was killed? ; ... e said,in a telephone interview, I { -

»£i2- a5+ Luisa Calderon. -Manuet V'egas > Castro. el ety L AL ter conte SPE R

“« : Perez and Rogelio ToZrizuvez Lopsz, : IRt R P

.3 He also is.known to have talked' o

7 sith an embassy ofticlal named Siliva .- S

.' Duran. She reportedly has svd that |- . - S

15,1 she dealt with Oswald only about his :
/v, unsuccessful. attempts to obtam a visa- 7 . .

o . . to visit Cuba. Lo

: ' ~#e»r- The sources were unab‘le to identlfy.,

pp— - .
) .
-, .

... the iciormant described in the Hoover
: ..--memo as having obtalned the informa- |.
S ton from Castro. Some of the soutces
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.in February 1963 and found tc be worthless and the contract

B | ~ - o
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Q ane

MEM ORnNDUM rOR Director of Central Intelligence

FROM : Raymond A. Warren
: . Chief, Latin America Division
VIA - - 'Deputy Director for Operatione
__SUBJBCT.'_ : :Cltatlonélfrom Robert Dietz Morrow's Beok'

"Betrayal'" in "Midnight," a Weekly Tab101d
entitled, "How_CIA Plot to Kill Castro
Backflred"

REFERENCE : Memorandum 'for DCI from C/LA, SubJect.
o ""Possible Accusations Aoalnst the CIA "
Dated 31 July 1976

-
~

. 1. Attached is ‘a copy of Subject article from the
2 August 1976 edition o: the tab101d "Mldn‘ght."

2. Also attached is a copy of a 24 March 1976 memorandum

for the Deputy Director for Administration from the Director.

of Security relative to Robert Dietz Morrow. This memo
indicates that Mr. Morrow was granted a Secret contract
clearance in September 1962 for use by the Office of Commu-
nications which centracted with Morrow Products, Baltimore,
Maryland, to produce an adapter which would greatly reduce
interference on radio receivers. The adapter was delivered

. ':.'_\. .

C ey,

was terminated. Subsequentliy, Morrow became involved with
Mario GARCIA Kohly and made- the plates from which Kohly
produced counterfeit Cuban pesos. Morrow and his wife,
Cecily, were arrested along with Kohly by the Secret Service
on 1 October 1963. At that time Morrow tcld the Secret '
Service that he had become associated with a '"certaln agent"
after building a2 device which he demonstrated to €IA.
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3. To our knowledge the allegations in Subject article

have no basis in fact nor did we h

any relationship with

Jack Ruby, Clay Shaw or Lee Harvey Oswald.

2 Attachments, a/s

cc: DDCI

\

CONCUR:

Chief, Counterihtelligence Staff

Thecdors G. Shaclley:

. for

Deputy Director tor Operations

e b Ira

Raymond A. Warren
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FROM : -Raymond A. Verren

Chief, Latin Amsrica Division
VIA : Deputy Director for Operations
SUB.JECT : Possible Accusations Against the CIA

\

On 30 July 1976 at” 1630 hours, Latin America-Divisicn
ed by Mr. Tom White of the Cffice of Legis-nt1V5
‘hat he had just talked on the phone to a stdff aid
entative Thomas Downing, Democrat of Virginia. Th
to¢d White that Representative Downing had just
information from a dMr. Robert Morrow, author of a
k (Betraval) on the Jeohn F. Kennedy assassination.
rided tnis alieged information to the Los Angeles
Yozk Times, a Richmond newspaper (Times or Newsiead
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a. President Richard Nixon promised a Mr. Mario
GARCIA Kohly that if an invasion of Cuba were successfiul;
Nixon would arrange that all Cuban leftists outside
Cuba would be killed.  The implication was that these
killings would be carried out by the CIA.

b. British overflights from the Bahamas.showed
that there were Soviet missiles in CLD- as early as
1960, and.they were not removed until 1964. President
Kennedy kKnew of this information, but withheld it from
the public. : i . o

2. The staff aide said that Reprecsentative Downing
11 a press confer=snce on Monday, 2 August, to disclo
above information, but not necessarily tc attest to i
irac .
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® tow CIA

- HARRY ALTSHULER

MIONIGHT Statf Writer

The ClA and Fidel Castro were
both betting on the same agent
— and Castro won. .

The CIA plotted to murder Cas-
tro by using a Cuban agent
code-named Am/Lash, who
agreed tolead a coup to overturn
the Castro government.

But Am/Lash wirs adouble agent.
A longtime Taithiul pal of Castro,
named Rolando Cubeto. he took the
CIAs money —and spilled its pluns-*
into Castro’s car.

1n angry retaliation, Castro set up
the assassination ol President John
F. Kennedy.

Thalis the story — already long-
known it same Washington ciccles

. — behind the reopening of the file
on JFKS murder.

Castro :
. Goif To
Him First

But the truth may be even more
vomplen. Now a former CEA opera-
tive, Robert 1. Morrow. has spitled

» o duzen years of seercts into a confessjonul book, " Be-
trayal,”” publish=d by the Henry Regnery Co.. Chicago.
Le¢ Harvey Oswald was not the assassin, Morrow as-
Sertw. ' X
O~wald was just the chumip set up to take the blame, while
the real Killers escaped,

According to Morrow, Qswald was a small-time ClA em-

ROBERT MORROW, former CIA man, holds

Mannlicher rifle he was ordered to buy before the ;-

" assassination. Three men fired at JFK he claims.

-ClA blamed Kenned
for Bay Of Pigs failure.

JOHNSON refused to

spill any details. —LBJ
ployee. working under orders. He had noideaahat it was ail
about or where his own actipns ftted ingo the picturg.

A group inxide the CIA irself, warking closely with-Tis-
gruntled Cuban exiles, plotted the assassination. says#or
row.

Oswald’s boss was apother ClA employee, Jack Ruby.
Ruby knew the scope ol the plot and wunted no part of it.
But Ruby had a racket of his own on the side. Jrug-running
from Cuba. It made him vuinerable 1o blackmail.

Ruby was the Dallas nightclub operator wha walked up to
Oswald and. as the nation witched on TV, shot himaat close «
range. Ruby tao is now dead., but his ctaim was be perfonmed
the act out of fove for the dead President. Morrow says this
is the truth about Ruby: -

He was ordered to liquidate Oswald, to keep his mouth
shut, and threatened with a jail sentence on a drug charge it
he hesitated. T .

What Jid the CIA cabal have aguinst JFR? Morrow ex-
plains the CIA group and its Cuban exile fricnds blumed
Kennedy for the Bay of Pigs invasion failure.. And they
charged him with playing politics in the Cuban missile crisis.
“If our President and his brother sit on the missile infor-

.mation, he won'tlive through his first term,”” Morrow heard

from an insider. . . -

The CIA-Cuban exile plotters regarded JEK as a traitor.
They felt he wasn’t ready enough to battle Casiro, whom
they saw as a deadly menace to the U.S.

Their first plan was to ruin Castro by counierfeiting
Cuban currency to smash the economy. They were running
their counterfeiting operation with U.S. government funds
and salaries. but naturally they had to keep it dark trom the
White House.

Their secrecy succeeded too well — for the Secret Serv-
ice broke in und arrested them as ordinary counterleiters. |
Morow himself was handed a two-vear seatence, sus-
pended, in connection with the scheme.

The insiders felt the White House had interfered with
their last hope — short of vivlence — of breaking Castro.

“If we can’t get Castro hecause of the President, we'li get
the President first, so we can get at Castro,” one of them
wicned Morcow. L et
The kingpin of the group, his book

says, was Cluy Shaw,

%

¥

LO, teft; Cuban Police Chief, Efigenio Amejeiras: ]
Havana Un.versity President Juan Marineilo. in the earty days of the Castro victory.

Fidel Castro: and

ROLAND

with the beard and cigar, wore his arm in a slin

as a result of wounds he received in the Pres

dential Palace takeover in Havana on Castro
: behalf.

ookalik

now dead. a New Orleans businessman who was a power
the CIA. Morrow quotes him as declaring: **The assassin.
tion of a President may seem 2 monstrous act, but not if i
alternative is an America under communist rule...”

Long afterward, Shaw was indicted on a conspirac
charge, and acquitted as innocent.

But meanwhile. us Morrow tells it, the piot went ahewn
Oswald was.picked as the fall guy, to be fed"to'the polic
while the men who actually fired the shots in Dallas th:
Nov, 22 got awiy. -

This part of the story fits in with recent Senate Intel
gence Committee revelations of two Cuba-connected fuy
tives following the assassination. One fled Texas for Mexic
the same day. and a Cuba-bound airliner was held back 1.
he scrambled aboard.

. The other reached Mexico the following day, and w
immediately lown out to Cuba on an airliner with no oth
pussengers, :

According to Morrow, these were the men with Man
licher rifles similur to the one Oswald owned. who fired
the President from hidden vantage points. The explanatic
that there wus more than one man firing accounts for U
puzzling protusion of wounds. . .

If the tnuth was krown or suspected in Washington, wh
has it been so long coming into the open? - ..

Current tatk in the nation’s capital is that the first ones :
realize Castro’s involvement had a terrible fear that it k
were openly accused. it would lead to a confrontation wit
his backer. Russia — possibly the nuclear holocaust th

“whaole world dreaded.

So they kept guict — even the man in the White Housc
Lyndon B..Johnson. -

News commentator Howard K. Smith hiis now revealed
confidentiul conversution with Johnson, long ago.

VIl tell you somnething about Kennedy's murder that wi.
rock you," Johnson confided. “Kennedy was trying to o
Castro, hut Castro got to him first.*”

Smith admits, ** [ was rocked ail right. | hegged for detaiis
hut he refused, saving it wiill all come out some day.”

‘True envugh, there have been rumors for years, in MID
NIGHT und clsewhere, despite the massive efforts to bur-
investigation wader the Warren Reporn. )

The CIA und the FBI were niturally reluctant to let the
warkl tind out they had been booby-trmipped by a doubic
agent.

They didn't even want o think about the truth — that §
was (he CLA ploting against Castro that led o the death

Y the vinerican President.

That wis why the CLA and the FBIE Kept secrets from the
Waurren Conmission and even failed o loltow up teads Tos
fear of what ithey might feam. ’

s
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence

FROM ¢+ John H, Waller
: Inspector General

Wa.shington Star Story, 1 _Oc;_tober-l976

1. This is for your information only.

2, On 1 October 1976 the Washington Star published a news
story with an Associated Press credit line, headlined CIA
Viewed Oswald As Information Source (copy aitached). The

lead stated:

Contrary to sworn festimony, the CIA once con-
sidered using presidential assassin Lee Harvey
.Oswald as a source of intelligence information
about the Soviet Union, acéording to a newly
released CIA document.

In sworn testimony before the Warren Commission,
former CIA Director Richard Helms- said the
Agency never had '"or even contemplated'' any
contacts with Oswald,

The news story, in another section, made the following
statement: '

The November 25, 1963, memo explained that
the Agency's interest in Oswald as a potential
intelligence source was due to his ""unusual
behavior in the USSR, ' to which he had defected
in 1959. _ o

R R A i i et AT e I L ho L AT NEMTT pame wp




13-00000

_ 3. There was such a memorandum, written by a case

A officer then stationed in@arisj recently released under FOIA.

) Writing three days after President Kennedy's assassination,

this case officer recalled that there had been interest in Oswald.

As soon as I had heard Oswald's name, I recalled

. ) that as Chief of the 6 Branch I had discussed ~--
sometime in the summer of 1960 -~ with the then
Chief and Deputy Chief of the 6 Research Section
the laying on of interview (s) througn KUJUIVIP or
other suitable channels . . .,

I remember that Oswald's unusual behavior in the
USSR had s ruck me from the moment I had read
‘the first ObACID dlspatch on him, and I told my
subordinates something amounting to ""Don't push
too hard to get the information we need, because
this individual looks odd." : e

« + « » Ido not know what action developed there-
after . . . .

4, The Helms testiniony before the Warren Commission
on this subject was.as follows:

Mr. Helms. On Mr. McCone's behalf, I had all

our records searched to see if there had been

any contacts at any time prior to President Kennedy's
assassination by anyone in the Central Intelligence
Agency with Lee Harvey Oswald. We checked our
card files and our personal files and all our records.

Now this check turned out to be negative. In addition
I got in touch with those officers who were in positions
of responsibility at the times in question to see if
anybody had any recollection of any contact having
‘even been suggested with this man. This also turned
out to be negative, so there is no material in the
Central Intelligence Agency, either in the records or
in the mind of any of the individuals, that there was
any contact had or even contemplated with him.
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e 5. Mr. Helms did state exactly the words quoted in the
news story -- 'or even contemplated.'' But the context of
those words was what was reported to him as the result of

a search of records and memories. To this day those
familiar with the extensive Oswald records state that there
is no reflection in those records that anyone even undertook
to propose or approve a contact with Oswald. It would have
been natural to do so, but apparently any such thoughts did
not progress to formal action. From the memorandum
quoted, it is apparent that someone at Branch level did think
about it, even if nothing ever came of it. This hardly con-
stitutes a responsible or official or serious ""contemplation't
of the idea. Mr. Helms' full statement on this point seems
literally correct in the full context of his statement, although
more refined qualifications might have reiterated the basis
for his conclusions. The news story is misleading on this
point,

6. The news story statement that Oswald was considered
due to his "unusual behavior in the USSR, ' is exactly the
opposite of the statements of the quoted memorandum, which
reported the care that should be used if Oswald were approached
because of his strange conduct. -

’

7. The statement in the news story about Mr. Dulles
consulting with Agency personnel on how to answer questions
is basically true. The interpretation to be placed on this _
counselling will depend on the interpreter. The inference of
the news story is that Mr. Dulles was counselling slanted
responses. on the Oswald issue, thereby tending to reinforce
the interpretation of deception attributed to Mr. Helms.
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ngald. - Y _

.n.::,INOV .'.a, 195.:, mero explaim
“that the agency's interest in Oswalil
asa. potamal intelligence source was
due:to. his “unusual bzhavior in the

;.USS3; to w‘nch he h"d defzcted i fn

W were pa tx\.ularly mterested
n the (dolmed) Oswald might pro-~
“yide on the Minsk factory in which he
ihad been. 9mmo‘j=d on certain sec--
“tions.of the city-itself, and of course-.
:we thought.the usual (deleted) that
smight mlo d:_velop {deleted) person-
] ahty dossxara, the memo states. ™

i.xThe memo-indicates.that Oswald.
h was also of.-interest to. they CIA, be-:;

.czn.se o; concern tnat hxs Rz.ss

part of a trend for Sov;at women (o
‘marry foreigners,.leave the: couniry
“and setile overseas vy‘lere they could
serveaa sptea. e —

.lr.‘-~ “a

" TIE ul:..uTO AuOU.L tbe cgency s

lnterPst inOswald said the-discus-
‘sions about Oswald occurred *some-
time in ‘summer. 196¢.” The author!
continued: *'Idon’t recall'if this was!
discussed while Oswald and his fami-
ly were en route to our country or zf 1t
was after thexrarnval chay
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